
 سخنگوی دولت از افزایش جمع تایید صلاحیت شدگان 
انتخابات مجلس استقبال کرد.

محمدباقر نوبخت در نشست خبری با اصحاب رسانه 
درباره موضع دولت در مسأله بررسی صلاحیت ها، اظهار 
کرد: هر چقدر به جمع تأیید صلاحیت شده های قبلی اضافه 

شود دولت از آن استقبال می کند. شاید حتی کفایت می کرد 
که تعداد بیشتری تأیید صلاحیت می شدند، اما به هر حال 
همه جریانات سیاسی مصمم هستند حتی با غیر از یاران 
اصلی خودشان در انتخابات حضور داشته باشند. وی افزود: 

امیدواریم با همین شرایط هم آنچه که خیر مردم است ...

 آخرین تحرکات انتخاباتی در جبهه اصلاح طلبان تنور انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی از ماه ها قبل، حرارت 
خود را با مطرح شدن گزینه های متعدد از سوی هر دو جناح سیاسی آغاز کرده است.حرارتی که با نزدیک شدن به زمان 

انتخابات مجلس دهم داغ تر هم می شود.
به گزارش »تابناک«، این پویایی و نشاط سیاسی در بین نامزدهای مطبوع جریانات سیاسی بیشتر لمس می شد، چرا که 
هر روز دو جناح سیاسی اصول گرا و اصلاح طلب از نامزد پیشنهادی جدیدی رو نمایی کرده و با در نظر گرفتن روند سیاسی 

انتخابات در روزهای پیش رو در فکر جایگزین کردن نیروهای بهتری در لیست های انتخاباتی خود هستند...

سخنگوی هیات مرکزی نظارت بر انتخابات از تائید 
صلاحیت 6 هزار و 230 نامزد انتخابات مجلس شورای 

اسلامی توسط شورای نگهبان خبر داد.
 سیامک ره پیک طی سخنانی در جمع خبرنگاران گفت:  
بیش از 12 هزار نفر برای مجلس شورای اسلامی ثبت نام 
کرده بودند که 6 هزار و 230 نفر تائید صلاحیت شدند و 
صلاحیت 5 هزار و 200 نفر تائید نشد. وی ادامه داد: 612 نفر 
نیز از نامزدی در انتخابات مجلس شورای اسلامی انصراف 
دادند. وی خاطرنشان کرد: بعد از حدود 2 ماه فعالیت از زمان 
ثبت نام داوطلبان از نظر قانونی بررسی صلاحیت ها در تمامی 
مراحل طی شد و دیشب نیز آخرین مرحله بررسی و اعلام 
نظر در مورد وضعیت صلاحیت کسانی که رد ابتدایی شده 
بودند، اعلام شد. ره پیک ادامه داد: بنابراین از نظر زمانبندی 
قانونی شورای نگهبان وضعیت حدود 12 هزار داوطلب 
را مورد بررسی قرار داد که این از مرحله ثبت نام، تشکیل 

هیات های اجرایی، تشکیل هیات های نظارت ...

رئیس شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان گفت: مردم 
با حضور حداکثری در انتخابات ثابت می کنند که نتیجه 

انتخابات برآیند رای و اراده مردم است.
به گزارش ایرنا، سیدمحمدصادق خرازی سه شنبه در 
نشستی با عنوان اخلاق سیاسی انتخابات در دانشگاه آزاد 
اسلامی واحد شهرکرد با دعوت مردم به حضورحداکثری 
در انتخابات افزود: این دوره از انتخابات از حساسیت بالایی 
برخوردار است و همه باید تلاش کنند تا حضور حداکثری 
برگزاری  خرازی،  شود.  محقق  انتخابات  این  در  مردم 
انتخاباتی باشکوه را از مهمترین مولفه های تقویت امنیت 
ملی دانست و گفت: قهربا انتخابات در هر شرایطی اشتباه 
است بلکه باید با احساس مسوولیت نسبت به نسل های 
آینده با یک انتخاب آگاهانه ریشه های دینداری مردم را 
زنده کرد. خرازی بیان کرد: باید مجلسی شکل گیرد که 
ایمان مردم را تقویت کند نه اینکه وزیر امور خارجه کشور 
را تهدید کند. رئیس شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان 
از  اظهار کرد: آموزه های اخلاقی دین اسلام در برخی 
رفتارها و تصمیمات سیاسی کشور تجلی ندارد و ضروری 

است با ایجاد تحول از طریق حضور ...

سخنگوی هیات مرکزی نظارت بر انتخابات اعلام کرد

تایید صلاحیت 6230 
داوطلب مجلس

صادق خرازی:

قهر با انتخابات 
اشتباه است

آخرین رخدادهای انتخاباتی در دو جناح اصلاح طلب  و اصولگرا 

از نهایی شدن لیست 
تا خواهش برای انصراف 
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فهرست های ناتمام انتخاباتی

انتخابات از پنجره مجازی

علی مطهری:

نباید به بهانه حفظ نظام، تخلفات را توجیه کنیم

تماس تلفنی »شیخ زکزاکی« با برادرش

سخنگوی دولت:

 امیدوارم مجلسی شکل بگیرد 
که به نفع ملت و منابع ملی باشد

2

7

7

7

8

روزنامه صبح ایران

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: بدترین سال اقتصادی یک جامعه را 
پشت سرگذاشتیم و عقلانیت و سخت کوشی نجات مان داد.

 علی ربیعی روز سه شنبه در مراسم رونمایی از 14 قلم داروی جدید تولیدی 
در شرکت های هلدینگ دارویی تامین که در محل شرکت داروپخش برگزار شد، 
ضمن تشکر از دست اندرکاران شرکت داروپخش گفت: کاری که شما کردید در 
راستای اقتصاد مقاومتی، عدالت محوری، دانش بنیانی و حمایت از تولید داخلی 
است. وی با بیان اینکه این کارخانه حاصل تلاش مدیران و متخصصان و کارگرانی 
است که در این عرصه تلاش کرده اند، تاکید کرد: هر چه قدر اقتصاد شکوفاتر 

شود مواهب این شکوفایی به توده های میلیونی خواهد رسید. ربیعی به دوران 
تحریم و مشکلات واردات دارو از آمریکا اشاره کرد و گفت: واقعیت های سیاسی 

دنیا آزاردهنده است و قدرت ها با اعمال نفوذ ساختارهای نامتوازنی 
را در جهان ایجاد می کنند و ما باید حق خود را در این ساختارهای 

نامناسب به دست آوریم. وی امنیت در داخل را به مثابه امنیت روانی 
و امنیت سلامت دانست که باید تقویت شود. به گفته ربیعی آنچه 

که نیاز داریم ایجاد گفتمان و اینکه چگونه بتوانیم اقتصاد درون زا 
را توسعه دهیم و نهادهایی برای آن ایجاد کنیم...

وزیرتعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

بدترین سال اقتصادی را پشت سر گذاشتیم

کاندیداها به جای تخریب دیگران 
به اثبات خود بپردازند

حجت الاسلام سید محمود علوی:
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 شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم در نظر دارد نسبت به فروش 
حدود 18 تن گندم درشت ضایعاتی حاصل از بوجاری بذور گندم از طریق 
حراج حضوری اقدام نماید، لذا متقاضیان می توانند جهت اخذ شرایط 
و بازدید از مورد حراج از روز سه شنبه مورخ 94/11/27 لغایت سه شنبه 
مورخ 94/12/4 )7 روز کاری( در ساعات اداری، به آدرس محل انبار واقع در 
کیلومتر 12 جاده قم به اراک بعد از سیلو انبار مرکزی شرکت خدمات حمایتی 

کشاورزی مراجعه نمایند.
ضمنا تاریخ برگزاری حراج راس ساعت 11 صبح روز چهارشنبه مورخ 
94/12/5 در آدرس فوق الذکر خواهد بود و مورد معامله به خریداری که 
بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید فروخته شده و در مقابل فروش موضوع 
حراج، وجه آن دریافت می گردد. ارائه کارت شناسایی معتبر ) ترجیحا کارت 

ملی( از سوی برنده الزامی است.
پرداخت کلیه هزینه های مرتبط )بارگیری، حمل و ...( و هرگونه مالیات و 

عوارض و به عهده خریدار - برنده - خواهد بود.
ضمنا جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانید ضمن تماس با شماره تلفن 
مراجعه  نیز   www.assc.ir اینترنتی شرکت آدرس  به  و   025-32603102

فرمائید.

مناقصه گزار: شرکت مخابرات استان قم
موضوع مناقصه یک مرحله ای: وصول مطالبات مشترکین بدهکار تلفن ثابت شرکت مخابرات 

استان قم
مهلت خرید اسناد: از تاریخ انتشار آگهی تا پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 94/12/4 

مهلت تحویل اسناد: تا پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخ 94/12/16 
مبلغ سپرده شرکت در مناقصه: 160/000/000 ریال

تاریخ بازگشایی پاکت ها: راس ساعت 9 صبح روز سه شنبه مورخ 94/12/18 
طریقه تهیه اسناد مناقصه:

روش اول: واریز مبلغ 50/000 ریال به حساب جام به شماره 1343343331 بانک ملت مرکزی 
قم و ارائه اصل فیش آن در ساعات اداری به دبیرخانه این شرکت واقع در بلوار 15 خرداد، نرسیده 

به فلکه شهید محلاتی، طبقه اول - اتاق 112 
روش دوم: ارسال فیش واریز وجه فوق به همراه برگ درخواست به نمابر شماره 37230962 که 

در این صورت اسناد به آدرس ذکر شده در برگ درخواست پست پیشتاز خواهد شد.
 www.tcq.ir روش سوم: مراجعه به سایت اینترنتی

محل تحویل اسناد: دبیرخانه این شرکت به آدرس فوق می باشد.
متقاضیان واجد شرایط می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 37201920 )واحد 
قراردادها( تماس حاصل و یا به آدرس اینترنتی ذیل مراجعه فرمایند. بدیهی است این شرکت در 

رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است.
EMAIL:TADAROKAT@TCQ.IR

WWW.TCQ.IR

شرکت مخابرات استان قمشرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم 

شرکت مخابرات استان قمشرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم 

تاریخ: 94/11/27آگهی حراج نوبت  دوم آگهی تجدید مناقصه عمومی - شماره 810 ق 94شماره: 3746
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یک ضرورت مهم؛ همراهی 
آگاهی و احساس مسئولیت

نگاهی به رفتار مردم ایران در موقعیت های مختلف 
حساس تاریخی طی چهار دهه اخیر، بیانگر یک نکته مهم 
تمام قد،  کرده اند  مسئولیت  احساس  هرگاه  مردم  است؛ 
حضور یافته اند. بارزترین نمونه این وضعیت، حوادث مرتبط 

با انقلاب و دوران دفاع مقدس است.
نیز می توان اشاره کرد که حضور پای  به نمونه ها و موارد مختلف دیگری  البته 
صندوق های رأی در ایام انتخابات نیز از جمله این موارد هستند. در این سال ها هرگاه 
انتخاباتی برگزار شده برای حضور مردم به رغم وجود مشکلات مختلف، دلایل متعددی از 
سوی تحلیلگران و کارشناسان مطرح شده است اما احساس مسئولیت نسبت به شرایط 

داخلی و خارجی کشور مهم ترین دلیل بوده است. 
کما اینکه همین خصیصه را در آخرین انتخابات برگزار شده شاهد بودیم. احساس 
مسئولیت، مردم را پای صندوق ها کشاند تا در انتخابات ریاست جمهوری شرکت کنند؛ 
اما نکته ای که در این مقوله نباید اهمیت آن نادیده گرفته شود داشتن و نداشتن آگاهی 
همزمان با پذیرفتن مسئولیت است، موضوعی که قطعاً در انتخابات دوره دهم ریاست 
جمهوری و انتخاب محمود احمدی نژاد مؤثر بود. بی تردید اگر در کنار داشتن احساس 
مسئولیت انتخابات ۲۲ خرداد، آگاهی نیز وجود داشت وضعیت به گونه ای دیگر رقم 

می خورد. 
به هر تقدیر جای بسی خوشوقتی است که بیست و چهارم خرداد سال ۹۲ احساس 
مسئولیت چون هر دوره و مهم تر از آن آگاهی به اندازه کافی وجود داشت تا هیچ کسی 
جز آقای روحانی انتخاب نشود که ثمره اش در حوزه های مختلف سیاسی و اقتصادی کاملًا 

عیان است.
اما زمان زیادی برای جبران آن نابخردی ها نگذشته و دولت یازدهم اولین گام های هر 
چند بزرگ را برداشته و برای رساندن کشور به وضعیتی مطلوب، بار دیگر نیازمند همان 

آگاهی همراه با احساس مسئولیت است. 
اگر در دولت های نهم و دهم اغلب نمایندگان مجلس با دولت همراه شدند تا تحریم 
گسترده تر شود و درآمد نفت بیش از صد دلار نابود شود، باز هم نیازمند نمایندگانی 
هستیم که با دولت همراه شوند اما این بار برای جبران همه خسارت هایی که همچنان 

بسیار ملموس است. 
هفتم اسفند امسال بی تردید اهمیتش کمتر از بیست و چهارم خرداد نیست تا روحانی 
و دولتش تنها نماند. هفتم اسفند امسال به اندازه بیست و چهارم خرداد اهمیت دارد تا اگر 
آن روز روحانی انتخاب شد و فرد دیگری رییس دولت نشد، حالا نیز باید برای مجلس 
افرادی انتخاب شوند تا راه برای حضور کسانی که آسیب رسان دولت روحانی هستند بسته 
شود؛ افرادی که در دولت های نهم و دهم نه تنها سکوت کردند بلکه با تفکری از جنس 

احمدی نژاد همراه شدند تا به شرایط و فرصت های از دست رفته افسوس بخوریم. 
در پایان نباید فراموش کنیم احمدی نژاد یک فرد نبود و یک تفکر است. تفکری که 
در قامت افرادی در انتخابات پیش رو حتماً حضوری جدی خواهند داشت و ضرورت دارد 
آگاهی را نیز با احساس مسئولیت خودمان زمان رفتن پای صندوق همراه کنیم تا مبادا باز 

هم دچار اشتباه شویم.

دکتر حس روحانی:

روابط نزدیک و صمیمی با همسایگان 
سیاست اصولی ایران است 

رئیس جمهوری در دیدار سفیر جدید ایران در آنکارا گفت: روابط نزدیک و صمیمی با 
همسایگان سیاست اصولی جمهوری اسلامی ایران است. 

به گزارش ایرنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام و 
المسلمین حسن روحانی روز سه شنبه و در دیدار »محمد ابراهیم طاهریان« سفیر جدید 
ایران در آنکارا، روابط نزدیک و صمیمانه با همسایگان را از سیاست های اصولی جمهوری 
اسلامی ایران برشمرد و افزود: همکاری و روابط میان تهران – آنکارا در حوزه های اقتصادی، 

فرهنگی و توریسم باید تقویت شود.
رئیس جمهوری ادامه داد: در چارچوب سیاست اصولی تهران مبنی بر توسعه روابط 
صمیمی و همکاری با همسایگان، تقویت روابط ترکیه و ایران اهمیت دارد.روحانی، تقویت 
روحیه همکاری جمعی برای رفع مشکلات منطقه و حفظ امنیت و ثبات آن را ضروری 
دانست و ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران در مسایل منطقه ای نیز به گفت و گوها و رایزنی 
های خود با هدف تامین و تقویت ثبات و امنیت منطقه ادامه می دهد.سفیر جدید ایران در 
ترکیه نیز در این دیدار گزارشی از محل ماموریت خود را به رئیس جمهوری ارائه کرد.پیش 

از این، علیرضا بیگدلی سفیر جمهوری اسلامی ایران در ترکیه بوده است. 

رییس ستاد انتخابات کشور: 

با تخلفات انتخاباتی در فضای مجازی
 برخورد می شود 

رییس ستاد انتخابات کشور با بیان اینکه بر اساس مصوبه شورای عالی فضای مجازی 
موضوع بررسی تبلیغات در فضای مجازی به وزارت کشور محول شده است گفت: با تخلفات 

انتخاباتی در فضای مجازی برخورد می شود. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، محمد حسین مقیمی با بیان این 
مطلب افزود : قرار است دستورالعمل لازم در این زمینه ظرف امروز و فردا تهیه و با امضای 

وزیر کشور به سراسر کشور ابلاغ شود.
در جلسه روز شنبه -۲4 بهمن ماه- شورای عالی فضای مجازی که به ریاست دکتر 
روحانی رییس جمهوری برگزار شد، وزارت کشور مکلف شد نسبت به تدوین و ابلاغ 
دستورالعمل های فعالیت های انتخاباتی در فضای مجازی به منظور مقابله با شایعه پراکنی 
و تخریب علیه کاندیداها و همچنین ایجاد شور انتخاباتی و افزایش مشارکت مردمی اقدام 

کند.
معاون سیاسی وزیر کشور در ادامه، گفت: تبلیغات قانونی نامزدهای نمایندگی مجلس 
شورای اسلامی از پنجشنبه ۲۹ بهمن ماه آغاز می شود و یک هفته ادامه خواهد داشت.وی 
اظهار کرد: تبلیغات زودهنگام انتخاباتی تخلف محسوب می شود و گزارش های دریافتی 

حاکی از رعایت اخلاق مداری و قانون در سراسر کشور و تخلفات حداقلی است.
مقیمی درباره تبلیغات گروه های سیاسی پیش از زمان رسمی تبلیغات نامزدهای 
نمایندگی مجلس شورای اسلامی گفت : اینگونه تبلیغات بدون ذکر نام نامزدهای مورد 
حمایت گروه های سیاسی صرفاً با هدف دعوت مردم برای شرکت در انتخابات صورت 
می گیرد و به ایجاد فضای شور انتخاباتی در جامعه کمک خواهد کرد و منع قانونی ندارد.

رییس ستاد انتخابات کشور مردم را به حضور گسترده در انتخابات هفتم اسفند در 
همان ساعات اولیه شروع رأی گیری دعوت کرد.

همچنین مقیمی گفت: با پیوستن 38 نامزد نمایندگی مجلس شورای اسلامی به رقابت 
های انتخاباتی تعداد نهایی داوطلبان شرکت در دهمین انتخابات مجلس شورای اسلامی 

به 6 هزار و ۲۲۹ نفر رسید.

معاون امنیتی انتظامی وزارت کشور: 

عناصری که قصد اخلال در انتخابات داشتند 
دستگیر شدند 

 معاون امنیتی انتظامی وزارت کشور گفت: وزارت اطلاعات با همکاری بسیج و سپاه از 
چند ماه پیش به منظور برقراری امنیت انتخابات وارد عمل شده اند. 

به گزارش ایلنا ،حسین ذوالفقاری امنیت را شرط اولیه برگزاری انتخابات دانست و گفت: 
از ماه ها قبل اقدامات لازم در این حوزه صورت گرفته و برنامه ریزی ها بر مبنای بررسی 
وضعیت امنیتی کشور و تهدیداتی که ممکن است متوجه انتخابات باشد، دسته بندی و 

مشخص شده است.
وی افزود: بر اساس این برآوردها دستورالعمل های مختلفی از سوی شورای امنیت و 
دستگاه های مسئول صادر شده و نیروی انتظامی بار اصلی انتخابات و حراست از شعبات 

اخذ رای را بر عهده دارد.
ذوالفقاری ادامه داد: وزارت اطلاعات از چند ماه قبل کار خود را آغاز کرده و همچنین 
بسیج و سپاه تامین نیروی کمکی را بر عهده گرفته اند و ستاد کل نیروهای مسلح دستور 

العمل های لازم را صادر کرده اند.
وی تصریح کرد:در برخی مناطق مراقبت بیشتری را لازم داشتیم و در نقاط مرزی 
توفیقات خوبی صورت گرفت و عناصری که قصد اختلال در انتخابات را داشتند در روزهای 
گذشته از سوی سپاه در شرق کشور و مرزبانی و نیروی انتظامی و همچنین عزیزان در 

وزارت اطلاعات دستگیر شدند.
ذوالفقاری گفت: این افراد با صراحت در بازجویی ها اعلام کردند قصد اقداماتی را 
داشتند که از قبل خنثی شد و تا کنون همه پیش بینی ها صورت گرفته و مشکل خاصی 

در حوزه امنیت نداریم.
او که با رادیو انقلاب گفت وگو می کرد، همچنین به مشکل آفرینی برخی طرفداران 
کاندیداها اشاره کرد و افزود: عواملی که می توانست تاثیر گذار باشد مد نظر قرار گرفت و 
مدیریت مسائل در اولویت قرار دارد؛ ضمن اینکه تمام کاندیداها با همکاری و همراهی از 
قانون تمکین کرده اند؛ حتی افرادی که رد صلاحیت شدند از طریق قانونی اقدام کرده اند 

که گام مثبتی برای کشور است.

فرمانده نیروی انتظامی: 

با نیروهای خودسر برخورد می کنیم 
فرمانده نیروی انتظامی کشور درخصوص فعالیت  نیروهای خودسر برخی جریانات 
سیاسی گفت: هر گروه یا جریانی اقدامی خلاف قانون انجام دهد طبق قانون با آنان برخورد 

می شود. 
سردار سرتیپ حسین اشتری روز گذشته در جمع خبرنگاران با بیان اینکه نیروی 
انتظامی در ماه های گذشته آماده برگزاری انتخابات شده است، عنوان کرد: با تمام ظرفیت 
و توان در رابطه با این موضوع فعالیت می کنیم چراکه تامین امنیت و آرامش انتخابات 
بر عهده نیروی انتظامی است. وی ادامه داد: با هماهنگی های صورت گرفته با فرمانده 
نیروی انتظامی استان ها، پلیس های تخصصی، فرمانده مرزبانی و سپاه پاسداران امیدوار 
هستیم شاهد مشکل خاصی نباشیم. فرمانده نیروی انتظامی کشور با اشاره به آموزش 
ماموران فعال در انتخابات، اظهار کرد: تجهیزات لازم برای این افراد فراهم شده همچنین با 
استاندارهای کشور، فرماندارها و دستگاه قضایی هماهنگی های مرتبط صورت گرفته است. 
اشتری تصریح کرد: ۲50 هزار نیرو برای برگزاری انتخابات آماده هستند تا امنیت این رخداد 
تاریخی کاملا فراهم شود. سردار بهمن امیری مقدم، فرمانده انتظامی خراسان رضوی نیز 
در جمع خبرنگار ان با بیان این که تمام صندوق های اخذ رای توسط نیروی انتظامی 
پوشش داده می شود، گفت: در توافقی که با سپاه صورت گرفته مقرر شده در صورتی که 
در برخی از حوزه ها مشکل و یا کمبود نیرو داشتیم نیروهای سپاه و بسیج اقدامات لازم را 
انجام دهند. وی ادامه داد: تمام پرسنل نیروی انتظامی برای انتخابات و پوشش های امنیتی 
مربوطه آماده شده اند، قبل از انتخابات، حین برگزاری و بعد از انتخابات نیروی انتظامی 

وظیفه سنگینی را دارد. 

صادق خرازی:

قهر با انتخابات اشتباه است
رئیس شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان گفت: مردم با حضور حداکثری در انتخابات 

ثابت می کنند که نتیجه انتخابات برآیند رای و اراده مردم است.
به گزارش ایرنا، سیدمحمدصادق خرازی سه شنبه در نشستی با عنوان اخلاق سیاسی 
انتخابات در دانشگاه آزاد اسلامی واحد شهرکرد با دعوت مردم به حضورحداکثری در 
انتخابات افزود: این دوره از انتخابات از حساسیت بالایی برخوردار است و همه باید تلاش 
کنند تا حضور حداکثری مردم در این انتخابات محقق شود. خرازی، برگزاری انتخاباتی 
باشکوه را از مهمترین مولفه های تقویت امنیت ملی دانست و گفت: قهربا انتخابات در هر 
شرایطی اشتباه است بلکه باید با احساس مسوولیت نسبت به نسل های آینده با یک انتخاب 

آگاهانه ریشه های دینداری مردم را زنده کرد. 
خرازی بیان کرد: باید مجلسی شکل گیرد که ایمان مردم را تقویت کند نه اینکه وزیر 
امور خارجه کشور را تهدید کند. رئیس شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان اظهار کرد: 
آموزه های اخلاقی دین اسلام در برخی از رفتارها و تصمیمات سیاسی کشور تجلی ندارد 
و ضروری است با ایجاد تحول از طریق حضور در پای صندوق های رای، عقلانیت و اخلاق 

را در جامعه حاکم کرد. 
خرازی ادامه داد: اخلاق سیاسی زمانی در جامعه متجلی می شود که مردم با شناخت 

دقیق به کسانی رای دهند که دغدغه اعتلای ملت ایران را داشته باشند. 
رئیس شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان با اشاره به مصادیق اخلاق گرایی در دین 
اسلام افزود: پیروزی های مهمی که ملت ایران تاکنون به دست آورده نتیجه شناخت هویت 
ملی و فضیلت های کشور است که این امر می تواند در انتخابات نقش موثری داشته باشد. 
خرازی، حضور آگاهانه مردم در انتخابات را منشا تحولات خوبی در کشور دانست و گفت: 
حضور آگاهانه نسل فهیم و پرسشگر جامعه در انتخابات می تواند یک کشور قدرتمند بسازد 

و منجر به ثبات و امنیت بیشتر ایران در منطقه شود.

سخنگوی دولت:

 امیدوارم مجلسی شکل بگیرد 
که به نفع ملت و منابع ملی باشد

 سخنگوی دولت از افزایش جمع تایید صلاحیت شدگان انتخابات مجلس استقبال کرد.
محمدباقر نوبخت در نشست خبری با اصحاب رسانه درباره موضع دولت در مسأله 
بررسی صلاحیت ها، اظهار کرد: هر چقدر به جمع تأیید صلاحیت شده های قبلی اضافه شود 
دولت از آن استقبال می کند. شاید حتی کفایت می کرد که تعداد بیشتری تأیید صلاحیت 
می شدند، اما به هر حال همه جریانات سیاسی مصمم هستند حتی با غیر از یاران اصلی 

خودشان در انتخابات حضور داشته باشند.
وی افزود: امیدواریم با همین شرایط هم آنچه که خیر مردم است و آنچه مطلوب 
نظام به حساب می آید در انتخابات ایجاد شود. اگر این انتخابات مثل راهپیمایی ۲۲بهمن 
گسترده باشد برای خارج خیلی پیام خواهد داشت. البته برخی از جریان ها معتقدند که همه 
چهره های شاخص شان نتوانسته اند از شورای نگهبان تأیید صلاحیت بگیرند ولی بدون آنها 
هم در انتخابات شرکت می کنند. ان شاءالله خدا کمک شان کند و در واقع خداوند به همه 

کسانی که می خواهند به ملت خدمت کنند کمک کند.
نوبخت همچنین یادآور شد: این عرصه رقابت بین جریان های مختلف سیاسی ماست. 
عده ای می گویند با همه بازیگران اصلی شان زور ندارند و طرف مقابل هم می گوید که آنها 
شایستگی ورود نداشته اند اما هر دو طرف با تمام توان می خواهند با هم رقابت کنند که 
این رقابت مبارکی است. آرزو می کنم که حق پیروز شود؛ گرچه این تقابل بین حق و باطل 
نیست، اما امیدواریم که آن سلیقه ای که می تواند با هزینه کمتری برای اهداف مردم کار 
کند به موفقیت برسد. سخنگوی دولت در واکنش به این سوال که آیا دولت به دنبال حضور 
وکیل الدوله ها در مجلس است، تصریح کرد: پاسخ من در 7 اسفند مشخص می شود. این 
مردم هستند که بین اختلاف میان دیدگاه های مختلف تصمیم می گیرند و بعد از انتخابات 
مشخص می شود کدام دیدگاه ها از زبان مردم حرف می زنند. امیدوارم ضمن شکوهمندی 

انتخابات مجلسی شکل بگیرد که به نفع ملت و منابع ملی باشد.
وی در پاسخ به این سوال که آیا رئیس جمهور شخصاً برای پیگیری بررسی صلاحیت ها 
رایزنی کرده است یا خیر، بیان کرد: آقای رئیس جمهور اقداماتی را که در چارچوب قانون 
برایش مقدر بوده انجام داده است. وزیر کشور و معاون اول رئیس جمهور از طرف آقای 
رئیس جمهور مأمور پیگیری شدند تا ابهامات شورای نگهبان رفع شود و بتوانند به رقابتی 
شدن هرچه بیشتر انتخابات کمک کنند. رئیس جمهور ابزارها و اشخاص مختلفی دارد 
که از همه آنها استفاده می کند. کسی هم توقع ندارد که خود رئیس جمهور شخصاً وارد 

ماجرا شود.

جهانگیری ر در مکالمه تلفنی با نخست وزیر سوریه:

ایران همچنان پشتیبان سوریه 
در مبارزه با تروریسم است

معاون اول رییس جمهور روز گذشته در جریان مکالمه تلفنی با وائل الحقی نخست 
وزیر سوریه بر استمرار حمایت های جمهوری اسلامی ایران از ملت و دولت سوریه تاکید 
کرد و گفت: جمهوری اسلامی ایران همچنان پشتیبان ملت و دولت سوریه در مبارزه با 

تروریسم است.
به گزارش ایسنا، اسحاق جهانگیری ضمن تبریک پیروزی های اخیر ارتش و مقاومت 
مردم سوریه در شمال حلب گفت: مقاومت ملت و دولت سوریه در مقابل تروریسم قابل 
ستایش است و مطمئناً پایان دادن به بحران سوریه راه حل سوری سوری دارد و راهکار 

سیاسی و مذاکرات سیاسی تنها راه حل بحران سوریه است.
معاون اول رییس جمهور تصریح کرد: فقط مردم سوریه حق دارند که در مورد سرنوشت 
و آینده کشورشان تصمیم گیری کنند و دخالت قدرت های خارجی وضع را بد تر می کند.

وی در ادامه اضافه کرد: تروریسم امروز به بزرگ ترین چالش و مشکل برای کل جهان 
تبدیل شده است که باید با عزم یکپارچه بین المللی با تروریست ها مبارزه کرد.

جهانگیری همچنین با تاکید دوباره بر استمرار حمایت های جمهوری اسلامی ایران 
از مردم و دولت سوریه گفت: هیچ گونه خللی در عزم و اراده جمهوری اسلامی ایران در 
حمایت از مقاومت مردم و دولت سوریه در مبارزه با گروه های تروریستی ایجاد نشده و 

نخواهد شد و ایران در حد توان از سوریه در این شرایط سخت حمایت خواهد کرد.
در پایان معاون اول رییس جمهور ضمن دعوت از نخست وزیر سوریه برای سفر به 

تهران خواستار ابلاغ سلام گرم وی به بشار اسد رئیس جمهوری سوریه گردید.

 محمدعلی نجفی:

65 درصد مجلس آینده از اصلاح طلبان 
و اعتدالیون خواهد بود

مشاور رئیس جمهور با پیش بینی این که حداقل 65 درصد مجلس آینده از آن 
اصلاح طلبان و اعتدالیون خواهد بود، گفت: مردم در انتخابات آینده نظرشان را اعلام 

می کنند که خط خشونت و یا خط تعامل و اقتدار مد نظرشان است.
به گزارش ایسنا، محمدعلی نجفی در نشستی که به همت انجمن اسلامی دانشگاه 
شهید رجایی برگزار شد، اظهار کرد: یکی از لوازم توسعه، وجود نهادها و جامعه مدنی 
است که انجمن اسلامی دانشگاه ها جزء نهادها و جامعه مدنی است، بر این اساس فعالیت 

انجمن ها و نهادهایی از این نوع باعث خوشحالی ما است.
وی ادامه داد: اگر قرار باشد کشورمان از دوران گذار توسعه نیافتگی به توسعه یافتگی و 
جامعه مردم سالار تبدیل شود، این جوانان هستند که آینده کشور را می سازند. وی اضافه 
کرد: دانشگاه بخش مهمی از وجدان جامعه است و باید احساس مسئولیت داشته باشد 
و از ارزش هایی همچون آزادی، عدالت و اخلاق، معنویت و کرامت دفاع کند، دانشجو 
باید در مواقع لزوم نظراتش را به مردم و مسئولان اعلام کند و دانشگاه محیطی پرنشاط 

و سرزنده باشد.
به گفته نجفی نشاط دانشگاه و دانشجو باعث نشاط جامعه می شود؛ چرا که هرگاه 
دانشگاه خاموش و ساکت بوده مردم جامعه نیز خاموش و ساکت بوده و خواهند بود. وی 
با بیان اینکه دانشگاه باید نسبت به بی عدالتی حساس باشد گفت: دانشجویان نباید اجازه 
دهند که مسئولان از ارزش های انقلاب عدول کنند، البته هستند کسانی که از هوشیاری 
دانشگاه راضی نیستند و دانشگاه ساکت را می پسندند. آن ها حداکثر نقشی که برای 
دانشگاه می دانند تماشاگری وقایع جامعه است. حال اینکه دانشگاه باید در صحنه و نسبت 

به مسائل حساس باشد.

یادداشت

اخبــار

نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی با تاکید بر ضرورت افزایش مشارکت 
اگر  که  آینده گفت  انتخابات مجلس  در 
میزان مشارکت بالا باشد ترکیب مجلس نیز 

تغییر خواهد کرد.
به گزارش ایسنا، علی مطهری که در 
جمع دانشجویان دانشگاه امیرکبیر سخن 
می گفت، اظهار کرد: اگر در انتخابات پیش 
رو مشارکت نکنید مجلسی شبیه مجلس 

نهم خواهیم داشت.
وی افزود:  توصیه من مشارکت بالا در 
انتخابات آینده است، به هر حال در بین 
کاندیداهای موجود افراد خوشفکری وجود 
دارند؛ لذا در انتخابات شرکت کنید و بقیه را 

هم برای شرکت در انتخابات تشویق کنید.
این نماینده مجلس با اشاره به سابقه 
نمایندگی خود در ادوار هشتم و نهم مجلس 

گفت:  مجلس هشتم مجلس قوی تر بود، در 
آن دوره حداقل 50، 60 نفر آدم خوشفکر 

حضور داشتند.
احمدی نژاد اعتقاد 

به قانون نداشت
مطهری با اشاره به برخی قانون شکنی ها 
در دولت قبل اظهار کرد: آقای احمدی نژاد 
اعتقاد به قانون نداشت و می گفت هر قانونی 
را که نخواهم اجرا نمی کنم در حالی که من 
فکر می کنم چنین فردی حتی یک ساعت 
نباید سر کار خود باقی بماند. به همین دلیل 
هم بود که سوال از رئیس جمهور را مطرح 
کردند؛ اگرچه برخی می گفتند نباید مطرح 
شود. متاسفانه ما گاهی کاسه های داغ تر از 

آش می شویم و کار را خراب می کنیم.
وی تاکید کرد: ما نباید به بهانه حفظ 
فکر  من  کنیم.  توجیه  را  تخلفات  نظام، 

می کنم که مصلحت نظام هم در همین 
است.

مطهری هم چنین با اشاره به وقایع بعد 
ابراز عقیده کرد: ما  انتخابات سال 88  از 
سختگیری های شدیدی به خرج دادیم که 
ضرورتی نداشت و باعث شد یک اعتراض 
مدنی را به براندازی تبدیل کنیم. به هر حال 
این اتفاقات خوب مدیریت نشد و باید کم 

کم اصلاح شود. 
این نماینده مجلس درباره فصل سوم 
قانون اساسی موسوم به حقوق ملت نیز 
تاکید کرد: مجالس هشتم و نهم توجهی به 
این فصل نداشتند در حالی که فصل سوم 
قانون اساسی احکام بسیار مترقی را در خود 
جای داده است اما کسی توجهی به این 

فصل ندارد.
این نماینده مجلس با ابراز امیدواری 

نسبت به مشارکت بالای مردم در انتخابات 
ناامید  نباید  کرد:  اظهار  مجلس  آینده 
از سال  به هر حال شرایط کشور  شویم 
۹0 تاکنون تغییر زیادی کرده است و به 
فضا  سال ۹۲  انتخابات  از  بعد  خصوص 
تغییر کرده است و ان شاء الله با مشارکت 
از  بسیاری  رو  پیش  انتخابات  در  مردم 

مشکلات نیز حل خواهد شد. 
تعیین  درباره  مجلس  نماینده  این 
دوره  انتخابات  در  کاندیداها  صلاحیت 
دهم مجلس نیز گفت:  الحمدلله در این 
دوره اگرچه در ابتدا رد صلاحیت شدند 
اما تعدادی از افراد رد صلاحیت شده ها 
هم برگشتند اما به هر حال این وضعیت 
باید اصلاح شود و راه آن در خود مجلس 
است. قانون انتخابات مجلس باید اصلاح 

شود.

بر  نظارت  مرکزی  هیات  سخنگوی 
انتخابات از تائید صلاحیت 6 هزار و ۲30 
نامزد انتخابات مجلس شورای اسلامی توسط 

شورای نگهبان خبر داد.
 سیامک ره پیک طی سخنانی در جمع 
خبرنگاران گفت:  بیش از 1۲ هزار نفر برای 
مجلس شورای اسلامی ثبت نام کرده بودند 
که 6 هزار و ۲30 نفر تائید صلاحیت شدند و 

صلاحیت 5 هزار و ۲00 نفر تائید نشد.
وی ادامه داد: 61۲ نفر نیز از نامزدی در 
انصراف  اسلامی  مجلس شورای  انتخابات 
دادند. وی خاطرنشان کرد: بعد از حدود ۲ 
ماه فعالیت از زمان ثبت نام داوطلبان از نظر 
قانونی بررسی صلاحیت ها در تمامی مراحل 
طی شد و دیشب نیز آخرین مرحله بررسی و 
اعلام نظر در مورد وضعیت صلاحیت کسانی 

که رد ابتدایی شده بودند، اعلام شد.
ره پیک ادامه داد: بنابراین از نظر زمانبندی 
قانونی شورای نگهبان وضعیت حدود 1۲ 
هزار داوطلب را مورد بررسی قرار داد که این 
از مرحله ثبت نام، تشکیل هیات های اجرایی، 
تشکیل هیات های نظارت، اظهارنظر هیات 
مرکزی نظارت، اظهارنظر در شورای نگهبان 
در مرحله اول و اظهارنظر در شورای نگهبان 

در مرحله دوم انجام و این فرایند طی شد.
بر  نظارت  مرکزی  هیات  سخنگوی 
انتخابات تصریح کرد: از حدود بیش از 1۲ 
هزار نفر که برای انتخابات مجلس شورای 

اسلامی ثبت نام کرده بودند 6 هزار و ۲30 
نفر تائید صلاحیت شدند و حدود 5 هزار 
و ۲00 نفر تائید صلاحیت نشدند که این 
ها اعم از عدم احراز و عدم تائید صلاحیت 
بودند. همچنین حدود 61۲ نفر از نامزدی 
در انتخابات مجلس شورای اسلامی انصراف 

دادند و از بررسی صلاحیت ها خارج شدند.
وی گفت:  اگر بخواهیم 6 هزار و ۲30 نفر 
را با مجموع داوطلبان مجلس شورای اسلامی 
مقایسه کنیم، رقم قابل توجهی است. در دوره 
مجموع  اسلامی،  شورای  مجلس  گذشته 
افرادی که برای انتخابات داوطلب شده بودند 
و مورد تائید قرار گرفته و یا قرار نگرفتند حدود 
5 هزار و 300 نفر بودند و این دوره با توجه 
به افزایش داوطلبان حدود 6 هزار و ۲00 نفر 

صلاحیت شان تائید شد. با توجه به تعداد 
کرسی های مجلس شورای اسلامی بیش 
از ۲1 نفر برای هر کرسی با یکدیگر رقابت 
خواهند کرد.ره پیک درباره تخلفات انتخاباتی 
که سئوال یکی دیگر از خبرنگاران بود گفت : 
نگهبان  شورای  به  متنوعی  های  گزارش 
ارجاع می شود که بعضی از آن ها موثر و قابل 
توجه در پرونده است؛ همچنین دستگاه های 
رصد  و  نظارت  را  گزارش ها  نیز  دیگری 
می کنند. سخنگوی هیات مرکزی نظارت بر 
انتخابات درباره آمار تخلفات گفت: آمار دقیقی 
در حال حاضر ندارم، اما مواردی که تخلفات 
روشن است و در زمان مقرر بدست ما رسیده، 

در پرونده وجود دارد.
وی در پاسخ به این سئوال که اگر در زمان 

تبلیغات از سوی کاندیداها تخلفی صورت 
بگیرد آیا این تخلف باعث سلب صلاحیت 
آن ها می شود گفت:  ممکن است؛ اگر تخلف 
در حدی باشد که از نظر قانونی معنایش این 
باشد که کسی شرایط نمایندگی در مجلس 
شورای اسلامی را ندارد ممکن است این اتفاق 
رخ دهد. وی ادامه داد: منظور همان شرایطی 
است که در قانون آمده، در مرحله تبلیغات 
حتی تا زمان اخذ رای اگر تخلفی صورت 
گیرد که بیانگر این باشد که نامزد انتخابات 
شرایط احراز را ندارد، طبیعتا مورد بررسی 
قرار می گیرد و نسبت به او تصمیم گیری 
می شود.ره پیک گفت: آماری که وزارت کشور 
درباره نتایج بررسی صلاحیت ها اعلام می کند 
از سوی شورای نگهبان به آن ها اعلام می شود. 
ممکن است شورای نگهبان نتایج کامل تری 
را به وزارت کشور اعلام کند و نظرات وزارت 
کشور طبق نظریه اولیه شورای نگهبان باشد.

بر  نظارت  مرکزی  هیات  سخنگوی 
انتخابات در پاسخ به سئوال ایسنا مبنی بر 
اینکه اگر در برخی از استان ها تنها یک کاندیدا 
برای انتخابات مجلس خبرگان رهبری وجود 
داشته باشد، آرای آن فرد به چه میزان باید 
باشد، گفت: با توجه به امکان نقل و انتقال، 
نقل و انتقالاتی صورت گرفته. در حال حاضر 
در 6 استانی که کاندیداها به تعداد کرسی ها 
بود، مشکل حل شد و اکنون در تمام استان ها 

امکان رقابت وجود دارد. 

علی مطهری:

نباید به بهانه حفظ نظام، تخلفات را توجیه کنیم

سخنگوی هیات مرکزی نظارت بر انتخابات اعلام کرد

تایید صلاحیت 6230 داوطلب مجلس

 یک داوطلب انتخابات پنجمین دوره مجلس 
خبرگان رهبری با اشاره به اینکه من مهم ترین 
وظیفه خود را در مجلس خبرگان تقویت جایگاه 
رهبری می دانم، گفت: رهبری نظام همانند حکم 
استوانه نظام را دارد. جایگاه رهبری در حکومت 
اسلامی همانند نخ تسبیح است که اگر این نخ 

پاره شود دانه های تسبیح پراکنده می شوند.
به گزارش ایلنا، حجت الاسلام و المسلمین 
سیدمحمود علوی در نطق انتخاباتی خود با اشاره 
به اینکه مسئولیت در جمهوری اسلامی ایران به 
معنای قبول امانت و بار سنگینی است، اظهار 
امانت  یک  خبرگان  در  مردم  نمایندگی  کرد: 
سنگین است؛ زیرا مسئولیت خبرگان سنگین 
است. انتخاب رهبر،  نظارت بر استمرار شرایط 

رهبر، حمایت از رهبر و تقویت جایگاه رهبری مسئولیت 
سنگین خبرگان رهبری است. من در هر مسئولیتی که 
بوده ام تلاش کرده ام جایگاه رهبری را تقویت کنم. خداوند 
نعمت یک رهبر حکیم، فرزانه و هوشیار را به ما اهدا کرده 
و شکر این نعمت تقویت جایگاه رهبری است و خط مشی 

من همواره این بوده است.
وی افزود: به گفته رئیس جمهور در جمهوری اسلامی 
یک پرچم برافراشته است و آن پرچم رهبری است و ما 
همه زیر این پرچم هستیم. من در شهرهای نجف، آبادان، 
قم و تهران تحصیلات حوزوی و در قم و مشهد تحصیلات 
دانشگاهی داشته ام. من پس از انقلاب عضو مجلس اول، 

دوم، چهارم و پنجم،  ۹ سال نماینده رهبری در ارتش، عضو 
مجلس خبرگان بوده ام و در حال حاضر هم وزیر اطلاعات 
هستم. غلوی با بیان اینکه من در مجلس خبرگان و وزارت 
اطلاعات تلاش کرده ام که مشکلات جامعه و افراد را حل 
کرده و آرامش را در کشور برای همه نقاط و همه اقشار 
برقرار کنم، گفت: اکنون جریان های سیاسی بدون اضطراب 
فعالیت می کنند و در دانشگاه،   رسانه، حوزه و اقتصاد 
امنیت حکم فرماست و جریان های تروریستی تحت اشراف 
اطلاعاتی قرار دارند و امان آن ها بریده شده. ما اجازه ندادیم 
که آن ها کشور را ناامن کنند. ابته در این زمینه دستگاه های 
امنیتی، نظامی، انتظامی و قضایی نیز با ما همکاری خوبی 

داشتند.

به  من  داد:  ادامه  اطلاعات  وزیر 
عنوان کاندیدای مستقل ثبت نام کرده ام، 
جریان های مختلف از من حمایت کرده اند 
که من هم ممانعتی ندارم و از آن ها تشکر 
می کنم. همه کاندیداهای مجلس خبرگان 
و  دلسوز اند  و  مجتهد  عالم،  افرادی  هم 
من اگر رأی بیاورم چون تا مدت زیادی 
برنامه تلویزیونی ندارم از همین جا از مردم 
تشکر کرده و از آن ها التماس دعا دارم. 
مردم انتظار رعایت شرع و اخلاق را در 

رقابت های انتخاباتی دارند.
وی با تاکید بر اینکه حرمت شکنی 
قانون  خلاف  اقدامات  و  زدن  تهمت  و 
پسندیده نیست، گفت: رهبر انقلاب هم 
حرکت ناپسند در حرم حضرت معصومه )س( یا حرم امام 
خمینی )ره( را تقبیح و محکوم کردند. کاندیدا ها به جای 
تخریب دیگران باید به اثبات خود بپردازند. اینکه گفته شود 
داوطلبی مخالف رهبری است یا انتخاب او موجب شادی 

دشمنان است توهین به شورای نگهبان است.
علوی با بیان اینکه اسلام اقدامات خلاف شرع یا اخلاق 
را نمی پذیرد، گفت: انتخابات از عرصه های حماسه آفرینی 
مردم است و مردم با حضور پرشور خود می توانند پیام 
اقتدار و سربلندی ایران را به دنیا مخابره کرده و مشروعیت 
به فراخوان  باید در پاسخ  را پررنگ تر کنند. همه  نظام 

رهبری در انتخابات حضور پیدا کنند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: بدترین سال اقتصادی یک جامعه را پشت 
سرگذاشتیم و عقلانیت و سخت کوشی نجات مان داد.

به گزارش ایرنا، علی ربیعی روز سه شنبه در مراسم رونمایی از 14 قلم داروی جدید 
تولیدی در شرکت های هلدینگ دارویی تامین که در محل شرکت داروپخش برگزار شد، 
ضمن تشکر از دست اندرکاران شرکت داروپخش گفت: کاری که شما کردید در راستای 
اقتصاد مقاومتی، عدالت محوری، دانش بنیانی و حمایت از تولید داخلی است. وی با بیان اینکه 
این کارخانه حاصل تلاش مدیران و متخصصان و کارگرانی است که در این عرصه تلاش کرده 
اند، تاکید کرد: هر چه قدر اقتصاد شکوفاتر شود مواهب این شکوفایی به توده های میلیونی 
خواهد رسید. ربیعی به دوران تحریم و مشکلات واردات دارو از آمریکا اشاره کرد و گفت: 
واقعیت های سیاسی دنیا آزاردهنده است و قدرت ها با اعمال نفوذ ساختارهای نامتوازنی را 
در جهان ایجاد می کنند و ما باید حق خود را در این ساختارهای نامناسب به دست آوریم. 

وی امنیت در داخل را به مثابه امنیت روانی و امنیت سلامت دانست که باید تقویت شود.
به گفته ربیعی آنچه که نیاز داریم ایجاد گفتمان و اینکه چگونه بتوانیم اقتصاد درون زا را 

توسعه دهیم و نهادهایی برای آن ایجاد کنیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی آرزوی همه دلسوزان انقلاب ایران را افزایش تولید داخلی 

و تغییر ذهنیت مصرف عنوان کرد.
ربیعی به انتقادها از دولت تدبیر و امید که فقط به موضوع برجام پرداخته است، پاسخ داد 

و گفت: این گونه نبوده است؛ تلاش هایی که در عرصه اقتصادی صورت می گیرد نشان می 
دهد دولت به موازات مسایل سیاسی موضوع های اقتصادی را نیز دنبال می کند. وی اظهار 
داشت: امروز در بحران سرمایه گذاری جهانی باید بتوانیم سرمایه را جذب کنیم تا از طریق 

جذب سرمایه گذاری جایگاه خود را ارتقا بخشیم
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت، جهت گیری های دولت در حوزه اقتصادی نشان 
می دهد به خوبی توانسته ایم تورم را کنترل کنیم و علایم بازار نشان می دهد کار درستی 
انجام شده استوی تاکید کرد: باید به سمتی گام برداریم که تولید بر انباشته کردن پول پیشی 
بگیرد، امروز در شورای پول و اعتبار در خصوص این که سود بانکی همسو با نرخ تورم شود 

نشست خواهیم داشت. 
وی همچنین بر تلاش دولت برای تک نرخی کردن نرخ بیکاری تاکید کرد. به گفته ربیعی 
همین صرفه جویی های ارزی اندک می تواند تبدیل به پول عظیمی شود. تولید داروی داخلی 
تا 80 درصد قیمت برخی اقلام را کاهش داده استوی تاکید کرد که باید تلاش کنیم به سمت 

تکنولوژی گام برداریم و امیدواریم این تلاش ها به نتیجه برسد. 
وی به یکی از سخنان لوئی پاستور گفت: در فراز و نشیب های هر جامعه اتفاق های زیادی 
می افتد، اما ما باید به گونه ای عمل کنیم که آنچه از دستمان برمی آید به درستی انجام دهیم. 
ربیعی تاکید کرد: نیاز به تلاش عظیم داریم و نباید بایستیم تا دیگران از ما سبقت بگیرند. 

رشد اقتصادی هشت درصدی فقط با تلاش محقق می شود و نه هیچ موجود موهوم دیگر.

سید محمود علوی در نطق انتخاباتی:

کاندیداها به جای تخریب دیگران به اثبات خود بپردازند 
اخبار

 دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: نظارت بر اجرای 
برجام مرتب بررسی می شود و موضوع نقض صدور ویزا از 

مواردی بود که دنبال شد تا به راه حلی برسیم. 
سوال  به  پاسخ  در  علی شمخانی  ایلنا،  گزارش  به 
خبرنگاری در خصوص موضع جمهوری اسلامی ایران 
درباره تحرکات اخیر ترکیه و عربستان در سوریه گفت:   
متاسفانه بعضی کشورهای منطقه خطای قبلی خود را در 

قبال سوریه به شکل جدیدی دنبال می کنند.
او گفت: موضع جهانی در قبال سوریه تاکید بر راه حل 

سیاسی است و راه حل نظامی در این زمینه وجود ندارد.
وی در ادامه افزود:   دنیا بر این باور است که آینده 
سوریه باید به دست مردم این کشور مشخص شود و 
اقدامات خلاف این روند، حل کننده موضوع و مشکل 
سوریه نیست. شمخانی با اشاره به اینکه باید مسیر آتش 
بس و مذاکره و سرکوب تروریسم در منطقه را دنبال کرد، 
گفت: این باور کشورهای منطقه و هم چنین کشورهای 
فرامنطقه یی است و برای اینکه بر این روند مسلط شوند، 

اقدامات نظامی در سوریه مخرب است.
دبیر شورای عالی امنیت ملی هم چنین در پاسخ به 
سوال یکی از خبرنگاران درباره اجرا نشدن سوییفت بانکی 
از سوی طرف های غربی گفت:   زمان زیادی از اجرای 
برجام نمی گذرد و طبیعتاً دستگاه نظارتی این مشکل را 

بررسی می کند که آیا این امر ناشی از طبیعت اجرای برنامه 
است یا شیطنت و در هر صورت با مشخص شدن موضوع، 

شیطنت را پاسخ خواهد داد.
شمخانی هم چنین در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر 
اینکه آیا شورای عالی امنیت ملی مواردی از نقض برجام را 
مشاهد کرده است یا خیر؟ گفت: نظارت بر اجرای برجام 
مرتب بررسی می شود و موضوع نقض صدور ویزا از مواردی 

بود که دنبال شد تا به راه حلی برسیم.
پیگیری  به سوال دیگری در خصوص  پاسخ  او در 
موضوع حمله به سفارت عربستان نیز گفت: عامل آن 
مشخص و پرونده به قوه قضاییه داده شده و در شرف 

محاکمه است.
ایران قدرت اول منطقه و لنگر ثبات و امنیت است

 دبیر شورای عالی امنیت ملی همچنین روز گذشته در 
همایش جهان در پیچ تاریخی و نقش جمهوری اسلامی 
ایران در هندسه جهانی قدرت که در مرکز مطالعات 
راهبردی دفاعی برگزار شد، گفت: سیاست جهانی ایران 
در گذشته صرفا در رابطه با ابرقدرت ها و در کنار آنها 
تعریف می شد اما امروز این کشور قدرت اول و تعیین 
کننده بسیاری از معادلات جهانی و لنگر ثبات و امنیت 

در منطقه است.
علی شمخانی با تشریح شرایط گذشته، امروز و آینده 

کشور و تاثیرگذاری آن بر معادلان امنیتی منطقه و بین 
المللی افزود: مهم ترین مولفه ای که می تواند حداکثر 
سازی تاثیر بازیگران امنیتی در آینده جهان را بدنبال 
اراده و خلاقیت است. رئیس سابق مرکز  باشد  داشته 
تحقیقات راهبردی دفاعی نیروهای مسلح با اشاره به این 
که صحنه جدال و تقابل در نظم قدیم جای خود را به نظم 
نوین که تعیین کننده آن کشمکش اراده ها است افزود: 
مساله ما راندن دیگران از صحنه آینده نیست بلکه فراهم 
کردن بسترهای غیر تحمیلی برای ایفای نقش واقعی ملت 
ها در ایجاد ثبات و امنیت و زمینه سازی برای توسعه و 

پیشرفت دسته جمعی در منطقه است. 
شمخانی ادامه داد: اگر چه رژیم صهیونیستی به لطف 
تحرک جریانات تکفیری فراغت بیشتری یافته است لیکن 
به دلیل منفعل شدن در برابر تحولات امنیتی منطقه با 
اضطراب و عصبیت بیشتر روند سرکوب خشونت دار در 
سرزمین های اشغالی را فارغ از توجه به قوانین و تعهدات 

بین المللی دنبال می کند. 
وی گفت: تقویت ساخت درونی کشور بر اساس مولفه 
های هفت گانه تعیین شده از سوی مقام معظم رهبری 
مقدمه الگوسازی بر اساس هندسه انقلاب اسلامی و تعیین 
کننده جایگاه واقعی جمهوری اسلامی در هندسه جهانی 

قدرت خواهد بود.

دبیر شورای عالی امنیت ملی : 

عامل حمله به سفارت عربستان در شرف محاکمه است 

وزیرتعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

بدترین سال اقتصادی را پشت سر گذاشتیم

پژمان  گرامی



3 اقتصادی

بخش مسکن ایران همواره با دوره های رونق و رکود مواجه بوده اما به نظر می رسد دوره ی 
رکودی حاکم بر بخش مسکن در طی سال های 1392 تا 1394 از عمق بیشتری برخوردار است. 
به گزارش ایسنا، در تحقیقی که توسط دفتر برنامه ریزی و اقتصاد مسکن صورت گرفته به 
بررسی دلایل ایجاد رونق و رکود در بخش مسکن با تاکید بر دوره ی رکودی 1392 تا 1394 
پرداخته شده است. نتایج تحقیق حاکی از این است که دو دسته عوامل درون و برون بخشی منجر 
به ایجاد ادوار تجاری در بخش مسکن به خصوص ایجاد رکود در طی سال های مذکور شده اند. 
عوامل برون بخشی ایجاد رونق و رکود در بخش مسکن شامل فضای نامناسب کسب و کار کاهش 
رشد اقتصادی،  تغییر و تحولات بازار پول، بودجه عمومی، درآمدهای مالیاتی و نوسانات در بازار 
نفت است و عوامل درون بخشی شامل عدم تطابق الگوی عرضه و تقاضا در بخش مسکن، ورود 
و خروج سازندگان غیرحرفه ای و نهادهای مختلف به بخش مسکن، صنعت ساخت و ساز و دوره 
طولانی ساخت، عدم وجود زیرساخت های اطلاعاتی، قانونی و مالیاتی مناسب و هم چنین عدم 

وجود زیرساخت های نهادی است. 
بررسی بلندمدت دوره های رونق و رکود 

در مطالعات اقتصادی حوزه مسکن جهت بررسی دوره های رونق و رکود از متغیرهای مختلفی 
از جمله قیمت، ارزش افزوده، پروانه های ساختمانی یا میزان سرمایه گذاری در بخش مسکن 
استفاده می شود. با این وجود به نظر می رسد بهترین متغیر واقعی نشان دهنده رونق یا رکود در 
بخش مسکن میزان سرمایه گذاری در ساختمان های شروع شده توسط بخش خصوصی است. 

عمده سرمایه گذاری و ساخت و سازهای بخش مسکن در ایران توسط بخش خصوصی صورت 
می گیرد. با شروع نشانه های رکود در بخش مسکن، عموما بخش خصوصی فعال در حوزه ی 
مسکن، سطح فعالیت های جدید را در این بخش کاهش می دهد و با ظهور نشانه های رونق، 

سرمایه گذاری جدید در بخش مسکن افزایش می یابد. 
نکته ی قابل توجه در بخش مسکن ایران این است که نرخ رشد سرمایه گذاری بخش خصوصی 
در ساختمان های شروع شده از ضریب همبستگی بسیار بالایی با قیمت مسکن برخوردار است 
و این ضریب همبستگی با قیمت حقیقی مسکن بیشتر است. به عبارت دیگر می توان قیمت 
مسکن و عوامل تاثیرگذار بر قیمت مسکن را به عنوان عوامل اصلی ایجاد کننده دوره های رونق 

و رکود در بخش مسکن نام برد. 
نحوه شکل گیری دوره های رونق و رکود در بخش مسکن 

با افزایش قیمت مسکن در بخش مسکن )به دلیل کمبود نسبی عرضه مسکن و هم چنین 
ایجاد شوک در یکی از عوامل موثر برون بخش مسکن از جمله نرخ ارز، تورم، افزایش نقدینگی و 
...( تقاضای سوداگانه و هم چنین بازدهی سرمایه گذاری در بخش مسکن افزایش می یابد و به تبع 
آن سرمایه گذاری در ساختمان های شروع شده با ورود فعالین بخش ساخت و ساز به خصوص 
سرمایه گذاران غیرحرفه ای به بخش مسکن افزایش می یابد و اصطلاحا بازار مسکن با رونق مواجه 
می شود. در پی آن با وقفه زمانی 2 تا 3 ساله )با توجه به طول دوره ساخت مسکن در ایران( بازار 
مسکن با افزایش عرضه و اشباع مواجه شده و پس از آن روند معکوس در بازار مسکن شروع 
می شود؛ به طوری که بازار مسکن به دلیل عرضه ی مازاد و عموما تغییر یا شوک در عوامل 
موثر برون بخشی )همچون رکود اقتصادی، کاهش قدرت خرید خانوار، کنترل نقدینگی و ...( 
با ثبات نسبی در قیمت مواجه گردیده و تقاضای سوداگرانه از بازار حذف می شود و سازندگان 
غیرحرفه ای و بخشی از سازندگان حرفه ای نیز از بازار خارج می شوند. درنتیجه مجددا بازار مسکن 

با وقفه زمانی با کاهش عرضه و افزایش قیمت روبه رو می شود. 
حقیقت آشکار در بخش مسکن 

تجارب دهه های گذشته در بخش مسکن نشان می دهد که باید رابطه ی مستقیم را به عنوان 
یک حقیقت آشکار در بخش مسکن پذیرفت و به نظر می رسد تا زمانی که شرایط ساختاری 
اقتصاد کلان ایران تغییر نیافته و به دلیل عدم وجود بستر مناسب جهت سرمایه گذاری آحاد مردم 
در بخش های تولیدی و ... اقتصاد ملی با نقدینگی سرگردان و تقاضای سوداگرانه مواجه است، این 
حقیقت آشکار نیز وجود خواهد داشت. لذا هر عامل بی ثبات کننده قیمت مسکن می تواند منجر 
به ایجاد رونتق یا رکود یا به عبارت دیگر ایجاد نوسان در متغیرهای واقعی بخش مسکن همچون 

سرمایه گذاری و ارزش افزوده در این بخش شود. 
بررسی دلایل رکود سال های 1392 تا 1394 

بررسی متغیرهای بخش مسکن حاکی از این است که در ادامه ادوار تجاری، بازار مسکن 
پس از طی دوره رونق سال های 1390 تا 1392، از اواسط سال 1392 تا 1394 با ثبات در 
قیمت و رکود در سطح فعالیت ها مواجه شده است. ولی به نظر می رسد این رکود نسبت به 
سال رکودهای روی داده در بخش مسکن از عمق بیشتری برخوردار باشد؛ به طوری که نرخ 
رشد سرمایه گذاری در بخش مسکن )سرمایه گذاری در ساختمان های شروع شده توسط بخش 
خصوصی( در طی سال های 1392 و 1393 با کاهش کم سابقه ای مواجه گردیده است و تعداد 
واحدهای مسکونی در پروانه های ساختمانی علاوه بر دو سال مذکور در سال 1394 نیز دارای 

رشد منفی قابل توجهی است. 
هم چنین نرخ رشد ارزش افزوده بخش مسکن در سال 1392 منفی شد و پیش بینی 
می شود با توجه به کاهش تقاضای صدور پروانه ساختمانی در سال های 1393 و 1394 نرخ 
رشد ارزش افزوده در سال های 1394 نیز منفی باشد. از طرف دیگر با توجه به کاهش سطح 
فعالیت ها در بخش مسکن، سهم تسهیلات پرداخت شده به بخش مسکن از کل تسهیلات 
بانکی سیر نزولی داشته و این سهم در شش ماهه اول سال 1394 به حدود 10 درصد کاهش 

یافته است. 

** عوامل برون بخشی ایجاد کننده ادوار تجاری در بخش مسکن 
بخش مسکن به عنوان یکی از اجزای مهم اقتصاد ملی از بخش ها و بازارهای مختلف اقتصادی 
کشور تاثیر می پذیرد و نوسانات و تغییر و تحولات در این بازارها و بخش های اقتصادی باعث 
ایجاد شوک یا نوسان در بخش مسکن می شود. بازار پول، بخش حقیقی اقتصاد، بودجه خانوار 
دولت، و بازار نفت از جمله این بازارها و بخش های اقتصادی است. در ذیل به بررسی ارتباط بازارها 
و بخش های فوق الذکر با ادوار تجاری بخش مسکن به خصوص در دوره رکودی 1392 تا 1394 

پرداخته شده است. 
- بازار پول: 

متغیرهای بازار پول از جمله عواملی است که نقش بسزایی در روند متغیرهای اقتصاد کلان 
و بخش های مختلف اقتصادی دارند و سیاست گذاری صحیح در این بازار می تواند باعث رشد و 
توسعه ی بخش های مختلف اقتصادی شود. با این وجود به نظر می رسد در دهه های اخیر به دلیل 
عدم استقلال بانک مرکزی و هم چنین کسری بودجه قابل توجه دولت ها و استفاده دولت های 
مختلف از منابع پرقدرت بانک مرکزی جهت تامین منابع مالی مورد نیاز خود و در برخی از مواقع 

تبدیل درآمدهای هنگفت نفتی به ریال، بازار پول با نرخ رشد نقدینگی بالا مواجه بوده است. 
افزایش نرخ رشد نقدینگی عموما منجر به افزایش تقاضای معاملاتی مصرفی در کل اقتصاد و در 
بازارهای خاص از جمله بازار مسکن می شود و در پی آن علاوه بر افزایش سطح عمومی قیمت ها، 

قیمت کالاهای غیر قابل مبادله همانند مسکن نیز افزایش قابل توجهی می یابد. 
بررسی بلندمدت تورم عمومی و نرخ رشد قیمت مسکن و نقدینگی نشان می دهد هرچند 
نوسانات قیمت در بازار مسکن به دلیل وجود تقاضای سوداگرانه در این بازار بیشتر از نوسانات 
در سطح عمومی قیمت ها و نقدینگی است ولی این سه متغیر دارای میانگین نرخ رشد نزدیک 
)به ترتیب دارای میانگین نرخ رشد حدود 20، 21 و 22 درصد در طی دوره 1370 تا 1393( 
و تقریبا هم روند بوده اند. به عبارت دیگر با افزایش نرخ رشد نقدینگی، تورم عمومی و در تبع آن 

قیمت مسکن نیز افزایش می یابد. 
بررسی متغیرهای نقدینگی، تورم عمومی و قیمت مسکن در سال های 1392 و 1393 نشان 
می دهد با توجه به اعمال سیاست کنترل نقدینگی و اعمال نظارت بیشتر بر بازار پول و موسسات 
اعتباری، ورود نقدینگی سرگردان به بازار مسکن نیز کاهش یافته و این بازار با ثبات قیمت مواجه 
شده و با توجه به حقیقت آشکار نام برده شده در بازار مسکن، سرمایه گذاری و فعالیت در بخش 

حقیقی و ساخت و ساز مسکن نیز کاهش یافته است. 
متغیر دیگر بازار پول که بر بازار مسکن تاثیر می گذارد نرخ سود واقعی سپرده ها و تهسیلات 
بانکی است. در صورتی که نرخ سود واقعی سپرده ها و تسهیلات بانکی به میزان قابل توجهی 
مثبت باشد انگیزه ی سرمایه گذاری در بخش های مختلف اقتصادی کاهش می یابد و اشخاص، 
نقدینگی خود را در بانک ها و موسسات اعتباری سپرده گذاری می کنند و درصورتی که نرخ شود 
واقعی به دلیل تورم عمومی بالا و تعیین دستوری نرخ سود بانکی کاهش یافته یا منفی شود 
میزان سپرده های مدت دار در سیستم بانکی کاهش می یابد و بخشی از نقدینگی به بازارهای 

رقیب از جمله مسکن سوق پیدا می کند. 
افزایش نرخ سود واقعی سپرده ها و تسهیلات بانکی در سال های 1392 و 1393 باعث شده 
است از یک طرف انگیزه ِ سرمایه گذاری در بخش های واقعی اقتصاد از جمله سرمایه گذاری در 
ساخت و ساز مسکن کاهش یابد و از طرف دیگر اشخاص نقدینگی خود را در بانک ها و موسسات 
اعتباری سپرده گذاری کژنند و حتی خانواری که انگیزه ی خرید مصرفی در بخش مسکن دارند 
نیز تقاضای خود را به تعویق بیندازند. لذا بازار مسکن با کاهش تقاضا و ثبات قیمت مواجه شده و 

سرمایه گذاری در حوزه ی ساخت و ساز مسکن کاهش یافته است. 
نکته ی دیگر سرعت گردش پول است. بررسی های آماری نشان می دهد سرعت گردش پول در 
طی سال های اخیر همواره کاهشی بوده است و بازار پول با وجود پیشرفت تکنولوژی در این بازار، 
از کارآیی کمتری برخوردار شده است. به عبارت دیگر سیستم بانکی کشور به عنوان یک ابزار مهم 
و موثر در رشد و توسعه ی بخش های مختلف اقتصادی نتوانسته است به درستی به ایفای نقش 
بپردازد. هرچند این مساله به خصوص در سال های اخیر به دلیل عدم شرایط نامناسب اقتصادی 
از جمله تحریم های اقتصادی و هم چنین افزایش معوقات و بدهی دولت و بخش خصوصی به 
سیستم بانکی بوده است ولی بخشی از این عدم کارآیی، ناشی از عملکرد نامناسب سیستم بانکی 
و اختصاص بخش قابل توجهی از منابع بانکی به خرید و احداث ساختمان توسط خود بانک ها 
به خصوص در سال های 1390 و 1391 و حبس این منابع در بازار مسکن و ساختمان به دلیل 

رکود معاملاتی در این بازار است. 
نکته آخر این که سیاست های پولی در حوزه مسکن از انعطاف لازم برخوردار نیست و امکان 
تغییر سریع این سیاست ها متناسب با شرایط اقتصادی بخش مسکن وجود ندارد. این در حالی 
است که به منظور کاهش دامنه نوسانات در بخش مسکن بازار پول با شروع نشانه های رونق 
در این بخش می بایست به سرعت سیاست های انقباضی اعمال کند و با شروع نشانه های رکود 
در بخش مسکن، سیاست های انبساطی اتخاذ کند. در این صورت دامنه نوسانات متغییر ها در 
بخش مسکن کاهش می یابد. به عبارت دیگر بازار پول در بخش مسکن با تاخیر در تصمیم گیری 

مواجه است. 
- تولید ناخالص داخلی و بودجه خانوار : 

فضای کسب و کار مناسب و بهبود روند تولید ناخالص داخلی از جمله عوامل تاثیر گذار در 
بازار مسکن است. رشد مناسب و پایدار تولید ناخالص کشور باعث می شود از یک طرف بخش 
قابل توجهی از نقدینگی و پس انداز خانوار و فعالین به بخش های تولیدی و واقعی اقتصاد تزریق 
شود و زمینه ی سوداگری و تقاضای سفته بازی در بازار های مختلف از جمله بازار مسکن کاهش 
و به تبع آن قیمت مسکن با ثبات مواجه شود. از طرف دیگر درآمد و توان اقتصادی خانوار و در 
نتیجه سرمایه گذاری در ساخت وساز و همچنین تقاضای مصرفی متناسب با نیاز کشور در بخش 

مسکن افزایش یابد. 
تولید ناخالص داخلی کشور پس از طی یک دوره پررونق و با رشد مداوم در سال های 1378 تا 
1386 از سال 1387 با وجود درآمدهای سرشار نفتی از رشد کم و پرنوسانی برخوردار بوده است. 
به طوری که در طی سال های 1387 تا 1393 به دلیل رشد پایین اقتصادی و تورم بالا، نرخ رشد 
واقعی درآمد خانوار همواره منفی یا بسیار پایین بوده )کمتر از حدود سه درصد( و اثرات تجمعی 
عدم افزایش درآمد واقعی خانوار طی سال های مذکور منجر به کاهش قدرت خرید خانوار در 

بخش مسکن و ایجاد رکود در این بخش است. 
- بودجه عمومی و درآمدهای نفتی: 

با این وجود با توجه به مداخله اندک در بخش مسکن و خصوصی بودن بخش مسکن انبساط 
یا انقباض بودجه عمومی، به صورت مستقیم نقش چندانی در بخش مسکن نداشته است، ولی 
به واسطه نقش نفت در بودجه عمومی و همچنین تاثیرات بودجه عمومی بر اقتصاد ملی و درآمد 

خانوار، این بودجه می تواند تاثیرات قابل توجهی بر بخش مسکن بگذارد. 
بررسی درآمدهای مستقیم یا غیرمستقیم مالیاتی نشان می دهد که در سال 1392 و 1393 با 
وجود رکود اقتصادی حاکم بر کشور درآمدهای مالیاتی رشد بالایی داشته به طوری که در سال 
1393 درامدهای مستقیم و غیرمستقیم مالیاتی به ترتیب 30 و 60 درصد افزایش یافته است. 

درآمدهای مالیاتی در سال 1394 نیز از رشد 28 درصدی نسبت به سال 1393 برخوردار است. 
لذا می توان نتیجه گرفت که به دلیل مشکلات ساختاری در قانون بودجه و وابستگی بودجه 
به درآمدهای نفتی و همچنین سهم بالای هزینه های جاری در بودجه عمومی دولت و اجبار 
دولت به افزایش درآمدهای مالیاتی در شرایط کاهش درآمدهای نفتی، بودجه عمومی دولت طی 
سال های 1392 و 1393 نتوانسته به خروج اقتصاد از رکود و ایجاد رونق در بخش های مختلف 

اقتصادی، بخش مسکن کمک چندانی کند. 
عوامل درون بخشی ایجاد ادوار تجاری در بخش مسکن 

از جمله عوامل درون بخشی ایجاد ادوار تجاری بخش مسکن را می توان عدم تطابقت الگوی 
عرضه و تقاضای مسکن، وجود انگیزه های سوداگرانه به دلیل ضعف زیرساخت های اطلاعاتی، 
قانونی و مالیاتی، ساختار نامناسب تولید و وجود سازندگان غیرحرفه ای و ضعف تکنولوژی و دوره 
طولانی ساخت در صنعت ساختمان و همچنین عدم وجود زیرساخت های نهادی در بخش 

مسکن نام برد. 
- عدم تطابق الگوی عرضه و تقاضا در بخش مسکن 

مهم ترین شاخص نشان دهنده میزان عرضه در بخش مسکن، واحد های مسکونی تکمیل شده 
است. براساس آمارهای منتشر شده در سال های 1391 تا 1393 به دلیل عدم وجود زمینه های 
مناسب فعالیت در بخش های مختلف اقتصادی و سرکوب مالی بانک ها و انتقال منابع مالی از 
سایر بخش ها و موسسات و نهادهای اعتباری و غیراعتباری به بخش مسکن میانگین سالانه تعداد 
واحد های مسکونی تکمیل شده در مناطق شهری طی سال های مذکور به رقم بی سابقه حدود 
770 هزار واحد رسیده که به نظر می رسد این میزان از واحد های عرضه شده بیشتر از میزان نیاز 
به مسکن در مناطق شهری طی این سال ها بوده است. به طوری که این تعداد عرضه با احتساب 
خانه های خالی باعث کاهش مداوم شاخص تراکم خانوار در واحد مسکونی و ایجاد اضافه عرضه 

به میزان حدود 800 هزار واحد در مناطق شهری در سال 1393 شده است. 
هرچند به نظر می رسد که بازار مسکن در طی سال های 1392 و 1393 با اضافه عرضه و 
عدم امکان فروش بخشی از واحد های تکمیل شده و در نتیجه رکود مواجه شده است، ولی عدم 
فروش واحدهای عرضه شده در بازار صرفا به دلیل مازاد عرضه و عدم وجود متقاضی نیست، بلکه 
بخش قابل توجهی از عرضه بازار با وجود تقاضا در بازار مسکن به دلیل عدم تطابق الگوی عرضه 
و تقاضا و ساخت واحد های مسکونی خارج از استطاعت خانوارها در بازار معامله نمی شوند. در 
نتیجه سازندگان قادر به سرمایه گذاری مجدد و ساخت واحد های جدید در بازار مسکن نیستند 

و این فرآیند منجر به رکود در بازار مسکن شده است. 
عدم تطابق الگوی عرضه و تقاضای مسکن به دلایلی همچون طرح تفضیلی شهرها، عدم وجود 
سیاست های حمایتی، هزینه بالای مبادله مسکن، عدم تمایل سازندگان به پوشش تقاضای 

مسکن اقشار کم درآمد مربوط می شود. 
پیشنهادات 

به منظور کاهش دامنه نوسانات در بخش مسکن ضروری است نرخ رشد نقدینگی و تورم 
عمومی کنترل شود. 

با توجه به تاثیر نرخ بهره بر عملکرد سیستم بانکی و تخصیص مطلوب منابع در بین بازارها و 
بخش های مختلف اقتصادی از جمله بازار مسکن، نرخ بهره در بازار پول با لحاظ نرخ تورم عمومی 

و بازدهی بازار ها و بخش های مختلف اقتصادی، به صورت بهینه انتخاب شود. 
سیاست های پولی در حوزه مسکن باید از انعطاف پذیری بیشتری برخوردار باشند و امکان تغییر 

سریع این سیاست ها متناسب با شرایط رکودی و رونق در بخش مسکن وجود داشته باشد. 
با توجه به تاثیر میزان مالیات اخذ شده بر قدرت خرید خانوار در بخش مسکن و سایر بخش ها، 
اخذ درآمدهای مالیاتی متناسب با شرایط اقتصادی باشد و در شرایط رکودی مالیات کمتری از 

مودیان مالیاتی اخذ گردد. 
به منظور ایجاد تطابق در الگوی عرضه و تقاضا، ضمن بازنگری در طرح تفصیلی شهرها، سیاست 
حمایتی کارایی جهت ساخت مسکن کوچک مورد نیاز اقشار کم درآمد توسط سازندگان اتخاذ 

گردد. 
در راستای جلوگیری از ورود و خروج آسان سازندگان غیرحرفه ای، نهادها و همچنین بانک ها 
و موسسات اعتباری به بخش مسکن ضمن وضع قوانین بازدارنده جهت ورود این سازندگان، 
بایستی قوانین مالیاتی به گونه ای تنظیم گردد تا میزان مالیات اخذ شده از درآمد حاصل از 
فعالیت سازندگان غیرحرفه ای، نهادها و بانک ها در بخش مسکن بیشتر از سازندگان حرفه ای 
در این بخش باشد.  به منظور کاهش دامنه نوسانات و تعمیق رکود در بازار مسکن، سازندگان 
مسکن ملزم به ثبت و ایجاد سازمان مورد نیاز جهت ورود به بخش مسکن گردند و با تقویت 
و ارائه ی مشوق های مورد نیاز به این دسته از سازندگان، به مرور نقش سازندگان غیرحرفه ای 
در بازار مسکن کاهش یابد.  به منظور کمک به توسعه صنعت ساختمان و ترویج استفاده از 
تکنولوژی های نوین جهت افزایش سرعت ساخت وساز، ضمن تشویق استفاده و به کارگیری از 
این تکنولوژی ها، زمینه استفاده از سرمایه گذاران خارجی جهت ورود تکنولوژی به بخش مسکن 
مهیا گردد.  با توجه به نقش زیرساخت های نهادهای در توسعه بخش مسکن و کمک به رونق 
این بخش و خانوارهای کم درآمد جهت تامین مسکن مورد نیاز به خصوص در شرایط رکودی، 

پیشنهاد می شود نهادها مورد نیاز در بخش مسکن ایجاد گردد. 
در راستای کاهش سفته بازی در بازار زمین و در نهایت بازار مسکن، بر اجرای طرح های جامع و 
تفصیلی شهرها نظارت بیشتری اعمال گردد و همچنین به منظور جلوگیری از تراکم فروشی در 

شهرها، شهرداری ها از منابع درآمدی پایداری برخوردار گردند. 

دلایل رکود بازار مسکن در دو سال اخیر 

چهارشنبه -بیست وهشتم بهمن ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3942

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
1-رأی شماره 139460330001019253 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001006083آقای/ خانممحمد 
رضا آقازاده نژاد فرزند حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 170/27 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11562 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
2- رأی شماره 139460330001018676 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001007688 آقای/ خانم جواد 
صالحی فرزند محمدعلی 6دانگ یک باب ساختمان  بمساحت 62 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 9437 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث علی اکبر جعفری کاشانی .
به پرونده کلاسه   3- رأی شماره 139460330001013937ورای اصلاحی 139460330001017572 مربوط 
1391114430001009732 آقای / خانم امیر حسن صبوری پور فرزند حبیب اله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
68/75 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11137 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

خانم شهلا حاجی کاظمی . 
4- رأی شماره 139460330001018790 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001009296 آقای / خانم مرتضی 
مشهدی حیدر فرزند حسین6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 90 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 7619 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 5-  رأی شماره 139460330001035082 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001004221 آقای / خانم 
عباس صفریان فرزند مرتضی 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11019 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از فاطمه شعوری فرد بیدگلی طی وکالت نامه 105756مورخ 

76/12/26دفتر خانه 3قم. 
6-  رأی شماره 139460330001018087 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001009440 آقای / خانم اکبر 
علی پور سلمانی فرزند فتح اله3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 156 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 10586 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
7- رأی شماره 139460330001018086 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001009441 آقای / خانم سادات 
رضوی فرزند علی3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 156 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10586 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 8-  رأی شماره 139460330001019730 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001009780 آقای / خانم علی 
شکوری فرزند عبدالله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 66/85 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10473 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی تشکری احدی از وراث نصراله تشکری. 
9- رأی شماره 139460330001020620 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001002376 آقای / خانم سید 
عباس شمس مداح فرزند سید علی اکبر3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 105 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 11038/48/1024 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 10- رأی شماره 139460330001020619 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430001000186 آقای / خانم زهرا 
صدقی فرزند محمد علی3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 105 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11038/48/1024 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
11- رأی شماره 139460330001017871 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001008612 آقای / خانم محمد 
رضا رفسنجانی فرزند خیراله3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 136 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 11136 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
12- رأی شماره 139460330001017872 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001008613 آقای / خانم اعظم 
عرب خراسانی فرزند اکبر3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 136 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11136 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
13-رأی شماره 139460330001020905 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001009499 آقای / خانم سید 
حسن فاطمی نویسی فرزند سید ابوالفضل 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 75/55 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 10616 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
14-  رأی شماره 139460330001020637 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001006744 آقای / خانم علاء 
پرشان فرزند حسین جان 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 97/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 6935 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
15- رأی شماره 139460330001010631 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001004205 آقای / خانم 
معصومه صالحی فرزند محمد هاشم6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 150 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10933/187و10934 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 16-رأی شماره 139460330001018906 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001006281 آقای / خانم محمد 
محمدی فرزند عبدالحسین6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 110 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1/684 -اصلی 

واقع در بخش4 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
17- رأی شماره 139460330001019222 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001006275 آقای / خانم  سید 
هاشم موسوی درخشان فرزند سید محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 117/30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 1/685 -اصلی واقع در بخش4 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 18- رأی شماره 139460330001019219 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001006277 آقای / خانم سید 
محمد جواد موسوی درخشان فرزند سید محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 170 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 1/685 -اصلی واقع در بخش4 ثبت قم خریداری سند رسمی.

 19-رأی شماره 139460330001018414 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430001000276 آقای / خانم 
حسین قانونی فرزند اصغر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 98/71 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10254 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 20-رأی شماره 139460330001018930 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001008233 آقای / خانم هادی 
سیفی فرزند وهب 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 47/32 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10326 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از غلامرضا نیکو حرف بلبل .
 21-رأی شماره 139460330001017041 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001004011 آقای / خانم هادی 
سیفی فرزند وهب 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 84/41 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 9438 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی و سهم الارث متقاضی نسبت به 19/85متر مربع.
 22-رأی شماره 139460330001018095 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001008359 آقای / خانم مریم 
عشقی فرزند محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 76/35 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 9464/1 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث محمد رضا خوش گفتار.
 23-رأی شماره 139460330001018079 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001901 آقای / خانم 
حبیب اله میرزا خانی فرزند حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 173/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11004 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 24-رأی شماره 139460330001018299 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001005835 آقای / خانم 
سپیده ابوالحسنی فرزند جعفر3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 116/4 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 11186/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از عباس سزاوار.
 25-رأی شماره 139460330001018292 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001005834 آقای / خانم نازنین 
گنجی فرزند محمود3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 116/4 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11186/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از عباس سزاوار.
 26-رأی شماره 139460330001016806 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001010004 آقای / خانم 
ابوالقاسم صادق فرزند عباس6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 126 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10898 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
27-رأی شماره 139460330001018454 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001008558 آقای / خانم 
صدیقه مرادمند فرزند اکبر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 88 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1/478 -اصلی 

واقع در بخش4 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از مرتضی صادقی احدی از وراث بیگم صادقی.
 28-رأی شماره 139460330001018655و رای اصلاحی139460330001022993 مربوط به پرونده کلاسه 
1391114430001001332 آقای / خانم محمود فتح اله گل فرزند علی اصغر3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 212/39 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11227 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
29-رأی شماره 139460330001018654 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430001000770 آقای / خانم احمد 
فتح اله گل فرزند علی اصغر3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 212/39 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 11227 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 30-رأی شماره 139460330001019087 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001006725 آقای / خانم 
سید علیرضا سجادی فرزند فضل اله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

41و42فرعی از 280 -اصلی واقع در بخش5 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 31-رأی شماره 139460330001020304 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001007190 آقای / خانم 
حسین عباسی فر فرزند نعمت 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 70/05 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11003 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 32-رأی شماره 139460330001020610 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001006188 آقای / خانم صمد 
حبیبی فرزند حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 121/90 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11241و11242 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید الیاس عقیلی نسبت به 52/75متر مربع در پلاک 

11241 اصلی و خریداری عادی از حیدر اصفهانی نژاد نسبت به 69/15متر مربع در پلاک 11242اصلی. 
33-رأی شماره 139460330001018166 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430001000002 آقای / خانم 
حسین محصل آزادی فرزند محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 106/60 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11456 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث حسین خاکی. 
34-رأی شماره 139460330001018857 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001659 آقای / خانم مسلم 
محمدی فرزند میرزا حسین6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 60 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11241 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از رضا فخاران.
 35-رأی شماره 139460330001019752 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001007892 آقای / خانم محمد 
رضا بهرامی راد فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 75 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11859/51 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد خردادفر.
 36-رأی شماره 139460330001018118 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430001000342 آقای / خانم علی 
مردان رضائی فرزند ابراهیم6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 104/25 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10845/1 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 37-رأی شماره 139460330001019665 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001010001 آقای / خانم علی 
فرشادی پناه فرزند حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 87/49 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10543 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از جعفر عزت نشان.
 38-رأی شماره 139460330001018155 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001000584 آقای / خانم محمد 

خاکبازان فرزند رضا6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 152/17 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11227 -اصلی 
واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 

39-رأی شماره 139460330001017176 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001009778 آقای / خانم 
غلامحسین کنجکاو فرزند فتح اله3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 82/74 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 5919 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 40-رأی شماره 139460330001017175 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430001000736 آقای / خانم 
سادات میرافضل فرزند سید محمد3دانگ مشاع از6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 82/74 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 5919 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 41-رأی شماره 139460330001021910 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430001002438 آقای / خانم حسن 
نوروزی فرزند علی2دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 206 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10275 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
42-رأی شماره 139460330001021913 مربوط به پرونده کلاسه 1393114430001001542 آقای / خانم وحید 
طیب طاهری فرزند رضا2دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 206 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10275 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 43-رأی شماره 139460330001021911 مربوط به پرونده کلاسه 1393114430001001543 آقای / خانم سید 
سعید جواد زاده کاشانی فرزند محمد2دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 206 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 10275 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 44-رأی شماره 139460330001022242 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001002556 آقای / خانم جواد 
حامدی نژاد  فرزند حسین6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 186/13 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10455 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
45-رأی شماره 139460330001018311 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001004295 آقای / خانم حبیب 
اله شایگانی پیرایش فرزند گل علی3دانگ مشاع از عرصه بانضمام 6دانگ اعیانی یک باب ساختمان بمساحت 129/50 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10998 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از عنایت اله 
فراهانی نسبت به تمامی ششدانگ اعیانی مورد تقاضا و سه دانگ عرصه و طی سند اجاره به شماره 14887دفتر خانه 31قم 

نسبت 3دانگ مشاع از عرصه مورد تقاضا. 
46-رأی شماره 139460330001022356 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001007572 آقای / خانم سید 
حسن میر محمدی فرزند رضا6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 163/08 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11121مکرر -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
47-رأی شماره 139460330001018146 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001003952 آقای / خانم مریم 
هفته خانک فرزند یعقوب 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 97/24 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10437 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از بتول نظری احدی از وراث عباس نظری.
 48-رأی شماره 139460330001018319 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001003980 آقای / خانم 
مهدی اسماعیلی فرزند رضا6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 131 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11232 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.  
49-رأی شماره 139460330001015550 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001004791 آقای / خانم 
مرتضی خدادای فرزند محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 114 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10425 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از وراث مصطفی عباسی. 
50-رأی شماره 139460330001020599 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002011682 آقای / خانم علی 
فتح اللهی فرزند محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 154 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10966/10 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
51-رأی شماره 139460330001015722 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001008851 آقای / خانم مهدی 
مهند فرزند جمشید 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 53/30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10393 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 52-رأی شماره 139460330001022344 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001002780 آقای / خانم سید 
مهدی احمدی فرزند سید احمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 67/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11004 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 53-رأی شماره 139460330001022194 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001007764 آقای / خانم رضا 
بخشی بیدگلی فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 113/94 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10435 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث محمود اقا محمد بیگی. 
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع 

از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1394/11/13
تاریخ انتشار دوم: 1394/11/28
جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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10 اشتباه بزرگ استقلال؛

بررسی دلایل افت تیم مطرح پایتخت

استقلال این روزها خوب نفس نمی کشد، این بد نفس کشیدن البته دلایلی هم دارد که 
از پرمشغله بودن مدیر بگیرید تا برسید به ضعف مدیریت مظلومی. 

شکست استقلال مقابل  نفت تهران عواقب بسیاری داشت؛ هواداران این باشگاه در 
همان دیدار علیه افشارزاده موضع گرفتند، برخی حتی علیه فرزاد مجیدی شعار دادند، 
یک سری قرار گذاشتند که بروند سر تمرین با بازیکنان دعوا کنند. عده ای داور را عامل 
این شکست می دانستند و علیه او شعار می دادند. در واقع استقلال به هم ریخت، البته 
مشکلات از قبل در این باشگاه وجود داشت و در این بازی بخشی از آن عیان شد. اما 

اشکال کار استقلال کجاست؟
برخی تفاوت استقلال با پرسپولیس را در برانکو و مظلومی می دانند، تفاوت هایی هم 
وجود دارد غیر قابل انکار اما با این وجود تیم مظلومی در نیم فصل اول بازی های جذاب و 
خوبی انجام داد حتی در دربی هم تا دقیقه 90 یک بر صفر جلو بود و این تیمی که امروز 
هست، نبود. در ادامه دلایل افت استقلال که قابل پیش بینی هم بود را از نظر می گذرانید:

اول: افشارزاده پرمشغله
استقلال مدیر ندارد، افشارزاده با حکم سرپرستی آن هم در وزارت ورزش مشغول است. 
او مدیر کل حوزه وزارتی وزارت ورزش است و به این ترتیب نمی تواند آن طور که باید 
گروه های مختلف مدیریتی استقلال را به وحدت برساند. افشارزاده در مورد ماجرای 

اعتصاب، خرید بازیکن و ... نتوانست راه حلی پیدا کند.
دوم: بیماری پورحیدری

بیماری پورحیدری به استقلال ضربه بزرگی زد، به ویژه آن که جانشین این مرد بزرگ 
یک پیشکسوت نبود. بزرگانی چون همین نصرالله عبدالهی، قراب و ... می توانستند به 

استقلال در این پست سروسامانی بدهند.
سوم: نداشتن اردو

استقلال در تعطیلات نیم فصل اردو نداشت، به این ترتیب بسیاری از مواردی که 
مظلومی می خواست برای نیم فصل دوم داشته باشد و البته بدنسازی را به صورت صحیح 

دنبال نکردند.
چهارم: نگرفتن بازی ساز

استقلال درخواست مظلومی برای خرید بازیکن بازیساز را اجرا نکرد. این عدم خرید یک 
بازیکن، بسیار مشکوک و یا عجیب بود. به هر حال باشگاهی مثل استقلال نباید نتواند مهم 

ترین نیاز تیمش را در پنجره زمستانی برطرف کند.
 پنجم: عدم وجود بازی تدارکاتی در تعطیلات

تصمیم عدم شرکت در جام شهدا که دو دیدارسنگین بود برای آماده نگه داشتن تیم 
در شرایط مسابقه و عدم جانشینی این تورنمنت با بازی دوستانه قوی، استقلال را از روند 

مطلوبش دور کرد.
ششم: سقوط آماده های بی تمرکز

سقوط فنی بازیکنان بزرگ استقلال از جمله سجاد شهباززاده و جابر انصاری که روی 
پنجه بودند و امید ابراهیمی و خسروحیدری و...که می تواند دلیل فنی از تمرینات مظلومی 

باشد یا کمبودهای مالی و عدم تمرکز.
هفتم: ضعف مدیریتی مظلومی

ضعف مدیریتی خود مظلومی که هیچ کدام از خواسته های خود را نتوانسته از باشگاه 
بگیرد.

هشتم: حذف با تجربه ها
حذف باتجربه هایی مثل امیری و نظری و سپردن زمام امور به بی تجربه ها و اسپانسرها 

در باشگاه.
نهم: ورود هیات مدیره به کارهای اجرایی

وارد کردن هیات مدیره به امور اجرایی و ایجاد اختلاف های مختلف و منشعب از کار 
اجرایی اعضایی که باید امور کلان را جلو می بردند.

دهم: مجمع الجزایر
جزیره ای تصمیم گرفتن در استقلال و اصرار روی عقیده هر جزیره.

قطری ها شگفت زده از درخشش بازیکن ایرانی؛

»سوپر استار« و »استاد«
 لقب های جدید نکونام در قطر

عملکرد خوب جواد نکونام در العربی باعث شده است تا رسانه های قطری به ستایش از 
او بپردازند و از این ستاره ایرانی با لقب های سوپر استار و استاد یاد کنند.

 به گزارش ایسنا و به نقل از روزنامه الرای قطر، جواد نکونام، کاپیتان سابق تیم ملی 
فوتبال ایران تصمیم گرفت که بعد از یک نیم فصل حضور در سایپا لیگ ستارگان قطر 
را به عنوان مقصد بعدی خود انتخاب کند. او با وجود برخی اعتراض هایی که هواداران 
العربی به حضور این بازیکن ایرانی در تیم خود داشتند تصمیم گرفت که این تیم قطری 

را انتخاب کند.
 نکونام هم جواب اعتماد جیان فرانکو زولا، سرمربی العربی را به خوبی داد و از بهترین 

بازیکنان لیگ ستارگان قطر در نیمه فصل دوم بوده است.
 این بازیکن ایرانی تاکنون سه بار برای العربی به میدان رفته که در هر سه بازی جزو 
بهترین بازیکنان بوده است و با بازی های درخشانی که به نمایش گذاشته باعث شده تا 
العربی از سه بازی خود هفت امتیاز به دست آورد. این درحالی است که العربی قبل از 
حضور نکونام نتایج بسیار بدی به دست آورد و سرمربی این تیم تا آستانه اخراج هم پیش 

رفت.
 روزنامه الرای قطر به ستایش نکونام پرداخت و از او به عنوان سوپر استار لیگ ستارگان 
قطر یاد کرد و درباره این بازیکن ایرانی نوشت: نکونام سومین بازی خود در لیگ ستارگان 
قطر را با پیراهن العربی تجربه کرد. او در دو دیدار نخست درخشید و بازی های بسیار خوبی 
را به نمایش گذاشت. این بازیکن ایرانی در دیدار سوم برابر لخویا هم بسیار خوب ظاهر شد. 
او نبض بازی در میانه میدان را به دست گرفت و باعث شد تا العربی سه امتیاز حساس 

این دیدار را هم به دست آورد. 
در ادامه گزارش این روزنامه قطری آمده است: نکونام همچون یک استاد در میانه میدان 
است. او به خوبی می داند که چه زمانی پاس بدهد و چه زمانی توپ را حفظ کند و یا در 
کارهای دفاعی شرکت کند. او خرید بسیار خوبی برای العربی بوده و با بازی خوبی که به 

نمایش گذاشت زمینه ساز پیروزی ارزشمند العربی برابر لخویا بود. 
پیش از این هم نایب رئیس باشگاه العربی به ستایش از نکونام پرداخت و از او به عنوان 
"دماسنج تیم" خود یاد کرد. اشکان دژآگه، دیگر بازیکن ایرانی العربی است که او هم از 
بهترین بازیکنان این تیم در فصل جاری لیگ ستارگان قطر بوده است تا جایی که غیبت 
او در چند بازی باعث شد تا العربی امتیاز از دست دهد و نتواند پیروز از میدان خارج شود.

 روزنامه الرای قطر همچنین جیان فرانکو زولا، سرمربی العربی را به عنوان بهترین مربی 
هفته هجدهم انتخاب کرد چرا که تیم او توانست برابر لخویا به پیروزی ارزشمندی دست 
پیدا کند و سه امتیاز شیرین را به دست آورد. العربی با این سه امتیازی که به دست آورد 
به رده پنجم جدول رده بندی صعود کرد و این شانس را دارد که سهمیه لیگ قهرمانان 

آسیا را به دست آورد. 

مجوز بازی سوشا مکانی صادر شد
مدیر روابط عمومی باشگاه پرسپولیس از 
صدور مجوز بازی سوشا مکانی خبر داد و 
گفت: سوشا می تواند طبق صلاحدید کادر 
فنی از بازی این هفته مقابل سایپا برای 

پرسپولیس به میدان برود.
مراجع  سوی  از  که  مکانی  سوشا   
قضایی حق حضور در مسابقات رسمی 
را نداشت و فقط با سرخپوشان تمرین 
می کرد، سرانجام با مجوز بازپرس پرونده، 
دست  به  را  مسابقات  در  حضور  حق 
آورد. پندار خمارلو مدیر روابط عمومی 
پرسپولیس با اعلام این خبر به خبرنگار 
مهر، گفت: مراجع قضایی مجوز سوشا را 
صادر کرده اند و این دروازه بان می تواند در 
مسابقات پرسپولیس این تیم را همراهی 

کند. وی افزود: سوشا مشکلی برای بازی با سایپا در هفته بیست و یکم هم ندارد و در 
صورت صلاحدید کادر فنی، به میدان خواهد رفت.

طبق اعلام خمارلو، مسئولان باشگاه در صدد تمدید قرارداد برانکو ایوانکوویچ هستند و 
این موضوع را پیگیری می کنند.

 ماجرای اولین بازی حقیقی برای ماریتیمو و تمجید کادرفنی از او

کادرفنی تیم فوتبال ماریتیمو پس از اولین حضور رسمی دروازه بان ایرانی در ترکیب این تیم، از 
عملکرد وی تمجید کردند.

علیرضا حقیقی، دروازه بان ایرانی تیم فوتبال ماریتیمو در دیدار هفته بیست ودوم لیگ برتر 
پرتغال که یکشنبه شب مقابل براگا برگزار شد از دقیقه 40 جای »سلین« دروازه بان اصلی تیمش 

را گرفت. او در حالی وارد زمین شد که سلین تا دقیقه 34 سه گل از براگا دریافت کرده بود و دو 
دقیقه بعد با زمین خوردنی ساده از کادرفنی درخواست کرد که تعویض کنند.  نلو وینگادا، سرمربی 
ماریتیمو که از عملکرد ضعیف دروازه بان اصلی تیمش رضایت نداشت بلافاصله و پس از اینکه ترس 
سلین را دید او را تعویض کرد و حقیقی را به میدان فرستاد تا این دروازه بان ایرانی اولین تجربه در 
ترکیب ماریتیمو را پس از حدود یک ماه حضور در این تیم تجربه کند. این اتفاق پیش از حضور 
حقیقی در ماریتیمو یک بار هم در دیدار مقابل بنفیکا رخ داده بود و سلین که در ترکیب اصلی 
تیمش بود، خیلی زود از کادرفنی درخواست کرد تعویضش کنند و ماریتیمو در این دیدار با نتیجه 
6 بر صفر شکست خورد.  حقیقی که پس از دریافت سه گل توسط سلین به جای این دروازه بان 
در بازی مقابل براگا وارد میدان شد، توانست دروازه تیمش را تا پایان بازی بسته نگه دارد و پس از 
حدود شش ماه نیمکت نشینی در روبین کازان عملکرد خوبی از خود نشان داد. ماریتیمو دو دقیقه 
پس از حضور حقیقی در زمین توانست یکی از گل های خورده را جبران کند و در نهایت این دیدار 
را با نتیجه 3 بر یک واگذار کرد. در پایان بازی و با توجه به بسته ماندن دروازه ماریتیمو در زمان 
حضور حقیقی در زمین، کادرفنی این تیم از عملکرد دروازه بان ایرانی خود تمجید کرد و حقیقی نیز 
اعتمادبه نفس بیشتری گرفت تا در بازی های بعدی ماریتیمو در چارچوب دروازه تیمش قرار بگیرد.

در شب انتخاب خداداد عزیزی به عنوان بهترین 
خبر  پیروانی  افشین  ایران،  فوتبال  سایه  مهاجم 
استعفایش از مدیریت تیم ملی ایران را رسانه ای کرد و 

از درخواست کمک از شهردار تهران سخن گفت.
برنامه این هفته نود با نظرسنجی درباره تیم منتخب 
بعد از انقلاب آغاز شد که به بهترین مهاجم سایه این 
این نظرسنجی چهار  برای  دوران اختصاص داشت. 
گزینه عبدالعلی چنگیز، خداداد عزیزی، فرهاد مجیدی 

و ناصرمحمدخانی در نظر گرفته شده بود.
ابتدا گزارشی از بازی الجیش قطر با نفت تهران و 
به  پخش شد. سپس  ایران  نماینده  نحوه شکست 
مناسبت سالگرد درگذشت شهدای چوار در زمین 
فوتبال، گزارشی از این شهر و بازخوانی مردم شهر و 

دوستان شهدا روی آنتن رفت.
اطمینان اینفانتینو از انتخابش

 به عنوان رئیس فیفا
مصاحبه ای ضبط شده با اینفانتینو دبیرکل یوفا 
و نامزد ریاست فیفا پخش شد. اینفانتینو در پاسخ 
به این سئوال که نظر رئیس فدراسیون فوتبال ایران 
روی شما چه بوده چون قبلا از شیخ سلمان حمایت 
می کرد، گفت: این موضوع را باید از کفاشیان بپرسید 
که آیا نظرش درباره من عوض شده است یا خیر. 
اطمینان دارم هر فردی که عاشق فوتبال باشد به من 

رای می دهد!
»به نظر می رسد شما و شیخ سلمان دو نامزد اصلی 
رسیدن به ریاست فیفا باشید؟« دبیرکل یوفا در پاسخ 
به این سئوال گفت: رقابت من و شیخ سلمان دو نفره 
نیست  چرا که سایر نامزدها هم مهم هستند. البته 
اروپایی و  طبیعی است که من حمایت کشورهای 
آمریکای مرکزی و شمالی را داشته باشم. من به همه 
نامزدها احترام می گذارم ولی مطمئنم برنده انتخابات 

می شوم!
دبیرکل یوفا و نامزد انتخابات ریاست فیفا درباره 

تنش ایجاد شده بین فوتبال ایران و عربستان و دخالت 
سیاست در فوتبال هم گفت: سیاست نباید در فوتبال 
برای حل  می تواند  تنهایی  به  فوتبال  کند.  دخالت 
مشکلات سیاسی مانند یک پل باشد ولی بر عکس 

آن نباید باشد.
خسوس و واکنش به کاغذ طلسم!

خسوس دروازه بان تیم استقلال خوزستان میهمان 
حضوری برنامه این هفته نود بود. خسوس در این برنامه 
اعلام کرد که در خانواده فقیری به دنیا آمد ولی تربیت 

خوبی داشته است.
وی درباره اینکه در یکی از مسابقات لیگ کاغذهای 
مشکوکی را درون دروازه اش قرار داده بود، گفت: در 
یک بازی از من خواستند تا دو تکه کاغذ را داخل دروازه 

بگذارم. آن کاغذها از من نبود و من آنها را پیدا کردم!
در  پور  فردوسی  عادل  مصاحبه،  این  انتهای  در 
اقدامی عجیب بلند شد و نزدیک خسوس ایستاد. او از 
دروازه بان تیم استقلال خوزستان خواست تا بایستد تا 

قدشان را با همدیگر مقایسه کنند!
پیروانی:

 استعفا کرده ام و دیگر مدیر تیم ملی نیستم
در بخش پایانی برنامه، افشین پیروانی مدیر تیم ملی 
فوتبال ایران روی خط آمد و درباره حضور اینفانتینو در 

ایران و مشکلات تیم ملی صحبت کرد. 
مدیر تیم ملی در خصوص اینکه اینفانتینو خودش 
گفته بود فدراسیون او را دعوت کرده نه کی روش، 
تاکید کرد: فدراسیون دعوت می کند ولی کی روش 

پوئن و سیگنال مثبت داده بود که اینفانتینو به ایران 
بیاید. پیروانی درباره مشکلات تیم ملی و حل مسئله 
کمپ و لباس بازیکنان، تصریح کرد: اول باید ببینیم 
کی روش از نظر فنی مربی بزرگی هست یا خیر. بعضی 
دوستان مصاحبه کرده اند که شکست دادن گوام و هند 
مربی بزرگ نمی خواهد. آیا این حرفها صحیح است؟ 
تیم ملی به جام جهانی رفته و برابر تیمهای بزرگ 
نتیجه گرفته است. ما امکانات می خواهیم. آیا فوتبال 
این لیاقت را ندارد که امکانات اولیه مثل زمین چمن 
و لباس را داشته باشد؟ وی با بیان اینکه اتفاق مثبتی 
برای زمین چمن کمپ رخ نداده، گفت: بیستم اسفند 
اردوی تیم ملی شروع می شود ولی این تیم هنوز لباسی 
برای تمرین ندارد. این زیاده خواهی نیست. وقتی به 

آقای کفاشیان می گوییم، ایشان می گوید پول نداریم. 
مدیر تیم ملی با بیان اینکه بیست و چهارم بهمن 
استعفایش را به فدراسیون داده است، در خصوص 
استعفای کی روش برای تاریخ 11 اردیبهشت 95 و 
اینکه سرمربی تیم ملی هم وارد بازی های انتخاباتی 
شده است، گفت: همان روزی که کی روش استعفا کرد، 
من هم استعفا کردم. کی روش از من خواست که تیم 
ملی را برای دو بازی فروردین ماه تنها نگذارم ولی با 
این وضعیت نمی شود کار کرد. پیروانی افزود: الان هر 
کسی تیم ندارد، علیه تیم ملی مصاحبه می کند. کی 
روش هیچ حمایتی از کفاشیان نکرده است. می دانیم 
کفاشیان به تنهایی نمی تواند مشکلات را حل کند ولی 
او برای جزیی ترین چیزها  هم می گوید پول ندارد. تیم 

ملی با این شرایط به جام جهانی صعود نمی کند.
 کی روش دست به دامن قالیباف شد!

پیروانی با بیان اینکه مسئولان بلندپایه کشور باید به 
تیم ملی کمک کنند، گفت: خدا شاهد است کی روش 
از من خواست تا پیش آقای قالیباف بروم تا شهرداری 
تهران تیم ملی را حمایت کند!  مدیر مستعفی تیم ملی 
فوتبال ایران همچنین گفت: اگر کی روش برای 11 
اردیبهشت استعفا داده به این خاطر است که دست 
رئیس فدراسیون را باز بگذارم. با این شرایط هر کسی 
رئیس فدراسیون شود، قول صعود به جام جهانی را 
نمی توان داد. من که استعفایم را به فدراسیون داده ام 
و اگر الان صحبت می کنم عاشق این هستم که تیم 

ملی نتیجه بگیرد.
 خداداد عزیزی فرهاد مجیدی را 

پشت سر گذاشت
حدود یک میلیون و پانصد هزارنفر در نظرسنجی 
این هفته برنامه نود شرکت کردند که 41 درصد آنها 
به خداداد عزیزی به عنوان بهترین مهاجم سایه بعد از 
انقلاب رای دادند. بعد از عزیزی، فرهاد مجیدی در رده 

دوم قرار گرفت.

 خداداد بالاتر از فرهاد مجیدی

بررسی طرحی که به فوتبال ایران جان داده است؛

رایگان شدن حضور تماشاگران در ورزشگاه ها؛ 
چرا خوب، چرا بد؟

رایگان شدن بازی های لیگ برتر نکات مثبت و منفی ای را با خود به همراه دارد. اما سوال 
این است که اجرای این طرح چقدر به نفع فوتبال ایران خواهد بود؟

دور نیست زمانی که برای بازی های تیم های استقلال و پرسپولیس حتی در اواسط 
هفته چیزی حدود 70 هزار تماشاگر به ورزشگاه می رفت ولی این روند کم کم کاهش 
یافت تا زمانی که سپاهان به عنوان قطب جدید فوتبال ایران به قهرمانی رسید و جمع 
زیادی از هواداران را به سمت خود کشید اما این روند برای آنها هم ثابت نماند تا زمانی که 
تراکتورسازی به لیگ برتر برگشت و ورزشگاه یادگار امام تبریز در اکثر بازی هایی که 
میزبان بود شاهد حضور پر شور هواداران بود اما این روند از سال گذشته که رسول 
خطیبی هدایت این تیم را بر عهده گرفت با نزول روبه رو شد تا اینکه درحال حاضر با 
نمایش های ضعیف تراکتورسازی به همراه قلعه نویی چیزی حدود 3 هزار تماشاگر به 

ورزشگاه یادگار امام می روند.
در اینجا به دنبال این نیستیم که چرا یک تیم با افت حضور تماشاگران روبه رو شده 
چراکه این مطلب، بحث هایی جداگانه را می طلبد و سوال این است که آیا رویه فعلی که با 
رایگان شدن بازی ها یا حداقل نیمی از ورزشگاه ها همراه شده و در برخی موراد با موفقیت 

روبه رو بوده، رویه صحیحی است یا نه.
در این میان برای راحت تر شدن قضاوت در این امر می توان به نکات مثبت و ضعف 

این طرح اشاره کرد.
در نکات مثبت چهار امتیاز وجود دارد.

1- حضور تماشاگران در بازی ها باعث گرم شدن بازی ها و بالا رفتن اشتیاق بازیکنان و 
به تبع آن بالاتر رفتن کیفیت بازی ها می شود.

2- تماشاگران با رایگان شدن بازی ها بیشتر به ورزشگاه می روند و این مسئله می تواند 
زمینه ساز آشتی آنها با ورزشگاه ها شود.

3- حضور پر شور تماشاگران حساسیت لیگ و رقابت های پایین و بالای جدول را به 
شدت بالا می برد.

4- رایگان شدن بازیها، امکان حضور بیشتر اقشار کم درآمد در ورزشگاه ها را فراهم 
می کند.

در این میان نکات منفی قابل ذکر به شرح زیر است:
1- حضور رایگان تماشاگران در ورزشگاه ها احتمال اینکه دیگر تماشاگران در ورزشگاه ها 

در صورت بلیط فروشی حاضر نشوند را بالا می برد.
2- با رایگان شدن بازی ها، یکی از معدود راه های درآمد زایی در فوتبال ایران کم 

می شود و باشگاه ها دیگر نمی توانند روی این منبع درآمدی حساب کنند.
3- با رایگان شدن بازی ها، هیچگاه نمی توان مانند کشورهای اروپایی صندلی های 
ورزشگاه را شماره گذاری کرد تا کارشناسایی دقیق از حاضران در ورزشگاه انجام شود. این 

موضوع به لحاظ امنیتی می تواند یک ضرر بزرگ باشد.
4- در صورت رایگان شدن بازی ها، به دلیل اینکه نمی توان تخمین زد چه تعداد 
تماشاگر در ورزشگاه حاضر می شوند، همیشه احتمال بی نظمی و بروز حوادث پیش 

بینی نشده بالا می رود.
درحال حاضر آنچه در اروپا رخ می دهد، خرید بازی ها توسط هواداران تا پایان فصل به 
صورت پیش فروش است و آنچه درحال حاضر در ایران رخ می دهد چیزی جز این است.

کشورهای  رخ  به  را  ورزشگاه هایش  در  تماشاگران  حضور  ایران  فوتبال  روزگاری 
خلیج فارس می کشید که با قرعه کشی ماشین و رایگان کردن بازی ها تعداد اندکی را 
راضی به حضور در ورزشگاه ها می کردند و حالا این واقعیت شاید خیلی نزدیک تر از آن 
چیزی باشد که به فوتبال ایران نزدیک است و این احتمال وجود دارد که این مسئله برای 

فوتبال ایران هم رخ دهد.
با این همه نمی توان در این مورد پیش بینی دقیقی داشت و باید قضاوت آن را به آینده 

و بررسی نتایج این طرح موکول کرد.

ایران – قرقیزستان؛

 شروع مرحله حذفی با زهر چشم از رقبا

فوتسالیست های ایران برای صعود به مرحله نیمه نهایی جام ملت های آسیا، تیم ملی 
قرقیزستان را پیش روی خود می بینند.

 با پایان مرحله گروهی جام ملت های فوتسال آسیا که در تاشکند در حال برگزاری 
است، هشت تیم، ازبکستان و قرقیزستان )گروه A(، ایران و عراق )گروه B(، تایلند و 

ویتنام )گروه C( و ژاپن و استرالیا )گروه B( به مرحله یک چهارم نهایی صعود کردند.
مرحله یک چهارم نهایی امروز، 28 بهمن با برگزاری 4 دیدار به پایان می رسد و تکلیف 

تیم های صعود کننده به نیمه نهایی هم مشخص می شود.
ملی پوشان فوتسال ایران که با 9 امتیاز به مرحله یک چهارم نهایی صعود کردند، در این 
مرحله با قرقیزستان تیم دوم گروه نخست دیدار می کنند. شاید این تیم حریف چندان 
بزرگی برای شاگردان ناظم الشریعه محسوب نشود اما هر یک از دو تیم با انگیزه های 

متفاوتی به میدان می آیند.
ایران برای حضور قدرتمند و خط و نشان به رقبای شرقی خود از قبیل تایلند، ژاپن 
و ازبکستان به میدان می رود اما در سوی مقابل قرقیزها به دنبال این هستند که دچار 

سرنوشت تیمی مانند عراق مقابل ایران نشوند و حداقل آبروداری کنند.
تنها غایب این دیدار محمد کشاورز است که در دیدار با عراق مصدوم شد و به احتمال 

زیاد در بازی پایانی هم که پزشکان وعده حضور او را داده اند حضور نداشته باشند.

  دبیر کل یوفا و یکی از نامزدهای انتخابات ریاست فیفا با بیان 
اینکه مردم ایران رویای فوتبال می بینند، گفت: سیاست نباید در 

فوتبال دخالت داشته باشد.
اینفانتینو در گفتگوی ویژه با عادل فردوسی پور مجری برنامه 
نود درباره مسائل مختلفی صحبت کرد که از آن جمله میزبانی 
شبهه برانگیز قطر در جام جهانی 2022 و همچنین تنش میان 

فوتبال ایران و عربستان بود. مشروح گفتگو به شرح زیر است:
* اولین بار است به ایران سفر می کنید؟

بله اولین بار است.
*قبلا در جلساتتان در فیفا و یوفا با مسئولان ایرانی 

دیدار داشتی؟
بله چند نفر را می شناسم. رئیس فدراسیون ایران را می شناسم 
و یکی دو بار ملاقاتش کردم. چون من نامزد ریاست فیفا هستم 
و به همه جای دنیا سفر می کنم. ایران از نظر فوتبالی کشور 
مهمی است. کشوری است که در آن فوتبال برای عده زیادی از 
مردم اولویت اول است. جایی است که مردم با فوتبال زندگی 
می کنند و رویای فوتبال را می بینند.  پس طبیعی بود که به 
اینجا بیایم. به علاوه ایران در رنکینگ فیفا تیم اول آسیا است و 

تاریخچه فوتبال ایران شناخته شده است.
*شما که همه زبان ها را بلد هستید با فارسی هم آشنا 

هستید؟
نه هنوز اما باید یاد بگیرم!

*رئیس فدراسیون فوتبال ایران قبلا گفته بود به شیخ 
تغییر  را  نظرش  اید  رای می دهد سعی کرده  سلمان 

بدهید؟
باید از خودش بپرسید نظرش بعد از جلسه ما عوض شده یا نه 
من باید با همه روسای فدراسیون ها صحبت کنم و آنها را درباره 
پروژه خودم توجیه کنم  و مطمئنم آخر سر هر کس که عاشق 

فوتبال باشد به من رای می دهد.
*می توانید او را متقاعد کنید؟

بله من خیلی مطمئنم که می توانم. خیلی مطمئنم که 
می توانم همه 209 رئیس فدراسیون را متقاعد کنم.

یا  است  رای  یک  فقط  ایران  رای  می کنید  *فکر   
می تواند رای کشورهای منطقه را هم تحت تاثیر قرار 

دهد؟
مسلما ایران کشور تاثیرگذاری در منطقه است اما از آن مهم 
تر ایران از نظر فوتبالی کشور مهمی در جهان به شما می آید 
هیچ تردیدی وجود ندارد که ایران در منطقه ای که در اینده 
نقش مهم تری را در دنیای فوتبال خواهد داشت جایگاه رهبری 

را دارد.
*سال 2۰1۵ برای فیفا سال تاسف باری بود و خیلی 
از مسئولان فیفا برای گرفتن رشوه پولشویی و خیلی 
چیزها متهم شدند. این موضوع فیفا را تحت تاثیر قرار 

می دهد؟
بله مسلما فیفا را تحت تاثیر قرار خواهد داد . واضح است که 
اوضاع برای فیفا خیلی پیچیده شده. وجهه فیفا هیچ وقت در 
طول تاریخ این سازمان به این تیرگی نبوده به خصوص در این 
زمان های پیچیده ما حق این که دست روی دست بگذاریم و 

ببینیم چه اتفاقی قرار است بیفتد نداریم.
*در فرآیند انتخاب میزبان های جام جهانی شائبه هایی 
وجود داشت سال 2۰1۰، 2۰18 و از همه مهم تر سال 

2۰22، شما چطور میتوانید این موضوع را ترمیم کنید؟
در مورد جام های جهانی 2018 و 2022 گمانه زنی های 
زیادی در 5 سال اخیر بوده اما این گمانه ها فقط اتهام بوده 
و تا الان هیچ مدرکی ارائه نشده . برای همین ما این فرصت 
را داریم که برای سال های 2018 و 2022 بهترین جام های 
جهانی تاریخ را سازماندهی کنیم. در مورد آینده و جام جهانی 
2026 باید بگویم فرآیند ارائه پیشنهاد به زودی آغاز خواهد شد. 
خیلی واضح است که آن اشتباه برای تعیین همزمان میزبان 

برای دو جام جهانی نباید تکرار شود.
 *قطر شایستگی میزبانی جام جهانی را دارد؟

آنها این حق را در رای گیری مال خود کردند. 
*قانونی بود؟

آنها این حق را در رای گیری به دست  آوردند مثل کشورهای 
قبلی از جمله روسیه، برزیل، آفریقای جنوبی و  آلمان.

 *با توجه به تمام فسادها بلاتر تنها 4 روز پس از 
انتخابش استعفا داد. نظرتان درباره دوران ریاست بلاتر 

چیست و چه اشتباهاتی داشت؟
فکر کنم خودش هم به این موضوع اشاره کرد که لحظه 
مناسب برای کناره گیری را از دست داد یعنی زمانی که کس 

دیگری باید جایگزین او می شد حالا او در وضعیت تعلیق است 
و در یک فرایند قانونی قرار دارد.

 *به نظر می رسید بلاتر هنگام سقوطش پلاتینی را هم 
پایین کشید؟

فکر نمی کنم این طور باشد خیلی از مردم درباره خیلی چیزها 
صحبت می کنند باید اجازه دهیم که آقایان بلاتر و پلاتینی در 
برابر دادگاه از خود دفاع کنند و باید منتظر تصمیم دادگاه بمانیم 
چون قضاوت کار آنهاست و زمانش هم هفته بعد است. بعد 

از تجدیدنظر می توانم بیایم دوباره با هم بحث کنیم!)با خنده(
 *تلاش برای ریاست فیفا امسال به یک رقابت دو نفره 
بین شما و شیخ سلمان تبدیل شد برخلاف سال های 
قبل که برنده مشخص بود و بلاتر انتخاب می شود. فکر 

می کنید چه کسی برنده می شود؟
من واقعا نمی توانم بگویم این رقابت دو نفره است یا نه اما 
می توانم بگویم برای سایر نامزدها احترام قائلم و هیچ کدام را 
دست کم نمی گیرم اما تمرکزم روی فعالیت های انتخاباتی و 

برنامه های خودم است. 
*اروپا بزرگترین حامی شماست و البته آمریکای مرکزی هم 

است، اما آن قدر ها در آسیا و آفریقا از شما حمایت نمی شود.
و  اروپا  البته طبیعی است که من حمایت  درست است. 
آمریکای مرکزی و شمالی را داشته باشم . البته در آفریقا و 
آسیا هم از من حمایت می شود. با کسانی که سال هاست من 
را می شناسند صحبت کردم، کمیته اجرایی کنفدراسیون آفریقا 
حمایت خود را از شیخ سلمان اعلام کرده اما کمیته اجرایی رای 
نمی دهد و این فدراسیون ها هستند که تک تک رای می دهند و 
کار من همین است که تک تک به هر فدراسیون بروم و صحبت 

کنم و آنها را متقاعد کنم به من رای بدهند.
 *درباره رقیب شما شیخ سلمان یک سری صحبت 
درباره مسائل حقوق بشری بحرین هست چه نظری 

دارید؟
همان طور که گفتم به همه کاندیداها احترام می گذارم من 
این  سالهاست شیخ سلمان را می شناسم و قضاوت درباره 
شائبه ها کار من نیست. این وظیفه شما رسانه هاست که به 

مسائل این چنینی بپردازید.
سلمان  شیخ  و  شما  بین  همکاری  احتمال  *آیا   
هست مثلا او رئیس فیفا شود و شما دبیرکلش شوید 

یا برعکس؟
ممکن است که من این پیشنهاد را بدهم و او دبیرکل شود. 
البته بین ما هیچ مذاکره ای نشده چون من خیلی مطمئنم که 

برنده انتخابات من هستم!
 *جدی؟

بله ، مسلماً. 
*گفتید اگر انتخاب شوید تیم های جام جهانی را 4۰ 
تیم می کنید، این برنامه شما برای جلب رای کشورهاست 

یا نگرش شماست؟
این نگرش من است و بر اساس تجربه است. ما مسابقات جام 
ملت های اروپا را از 16 تیم به 24 تیم افزایش دادیم . اول از ما 
انتقاد می شد چون می گفتند دور انتخابی خسته کننده می شود 
و 24 تیم از مجموع 54 تیم صعود خواهند کرد اما هیجان 
انگیزترین دور انتخابی تاریخ را داشتیم. تیم هایی مثل آلبانی و 
ایسلند برای اولین بار به دور نهایی صعود کردند و تیم هایی مثل 

هلند که همیشه صعود می کردند این دفعه بازماندند. اگر عزم ما 
برای توسعه فوتبال در جهان جدی باشد افزایش تعداد تیم ها 
به 40 تیم که هنوز هم 19 درصد 209 عضو فیفا است تنها 
راه پیش روی ماست تا بتوانیم از نقطه نظر ورزشی محبوبیت 

فوتبال را بیشتر کنیم.
 *درباره استفاده از تکنولوژی در فوتبال فیفا و یوفا 
همیشه اختلاف داشتند مثل استفاده از تکنولوژی خط 
دروازه و کمک داور اضافی. نظر شما درباره تکنولوژی 

چیست؟
مسئله تکنولوژی خط دروازه الان دیگر پذیرفته است اما 
کمی پرهزینه است و این مشکل ساز است. یوفا برای رقابت های 
قهرمانی اروپا و لیگ قهرمانان سال آینده از آن استفاده خواهد 
کرد پس تکنولوژی خط دروازه پذیرفته است . اما وقتی بعد از 
بازی ها در برنامه تان، نود  چند ساعت درباره یک صحنه به 
خصوص بحث می کنید زمان کافی را برای انجامش دارید اما 
در بازی باید یک تصمیم سریع گرفته شود پس لازم است 
که امتحان کنید و باید ببینید که در هر مورد چه تکنولوژی 

باید به کار رود.
 *درباره داورهای اضافه چطور؟

داورهای اضافه چیزی است که ما به آن اعتقاد داریم.
 *اما واقعا اضافه هستند! در خیلی از بازیها دیدم 
دیدند توپ از خط رد شده اما گفتند بازی ادامه پیدا کند!

این طور نیست اما وظیفه داورهای اضافه این نیست که ببینند 
توپ داخل دروازه رفته یا نه. وظیفه آنها این است که در تصمیم 

گیری به داور کمک کنند.
 *ولی من بارها دیدم یک پنالتی واضح جلوی آنها 
اتفاق افتاده اما هیچ وقت در تصمیم گیری دخالت نکرده 

اند.
با کمک سیستم داورهای اضافه ما در لیگ قهرمانان و یورو 

اشتباهات خیلی کمتری داشتیم. 
*برنامه شما برای رشد فوتبال در قاره آسیا چیست؟

آسیا یک قاره فوق العاده بزرگ است با ویژگی های گوناگون. 
باید به صورت تک تک بررسی کنیم در هر کشور چه نیازهایی 
وجود دارد و چطور می شود سرمایه گذاری کرد. پیشنهاد من 
افزایش تیم های حاضر در جام جهانی است که قاعدتا باعث 
افزایش تیم های آسیایی هم می شود. همین طور افزایش اعضای 

آسیا در کمیته اجرایی فیفا.
 *نظرتان درباره دخالت سیاست در فوتبال چیست؟ 
و  دارد  وجود  عربستان  و  ایران  بین  تنش هایی  الان 
به خاطر مسائل  ما  باشگاه های عربستانی می گویند 

امنیتی نمی توانیم وارد ایران شویم.
خب سیاست و فوتبال باید کاملا از هم جدا باشند . سیاست 
نباید در فوتبال دخالت کند و بایدکاملا برعکس باشد و به 
ساختن پل بین کشورها کمک شود و دیوارها شکسته شوند 
و کمک کند شرایط وخیم بین کشورها کمی آرام شود چون 
ما نمی توانیم فوتبال را برای مقاصد دیگر استفاده کنیم و باید از 
فوتبال حفاظت کنیم و مطمئن باشید فوتبال در سراسر جهان 

در تک تک کشورها بازی می شود.
 *ممنون از شما. شاید ما اینجا با رئیس بعدی فیفا 

صحبت کردیم.
امیدوارم این طور باشد.

گفتگوی ویژه عادل فردوسی پور و دبیرکل یوفا؛

 اینفانتینو از ریاست فیفا مطمئن است!



علمی و سلامت

سکسکه گاهی می تواند
 هشداری برای سکته مغزی باشد 

برخی از صداهایی که بدن تولید می کند از جمله سکسکه حقایقی را راجع به افراد و 
سلامتی شان می گوید.

به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، شاید شما نیز تا به حال تجربه کرده 
باشید که سکسکه کردن هنگام سخنرانی یا گفت و گو تا چه اندازه دشوار و در عین حال 
خجالت آور است. در این لحظه افراد به هر راه و ترفندی متوسل می شوند تا سکسکه خود 
را قطع کنند. حبس نفس، آب نوشیدن و غافلگیر شدن از جمله این راهکارها است که در 

برخی موارد نیز با شکست روبه  رو می شود.
سکسکه می تواند یکی از علائم سکته قلبی باشد به همین دلیل اگر علائم دیگری 
همچون تنگی نفس و درد با سکسکه همراه شد، فورا به پزشک مراجعه کنید. شایع ترین 
علل سکسکه ناراحتی هایی است که به معده و مری وارد می شود. علاوه بر این، سکسکه 
بر اثر شوک عصبی و تحریک اعصاب نیز ممکن است بوجود آید. در واقع توصیه می شود 
که علل سکسکه های ناگهانی و مزمن که با درد قفسه سینه همراه است، هرچه زودتر نزد 

پزشکی مشخص شود.
سکسکه زمانی اتفاق میفتد که عضلات دیافراگم منقبض می شود و موجب نوعی وقفه 
در تنفس می شود. دیافراگم از طریق برخی سلول های عصبی کنترل می شود که می تواند 
از طریق هیجان، داروها یا برخی تغییرات در شکم بعد از غذا خوردن تحت تاثیر قرار گیرد 

و تحریک شود.
کربن  زیرا دی اکسید  کند  متوقف  را  نفس می تواند سکسکه  اوقات حبس  گاهی 
افزایش یافته در ریه ها دیافراگم را آرام می سازد. به طور معمول، سکسکه مدت زمان کوتاهی 
طول می کشد اما اگر سکسکه بیش از 44 دقیقه طول بکشد باید به پزشک مراجعه کرد، 

زیرا این مشکل نشان دهنده تحریک اعصاب است.

چگونه از موهای خود در زمستان مراقبت کنیم؟ 
یک متخصص پوست و مو بیان کرد: اگر می خواهید موهای سالمی داشته باشید، این 

نکته ها را به خاطر بسپارید.
دکتر صداقت پیشه گفت: به طور کلی مراقبت  و نگهداری از مو ارتباطی به فصول مختلف 
سال ندارد اما چون آب و هوای زمستان، سرد و خشک است و رطوبت مو بیشتر از بین 
می رود، افراد می توانند از روغن های مرطوب کننده مناسب استفاده کنند که علاوه بر 

رطوبت، باعث جلوگیری از شکنندگی موهای آنها بشود.
وی عنوان کرد: یکی از سریع ترین راه ها برای خشک کردن موها استفاده از سشوار است 
اما اگر از این وسیله درست استفاده نکنید، تهدیدی برای سلامت موهای شماست.همچنین 
نباید زیاد موهایتان را برس بکشید چون این کار ساقه موها را ضعیف و شکننده می کند. از 

همه مهمتر اینکه هیچ وقت برس را به موهای خیس نکشید.
صداقت پیشه در مورد ویژگی های شامپو و نرم کننده ها اظهار کرد: افراد باید با توجه به 
نوع موهایشان از شامپو و نرم کننده مناسب استفاده کنند، موهای خشک نباید هر روز 
شسته شود درحالی که شست وشو روزانه ی موهای چرب بلامانع است. به علاوه شامپوهای 
نامناسب می توانند باعث خشکی و تحریک پوست سر افراد شوند و بهترین PH برای 
شامپو حدود 5 تا 5/5 است که PH  طبیعی پوست و مو می باشد و از شوره و رشد 

باکتری ها هم جلوگیری می کند.
وی در خصوص شست و شوی مو با صابون بیان کرد: صابون برای شست و شو مو اصلًا 
مناسب نمی باشد چون ترکیباتی دارد که باعث خشک شدن بیش از حد مو و در نتیجه 
کدری موها می شود. همچنین وقتی موها زبر، خشک و خشن باشند موقع شانه کردن 

غلاف خارجی مو شکسته و موها سریع تر آسیب می بینند.
صداقت پیشه خاطرنشان کرد: تغذیه برای داشتن موهای سالم نقش به سزایی دارد، 
هر قدر تغذیه شما بهتر باشد و به رژیم غذایی تان اهمیت دهید، درخشندگی و زیبایی 
موهایتان هم بیشتر می شود. به طور کلي اگر در رژیم غذایی تان منابع غني از آنتی 
اکسیدان ها مانند گوجه فرنگی و کلم بروکلی داشته باشید، به موهایتان لطف بسیار بزرگی 
کرده اید. البته روغن ماهی و پروتئین ها را هم فراموش نکنید چون بدون شک موهایتان 

سالم تر می مانند. موها از پروتئین ساخته شده اند.

قدرتمند ترین گیاه دارویی 
روی زمین را بشناسید 

پلانتن گیاهی است که خواص بی نظیر و معجزه آسای دارویی پزشکی دارد و می توان آن 
را به جرات مفیدترین دارو بر روی زمین در نظر گرفت.

به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران؛ این گیاه در مناطق سبز و مختلفی رشد 
می کند و در عین حال یکی از علف ها یا گیاهانی است که از نظر پزشکی و دارویی بیشترین 

مزایا را بر روی سلامتی دارد. 
این گیاه با برگ های سبز انبوهش و  جوانه ها و ساقه های صاف و کوچکش منبع مغذی 
است که می تواند در درمان آکنه ها و جوش های پوست و دردهای آرتروزی بسیار مفید و 
موثر باشد. به مدت صدها سال این گیاه به عنوان دارویی قوی و موثر و در عین حال طبیعی 

استفاده شده است و تاثیرات مثبتی داشته است که بر همگان ثابت شده است.
یکی از کاربردهای این گیاه التیام دهنده و افزایش دهنده سرعت بهبود زخم ها و اثر 
گزش حشرات است. در واقع، قرار دادن برگ خردشده یا ریزشده این گیاه سم موجود 
در گزش برخی حشره ها را از پوست بیرون می کشد و از عفونت و به جای ماندن اثر زخم 

جلوگیری می کند. 
به طور کلی این گیاه به علت خواص ضدالتهاب و ضدعفونتی که دارد برای درمان 
مشکلات پوستی، جای زخم، سوختگی، آکنه، جوش، نیش حشرات بسیار موثر و 

معجزه آسا عمل می کند.
علاوه بر این، گیاه پلانتن مشکلات گوارشی و سوءهاضمه را که به علت حساسیت نسبت 
به آنتی بیوتیک، حساسیت غذایی و غذاهایی که از نظر ژنتیکی دستکاری شده اند بوجود 
می آید درمان می کند. برگ و دانه های این گیاه به کاهش التهاب و تورم موجود در دستگاه 

گوارش کمک کرده و صدمات وارد شده به دیواره روده را برطرف می کند.
درمان بیماری های خونی،  بواسیر، سرفه، سرماخوردگی و سایر مشکلات گوارشی به 
همراه تقویت و کمک به دستگاه تنفسی و برطرف کردن مخاط موجود در آن از دیگر فواید 
این گیاه معجزه آسا است. علاوه بر این، اضافه کردن این گیاه به سالاد و غذاها و جویدن آن 

تشنگی و عطش را کاهش می دهد.

با این هورمون می توان
 چربی های بدن را آب کرد 

آنزیم هیدرولاز تولید کننده سروتونین بوده که این هورمون سبب سوختن چربی های 
بدن می شود.

به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران؛ هر زمانی که افراد احساس خوشحالی و 
شادابی دارند سروتونین در مغز ترشح می شود و افزایش این هورمون در بدن سوخت و ساز 
را افزایش می دهد. براساس گفته محققان، چربی اطراف ترقوه یک نوع بافت چربی قهوه ای 
بوده که به راحتی با ترشح هورمون سروتونین محیطی آب می شود و چربی قهوه ای به 
خاطر بافت خا ص اش به راحتی نمی سوزد. اعتقاد بر این است که چربی قهوه ای یک ذره ای 
شبیه آپاندیس است که بیشتر در پستانداران موجود است و این چربی نقش مهمی در بالا 
بردن سرعت متابولیسم بدن دارد و سبب می شود که چربی به اطراف شکم و راه کاهش 
یابد. براساس گزارش سازمان بهداشت آمریکا، سالانه بالغ بر 147 میلیارد دلار صرف 
درمان بیماران قلبی و سکته های مغزی افراد چاق می شود و این تعداد مردم بیمار به علت 
چاقی دچار مشکلات متعدد می شوند و استانبرگ در این رابطه  می گوید: سوزاندن چربی 
قهوه ای به وسیله آنزیم دیگری تحت عنوان  تریپتوفان هیدرولاز صورت می گیرد که این 
آنزیم هورمون سروتونین را تولید می کند. پژوهشگران با بررسی آزمایش بر روی موش 
آزمایشگاهی که هورمون سرتونین در بدن  اش ترشح نمی شود، به این نتیجه دست یافتند 
که این حیوان با وجود داشتن رژیم از چاقی مفرط رنج می برد گفتنی است؛ هورمون 
سروتین سبب لاغری می شود و محققان می توانند با مطالعه بیشتر بر روی این هورمون به 

روش هایی برای لاغری دست یابند.

چطور هوس و اشتهای خود را کنترل کنیم؟
در حالی که خستگی یا استرس می تواند هوس خوراکی های ناسالم و هله هوله های مضر 
را ایجاد کند، راه هایی هم وجود دارند که شما را از این مخمصه بیرون می آورند. این راه ها 
ممکن است که در ظاهر متناقض به نظر برسند، اما کمی انرژی صرف کردن می تواند واقعا 

به شما کمک کند.
تمرین یوگا، تمرینات بدن سازی و حتی 10 دقیقه قدم زدن می تواند نقش موثری در 
سرکوب این هوس های آزاردهنده و مخرب داشته باشد و واقعا به افراد کمک کند. دور از 
دسترس قرار دادن غذاها یا حذف خوراکی های مضر از آشپزخانه هم می تواند موثر باشد. به 
نظر متخصصان دانشگاه کورنل، دیدن غذاها باعث می شود که هوس غذایی بیشتر شود و 
مقاومت فرد کاهش پیدا کند. محققان دانشگاه پوردو معتقدند که اضافه کردن پروتئین های 
سالم به هر وعده غذایی، به مقابله با گرسنگی کمک می کند. آنان در یکی از مطالعات شان، 
از 46 خانم خواستند که 30 یا 18 درصد از کالری مصرفی شان را با پروتئین ها پرُ کنند و 
به بررسی تاثیر این حجم از پروتئین ها پرداختند. نتایج نشان داد خانم هایی که پروتئین 
بیشتری می خورند، احساس رضایتمندی بیشتری از غذا دارند و کمتر گرسنه می شوند. به 
علاوه این  که در طول 12 هفته، توده بدون چربی خانم هایی که پروتئین بیشتری مصرف 

می کردند، افزایش پیدا کرد.
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محققان شرکت خودروسازی فورد برای اولین  بار لباس شبیه ساز حرکت و احساسات انسان 
در 100 سالگی را طراحی کردند.

به گزارش سرویس علمی ایسنا منطقه خراسان، یک انسان جوان با پوشیدن لباس پیرکننده 
احساس سختی مفاصل، تار شدن چشم ها، سختی حرکت و ناتوانی در بلندشدن را احساس 

می کند.
هدف از تولید لباس پیرکننده توسط محققان شرکت فورد، طراحی و ساخت خودروهای 

مناسب با حرکات افراد میانسال و بزرگسال است.
آنها برای شبیه سازی احساس پیری از محدود کننده های متنوع مثل وزن لباس، عینک 
محدودکننده بینایی، دستکش های کم انعطاف و گوشی های شبیه ساز عملکرد سیستم شنوایی 

در سنین بالا استفاده کرده اند.
محققان شرکت فورد در مورد نتایج آزمایش لباس جدید اظهار کردند: هنگامی که یک شخص 
جوان لباس پیرکننده را می پوشد، احساس سختی  در راه رفتن، انعطاف پذیری اندک مفاصل، 
ضعف در تشخیص موانع، ضعف در بینایی و حتی سختی بلندشدن از نیمکت را درک می کند.

این شرکت با استفاده از تجربیات بدست  آمده از لباس پیرکننده تاکنون چند تغییر در 
خودروهای تولیدی ایجاد کرده است. یکی از این اصلاحات تغییر محل سوئیچ خودرو و دکمه 

استارت در روی داشبورد خودرو به منظور راحتی استفاده برای افراد بزرگسال است. 

موفقیت محققان رویان در ابداع روش جدید تولید سلول های جنسی جنینی

افزایش نفوذ تبلیغات به ذائقه ها با فناوری چهره خوانی

تولید نخستین محلول نانویی ضد عفونی کننده تلفن همراه

تولید اندام  و بافت انسانی با چاپگر سه بعدی

محققان یک شرکت دانش بنیان ایرانی موفق به تولید 
نخستین محلول پاک کننده گیاهی بدون الکل ویژه ضد عفونی 

کردن صفحه نمایش و بدنه تلفن همراه شدند.
به گزارش سرویس فناوری ایسنا، مهرتاش هدایتی منش، 
کارشناس شیمی و مدیر عامل شرکت دانش بنیان کیمیا 
شوینده  داشت:  اظهار  مطلب  این  اعلام  با  سهند  شیمی 

گیاهی تولیدی که اولین پاک کننده گیاهی فاقد الکل با 
فناوری نانو است به دلیل خواص آنتی باکتریالی قوی که به 
تایید آزمایشگاه انستیتو پاستور رسیده قادر است ضمن پاک 
کردن سطوح مختلف فلزی، پلاستیکی، شیشه ای، چرمی و .. 

میکروارگانیسم های موجود در آنها را نیز نابود کند.
وی خاطرنشان کرد: از آنجا که این نانوشوینده طبیعی 
برخلاف شوینده های موجود که اسیدی یا قلیایی هستند از 
لحاظ شیمیایی خنثی بوده و در ساخت آن از الکل استفاده 
نشده، هیچ گونه اثر سویی بر سلامت مصرف کننده، محیط 

زیست و همچنین کیفیت سطوح ندارد.
هدایتی منش درباره اهمیت ضد عفونی کردن گوشی های 
تلفن همراه گفت: گوشی تلفن همراه محیط مناسبی برای رشد 
باکتری هاست. عطسه و سرفه، خوردن غذا هنگام استفاده از 
تلفن همراه و تماس مکرر با دست، گوشی و صورت از عوامل 

آلودگی تلفن های همراه هستند.
در  موجود  باکتری های  میزان  دانشمندان  آزمایش های 

گوشی های تلفن همراه را تا 500 برابر سطوح سرویس های 
بهداشتی نشان می دهد که با توجه به تماس و حمل مداوم آنها 
به مکان های مختلف بیش از هر وسیله ای در انتشار میکروب ها 

نقش دارد.
و  کننده  پاک  محلول  کرد:  تصریح  منش  هدایتی 
ضد عفونی کننده گیاهی مهرتاش علاوه بر گوشی های تلفن 
همراه در تمیز و ضد عفونی کردن نمایشگرهای ال سی دی 
تلویزیون، تبلت ها و رایانه ها که از دیگر کانون های رشد و انتقال 

باکتری های خطرناک هستند کاربرد دارد.
و  نانومقیاس  تاییدیه های  و  اختراع  به ثبت  اشاره  با  وی 
بهداشتی نانوامولسیون غیر الکلی پایه محلول گیاهی ابداعی 
شست و شو و ضد عفونی تلفن همراه گفت: ویژگی قابل توجه 
پاک کننده طبیعی ابداعی این است که به دلیل داشتن خواص 
آنتی استاتیک، بسیار دیرتر از محصولات مشابه گرد و خاک را 
جذب می می کند و به دلیل استفاده از مواد گیاهی و غیر سمی 

به حفظ محیط زیست کمک می کند. 

دانشمندان مرکز پزشکی ویک فارست در کارولینای شمالی موفق به ساخت یک چاپگر سه بعدی ابتکاری شدند که قادر به تولید 
اندام ها، بافت ها و استخوان ها است. به گزارش سرویس علمی ایسنا، نتایج پژوهش انجام شده توسط این محققان نشان می دهد که 
جایگزینی اندام های بیمار، بافتها و حتی استخوان ها با ساختارهای چاپ سه بعدی به زودی ممکن خواهد شد. نتایج این تحقیق، 
یک موفقیت در حوزه پزشکی ترمیمی محسوب می شود و نشان می دهد که با پیوند این بافتها به بیماران در آینده می توان بر 
برخی موانع فنی که در حال حاضر مانع این روند است، غلبه کرد. اگر چه بافت های جدید چاپ سه بعدی هنوز برای استفاده در 
بیماران انسانی آماده نیستند؛ اما کارشناسان ادعا می کنند که نتایج پژوهش اول نشان می دهد این بافتها اندازه، قدرت و قابلیت 
مناسب برای استفاده در انسان ها را دارند. دقت این چاپگر جدید سه بعدی نشان می دهد که در آینده نزدیک، می تواند به طور 

کامل بافت ها و اندام های پیچیده تر بدن انسان را تکثیر کند. 

فناوری نانو برای ارتقای تشخیص سرطان
دانشمندان آمریکایی فناوری جدیدی را برای شناسایی نشانگرهای زیستی سرطان به 

شکل اسیدهای نوکلئیک که اجزای سازنده همه موجودات زنده هستند، طراحی کرده اند.
به گزارش سرویس علمی ایسنا، آدام هال، دانشیار مهندسی پزشکی زیستی در مرکز 
پزشکی ویک فارست باپتیست اظهار کرد: ما این دستاورد را به عنوان یک آزمایش تشخیصی 
غیرتهاجمی خط اول برای شناسایی همه چیز از سرطان گرفته تا ویروس ابولا تصور می کنیم. 
اگرچه هنوز در مراحل بسیار ابتدایی فناوری قرار داریم، اما در نهایت می توانیم این آزمایش را 

با استفاده از چند قطره خون اجرایی کنیم.
اسیدهای نوکلئیک از زنجیره ها یا توالی های پایه تشکیل شده که از چند عدد تا چندین 
میلیون عنصر امتداد دارند. نظم دقیقی که این پایه ها حتی در مسافت های کوتاه بر اساس آن 
شکل گرفته اند، بشدت با عملکرد آن ها مرتبط است و از این رو می تواند به عنوان نشانگرهای 

مستقیمی از آنچه در درون سلول ها و بافت ها می گذرد، مورد استفاده قرار گیرد.
برای مثال، طول یک خانواده از این اسیدهای نوکلئیک موسوم به میکروآران ای ها تنها 20 

پایه بوده اما می تواند نشانگر طیف وسیعی از بیماری ها از جمله سرطان باشند.
در روش جدید، از نانوفناوری برای تعیین حاضر بودن یک توالی خاص اسید نوکلئیک 
هدف در یک ترکیب و تعیین کمیت آن از طریق یک نشانگر الکترونیکی ساده استفاده 

می شود.
در این تحقیق که در مجله Nano Letters منتشر شده، دانشمندان ابتدا نشان دادند 
که فناوری مذکور می تواند بطور موثری یک توالی خاص را در میان زمینه ای از اسیدهای 
نوکلئیک رقیب شناسایی کند و سپس تکنیک خود را بر روی یک میکروآران ای خاص 

موسوم به mi-R155 که نشانگر سرطان ریه در انسان است، اعمال کردند.  

با این لباس 100 سالگی را تجربه می کنید

محققان پژوهشگاه رویان جهاد دانشگاهی، مدل جدیدی 
برای مطالعه تکوین سلول های جنسی ارائه کردند که به کمک 
آن می توان بسیاری از نقایص سلول های جنسی را بررسی و 

راهکارهایی برای رفع آنها ارائه داد.
به گزارش خبرنگار علمی ایسنا، انواع گوناگونی از سلول های 
بنیادی پرتوان وجود دارد که سلول های بنیادی جنینی و 
سلول های بنیادی القایی از آن جمله هستند. استخراج و تولید 
این سلول ها سال هاست که در موش و انسان انجام می شود و 
استفاده از آن ها اثر مهمی در پیشرفت های اخیر علوم پزشکی و 

زیست شناسی تکوینی داشته است.
رده دیگری از سلول های بنیادی به نام »سلول جنسی 
که  دارد  وجود   )Embryonic Germ Cell( جنینی« 
در شرایط آزمایشگاهی از باز برنامه ریزی سلول های پیش ساز 
جنسی به دست می آیند و ابراز باارزشی برای مطالعه تکوین 
ناباروری و کمک به یافتن  سلول های جنسی و مطالعات 
درمان های نوین در این حوزه ابزار با ارزشی محسوب می شوند.

تولید این سلول ها از موش مرسوم است اما به دست آوردن 
آنان از موش صحرایی همواره با دشواری هایی روبه رو بوده 

است.

از آنجا که در این دست مطالعات موش صحرایی مدلی 
مناسب تر از موش به حساب می آید، دکتر بهاروند، دکتر علیرضا 
محمدی، دکتر فرنوش عطاری و همکارانشان در پژوهشگاه 
رویان کوشیدند روشی مناسب برای تولید سلول های جنسی 

جنینی موش صحرایی بیابند.
پیش تر برای تولید این سلول ها در موش صحرایی، پس از 
استخراج سلول های پیش ساز جنسی، دو مسیر پیام رسانی 
GSK3 و MAPK در سلول ها مهار می شد تا سلول جنسی 
جنینی به دست آید. با آنکه سلول مورد نظر ایجاد می شد اما 
معمولا کیفیت لازم را نداشت و تغییرات مخربی در ژن آن 

اتفاق می افتاد.
با توجه به استفاده از این سلول ها به عنوان مدل مطالعاتی، 
نتایج به دست آمده از سلولی معیوب نمی توانست با ارزش باشد 
و برای مطالعات بعدی به انسان تعمیم داده شود. به همین 
دلیل محققان پژوهشگاه رویان با توجه به تجربیات خود در 
تولید انواع سلول های بنیادی از مهار دو مسیر TGFβ و 
MEK برای باز برنامه ریزی سلول های پیش ساز به سلول های 

جنسی جنینی استفاده کردند.
 نتایج این پژوهش که در مجله بین المللی یاخته به چاپ 

رسیده است نشان داد، تولید سلول های جنسی جنینی به 
روش پژوهشگاه رویان )R2i( کاراتر است و سلولی حاصل 
با این روش دچار نقایص روش قبلی نبوده ثبات ژنتیکی آن 
حفظ می شود. به این ترتیب مدل مناسبی برای مطالعه تکوین 
سلول های جنسی به دست می آید که به کمک آن می توان 
بسیاری از نقایص سلول های جنسی را مطالعه کرد و به دنبال 

راه چاره ای برای آنها بود.

یک پروژه تبلیغاتی در انگلیس به تازگی برای سنجش واکنش انسان ها به تبلیغات آغاز به 
کار کرده که می تواند نمایشگر آینده این حوزه باشد.

به گزارش سرویس پژوهشی ایسنا، فناوری اسکن چهره شرکت CrowdEmotion به 
بررسی واکنش آگاهانه و ناخودآگاه افراد در برابر تبلیغات بازرگانی رداخته است.

مجریان این تحقیق از 5000 نفر خواستند تا تبلیغات را مشاهده کنند و حین این کار، چند 
دوربین از واکنش آن ها بصورت بلادرنگ تصویربرداری می کرد.

داده های بدست آمده از دوربین ها از طریق یک الگوریتم خاص برای بررسی حرکات 
چهره و احساسات در شش گروه ناراحتی،  سردرگمی، شادی، ترس، رد و تعجب پردازش 

شد.
نتایج بدست آمده از حالات شرکت کنندگان، حداقل بطور ناخودآگاه، نشان داد زمانی که 
محتویات تبلیغاتی به وضوح مشخص شده بودند، واکنش مثبت آن ها تا 14 درصد افزایش 

می یافت.
در آزمایشی جداگانه، شرکت BBC Worldwide برای نصب دوربین در خانه های 200 
نفر در انگلستان مجوز گرفت و از آن ها در خواست کرد تا برنامه های تلویزیونی متفاوتی را تماشا 

کنند. آزمایشات مشابه دیگری در روسیه و استرالیا انجام شد.
این کارآزمایی باعث ایجاد نگرانی هایی درمورد استفاده از فناوری وب کم در جاسوسی از 
خانه های مردم و ارزیابی نحوه پشتکار آن ها در تماشای برنامه ها شد. اما این شرکت بر این 
باور است که کدگشایی چهره به آنها کمک خواهد کرد تا با دستیابی به درک بهتری از ذائقه 

مخاطبان، بهتر به آن ها خدمت کند.
 به جای ساخت برنامه های جدید برای مطابقت با نتایج این آزمایش، یافته ها برای هدایت 
بینندگان به برنامه های مورد علاقه آن ها که از طریق واکنش های آگاهانه و ناخودآگاهشان 

شناسایی شده اند، استفاده خواهند شد.

خطرات نگهداری داروهای مازاد خانگی؛

داروهایی که باید معدوم شوند
 دبیر ستاد مرکزی اطلاع رسانی داروها و سموم سازمان غذا و دارو، نسبت به نگهداری 

داروهای مازاد در منازل برای استفاده خودسرانه، هشدار داد. 
دکتر طلعت قانع اظهارداشت: متاسفانه در بسیاری از موارد پس از مراجعه به پزشک و 
تجویز دارو، داروهای دریافت شده به صورت کامل مصرف نمی شوند. و با تاسف بیشتر، 
عده ای تصور می کنند که می توانند این قبیل داروها را برای روز مبادا در منزل نگهداری 

کنند که به دلایل زیادی، نگرشی خطرناک و نادرست تلقی می شود.
وی با اشاره به جمع آوری و انبار داروهای اضافی در قفسه و یا جعبه های دارویی، 
آشپزخانه و یا یخچال منازل، گفت: به علت اینکه به محض خروج دارو از داروخانه، شرایط 
نگهداری دارو از کنترل خارج می شود، داروخانه ها به هیچ عنوان مجاز به تحویل گرفتن 
داروی اضافی از بیماران نیستند. قانع ادامه داد: صرفا در برخی مواقع و بنا به ضرورت، 
پایگاه های جمعیت هلال احمر جمع آوری این قبیل داروهای بلااستفاده را برعهده 
می گیرند. وی گفت: گرچه داروها نقش موثری در درمان بسیاری از بیماری ها دارند ولی 
هنگامی که دیگر نیازی به آنها نباشد ضروری است که برای جلوگیری از ایجاد ضرر آنها به 

دیگران، داروها به شکل مناسبی معدوم شوند.
دبیر ستاد مرکزی اطلاع رسانی داروها و سموم سازمان غذا و دارو، به روش های صحیح 
انهدام داروهای تاریخ گذشته و یا مصرف نشده اشاره کرد و گفت: نظافت کلی عید، زمان 
مناسبی است تا در هر منزلی، به قفسه یا جعبه دارویی سری بزنیم و به آن سر و سامان 
دهیم. وی با عنوان این مطلب که در برخی کشورها روند مشخصی برای بازگرداندن دارو 
وجود دارد، تاکید کرد: از آنجا که در کشور ما این سیستم وجود ندارد، ما می توانیم از 

روش های ساده برای دور ریختن دارو از طریق زباله منزل استفاده کنیم.
قانع در همین ارتباط افزود: داروها را بدون خرد کردن قرص ها و کپسول ها، از بسته 
بندی اصلی خارج نمایید و با مواد ناخوشایندی مانند تفاله چای مخلوط کنید. مخلوط 
را در کیسه پلاستیکی دربسته قرار دهید و سپس داخل سطل زباله بیندازید. مخلوط 
حاصل را می توانید همچنین در قوطی حلبی خالی یا دیگر ظروف مشابه بریزید تا از نشت 

دارو یا ریختن آن به بیرون از سطل زباله جلوگیری شود.
وی ادامه داد: شربت ها و سوسپانسیون ها را در فاضلاب ریخته و بطری آن را در 
زباله دان بیندازید. ضمن اینکه قبل از دور انداختن بطری خالی دارو، دستور مصرف روی 

آن را برای جلوگیری از مصرف نابجا مخدوش نمایید.
دبیر ستاد مرکزی اطلاع رسانی داروها و سموم سازمان غذا و دارو، گفت: تعداد کمی از 
داروها هستند که ممکن است ذاتاً خطرناک باشند یا با مصرف تنها یک دوز در فردی که 
دارو به او تعلق ندارد، کشنده باشند. برای جلوگیری از مصرف این مواد توسط کودکان، 
حیوانات خانگی یا دیگر افراد، به محض اینکه دیگر مورد نیاز نباشند باید سریعاً از طریق 
فاضلاب دور ریخته شوند. مانند چسب پوستی فنتانیل که برای تسکین درد مصرف 
می شود و باید به محض خاتمه مدت مصرف، آن را داخل فاضلاب توالت انداخت تا از 

مصرف اتفاقی آن جلوگیری شود.
قانع به مسکن های مخدر اشاره کرد و افزود: داروهایی مانند فنتانیل، مورفین، بوپره 
نورفین، متیل فنیدیت، مپریدین، دیازپام، متادون، هیدرومورفون، اکسی مورفون، اکسی 

کودون، باید به طور کامل نابود شوند.
وی توصیح کرد: چنانچه شرکت سازنده دارو، روشی را برای معدوم سازی دارو روی 

بسته بندی آن ذکر کرده است باید بر اساس آن عمل نمایید.
قانع تاکید کرد: داروها را به دوستان خود ندهید چرا که پزشک بر اساس سابقه بیماری 
شما دارو را برای خود شما تجویز کرده است و دارویی که برای شما موثر بوده است چه 

بسا برای دیگری خطرناک باشد.
وی با بیان این مطلب که اگر راه صحیح دور ریختن دارو را نمی دانید از یک داروساز 
سئوال نمایید، گفت: بر اساس ملاحظات زیست محیطی محققان، از آنجا که تاکنون 
عارضه ای ناشی از باقیمانده دارو در محیط زیست انسان و خصوصاً آب ملاحظه نشده 

است، ریختن داروها در فاضلاب بلامانع است.
قانع ادامه داد: در داخل اسپری داروهای استنشاقی که جهت درمان بیماری هایی مانند 
آسم و بیماری انسدادی ریوی موجودند، موادی به نام پروپلانت وجود دارد. این مواد 
گازهای بی اثری مانند کلرو فلوروکربن هستند که به عنوان حامل دارو محسوب می شوند 
و آزاد سازی آنها منجر به صدمه لایه ازون خواهد شد. از سال 2013 مقرر شده است که 

این ماده با ترکیبات دوستدار محیط جایگزین شود.
پوکه این اسپری ها در صورتی که سوراخ شوند و یا داخل آتش و یا کوره زباله سوز 
قرار گیرند می تواند خطرناک باشد. نحوه صحیح انهدام این پوکه ها را از سیستم بازیافت 

زباله می توان جویا شد.

 انسولین هورمون بسیار مهمی در بدن است که فرایندهای بسیاری را کنترل می کند.
به گزارش آلامتو به نقل از مجله سلامت ؛ بنابراین بروز هرگونه مشکل در عملکرد این 

هورمون، منشاء بسیاری از مشکلات مدرنی است که بشر با آن دست به گریبان است.
گاهی سلول های ما آنچنان که باید به انسولین پاسخ نمی دهند.

عدم پاسخ سلول ها به انسولین، مقاومت در برابر انسولین خوانده می شود که به طرزی 
باورنکردی رایج است.

در واقع، مطالعه ایی در سال 2002 نشان داد که 23درصد از جمعیت امریکا از مشکل 
مقاومت در برابر انسولین رنج می برند.

این رقم در زنانی که مبتلا به اضافه وزن هستند به 70درصد می رسد و در برخی بیماران 
بالاتر از 80درصد است. حدودا یک سوم از کودکان و نوجوانان چاق نیز در برابر انسولین 

مقاومت دارند.
این آمار وحشتناک است اما خبر خوب اینکه مقاومت در برابر انسولین با تغییرات کوچکی 

در سبک زندگی به طرز چشمگیری بهبود می یابد.
در این مقاله به تشریح مفهوم مقاومت در برابر انسولین، دلایل اهمیت آن و چگونگی غلبه 

بر آن پرداخته شده است.
مفهوم انسولین و مقاومت در برابر آن

انسولین هورمونی است که توسط اندامی موسوم به پانکراس/طحال ترشح می شود.
وظیفه ی اصلی آن تنظیم میزان مواد مغذی در حال گردش در رگ های خونی است.

اگرچه انسولین به طور خاص مسول کنترل قند خون است اما بر سوخت و ساز چربی و 
پروتئین نیز تاثیرگذار است.

هنگامی که غذایی گوشتی که حاوی کربوهیدرات است می خوریم، میزان قند خون در 
رگ های خونی افزایش می یابد.

سلول های پانکراس این افزایش قند را در می یابند و بالطبع به خون انسولین می فرستند.
سپس انسولین در رگ های خونی حرکت کرده، به اندام ها خبر می دهد که باید قند را از 

رگ های خونی بردارند و به سلول ها برسانند.
همین امر میزان قند خون را کاهش می دهد و به اندام هایی که به آن نیاز دارند، به عنوان 

مثال به سلول ها برای استفاده یا ذخیره می رسانند.
این امر از اهمیت ویژه ایی برخوردار است زیرا تجمع قند فراوان در خون تاثیراتی سمی بر 
جای می گذارد، صدمات جبران ناپذیری وارد می کند و در صورتی که بدون درمان رها شود 
منجر به مرگ می گردد. با این وجود، به دلایل مختلف) که در زیر آورده شده( گاهی سلول ها 

آنچنان که باید به انسولین پاسخ نمی دهند.
به عبارت دیگر، آنها در برابر انسولین مقاوم می شوند.

در چنین مواقعی، پانکراس انسولین بیشتری تولید می کند تا سطح قند خون را کاهش دهد. 
همین امر منجر به افزایش سطح انسولین در خون می گردد که ازدیاد انسولین خوانده می شود.

ترشح بیش از حد انسولین از پانکراس می تواند برای مدت طولانی ادامه یابد. سپس مقاومت 
سلول ها در برابر انسولین بیش از پیش می شود و میزان انسولین و قند خون هر دو افزایش 

می بابد.
در نهایت، اگر تحمل پانکراس از بین رود و به سلول های خود آسیب می رساند.

آسیب سلول های پانکراس منجر به کاهش تولید انسولین می شود، بنابراین میزان انسولین 
کم شده و سلول ها به میزانِ ناچیزِ انسولین موجود پاسخی نمی دهند. بدین ترتیب باید منتظر 

افزایش بیش از حد سطح قند خون بود.
هنگامی که سطح قند خون از حد خاصی فراتر رود، تشخیص پزشکی، دیابت نوع 2 

است. 
مقاومت در برابر انسولین عمده دلیل دیابت است که 9درصد از مردم جهان با آن دست و 

پنجه نرم می کنند.
مقاومت یا حساسیت

مقاومت در برابر انسولین و حساسیت به آن دو روی یک سکه هستند.
چنانچه در برابر انسولین مقاوم باشید، پس حساسیت کمی نسبت به انسولین دارید. در 
مقابل اگر نسبت به انسولین حساسیت دارید، بنابراین مقاومت چندانی در برابر انسولین ندارید.
مقاوم بودن در برابر انسولین اصلا خوب نیست، حال آنکه حساسیت به انسولین خوب است.

عامل مقاومت در برابر انسولین چیست؟
عوامل بالقوه ی بسیاری می تواند در مقاومت نسبت به انسولین دخیل باشند.

برخی معتقدند یکی از عمده عوامل آن افزایش میزان چربی خون است.
مطالعات فراوانی در این زمینه حاکی از آن است که تجمع اسیدهای چرب آزاد در خون 

موجب می شود تا سلول هایی از قبیل سلول های عضلانی، به انسولین پاسخ ندهند.
این بخشی از مشکل است که ناشی از سوخت و ساز چربی ها و اسیدهای چرب درون 
سلول های عضلانی می باشد و تحت عنوان چربی های میان سلول عضلانی شناخته می شوند.

عمده دلیل افزایش اسیدهای چرب، دریافت بیش از حد کالری و چربی های اضافی بدن 

است. در واقع، پرخوری، اضافه وزن و چاقی مفرط با مقاوومت در برابر انسولین ارتباط تنگاتنگی 
دارند.

وجود چربی  مفرط در اندام ها و به ویژه چربی های شکمی که در اطراف اندام های حیاتی 
تجمع می کنند، بسیار مهم تلقی می شوند.

این نوع از چربی ها، اسیدهای چرب فراوانی را در خون آزاد می کنند و موجب ترشح 
هورمون های التهابی نیز می شوند که مقاوت در برابر انسولین را افزایش می دهد.

با این وجود، افرادی که دارای وزن طبیعی یا حتی لاغر هستند نیز می توانند در برابر انسولین 
مقاوم باشند، اما مقاومت در برابر انسولین بیشتر در افرادی که از اضافه وزن رنج می برند، 

مشاهده می شود.
عوامل بالقوه ی دیگری نیز عامل مقاومت در برابر انسولین تلقی می شوند:

فراکتوز: جذب بیش از حد فراکتوز)قندهای افزودنی، نه قند میوه ها( از جمله عواملیست که 
با مقاومت در برابر انسولین، هم در انسان و هم در موش ها، ارتباط دارد.

التهاب: افزایش تنش های اکسایشی و التهاب در بدن موجب مقاومت در برابر انسولین 
می شود.

بی تحرکی: فعالیت های جسمانی حساسیت نسبت به انسولین را افزایش می دهد و این 
حساسیت، مقاومت در برابر انسولین را از بین می برد.

امگا3: مصرف اسیدهای چرب امگا3 در بسیاری از موارد مقاومت در برابر انسولین را کاهش 
می دهند. اسیدهای چرب امگا3 تیری گلیسرید خون که اغلب در افرادی که نسبت به انسولین 

مقاومند بالاست، را کاهش دهد.
باکتری روده ایی: مطابق شواهد اختلال در محیط باکتری های روده ایی می تواند موجب 
التهاب گردد که مقاومت در برابر انسولین را تشدید کرده و عامل مشکلات متابولیک دیگر 

می گردد.
همچنین عوامل متعدد ژنتیکی و اجتماعی، تعلق به نژاد سیاه ، اسپانیول  و آسیایی  نیز این 

خطر را چندین برابر افزایش می دهد.
قطعیت در این لیست وجود ندارد. عوامل متعدد دیگری نیز می توانند موجب مقاومت یا 

حساسیت در برابر انسولین شوند.
چگونه دریابیم که نسبت به انسولین مقاوم هستیم؟

پزشکان از راه های متعددی می توانند دریابند که شما نسبت به انسولین مقاومید یا خیر.
به عنوان مثال، شاخص قند خون ناشتای بالا نشانه ی خوبی برای تشخیص مقاومت در 

برابر انسولین است.
تست ارزیابی ثبات و توازن که برای بررسی قند خون، سطح انسولین و میزان مقاومت بدن 

به آن طراحی شده که کاملا هم دقیق است را انجام دهید.
البته روش های مستقیمی نیز برای بررسی قند خون وجود دارد، از جمله این روش ها 
می توان به تست قدرت تحمل گلوکز خوراکی اشاره کرد که در آن مقداری گلوکز خوراکی به 

فرد داده می شود و چند ساعت بعد قند خون وی اندازه گرفته می شود.
چنانچه اضافه وزن دارید یا از چاقی مفرط رنج می برید، به ویژه اگر چربی های فراوانی دور 

کمر شما را فراگرفته اند، احتمال مقاومت شما در برابر انسولین بسیار زیاد است.
یکی دیگر از علائم مقاومت در برابر انسولین، لکه های سیاه روی پوست است که این عارضه 
آکانتوز نیگریکانس خوانده می شود. چنانچه کلسترول مفید خون پایین باشد و تیری گلیسیرید 

خون بالا دو مورد از علائم دیگریست که با مقاومت در برابر انسولین پیوند خورده است.
به یاد داشته باشید که تمام موارد ذکر شده در این مقاله را توصیه ی پزشکی تلقی نکنید.

مقاومت در برابر انسولین منجر به بیماری های وخیم و متعددی می گردد و من موکدا 
توصیه ی می کنم که پیش از هرگونه اقدام با پزشک خود مشورت کنید. زیرا داروهای بسیاری 

نیز در زمینه موثر واقع می شوند.

انسولین چیست و چگونه با سلامت شما در ارتباط است؟ 
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اجتماعی 6

معاون اداره کل اوقاف استان قم: 

طرح مهر تندرستی در قم اجرا می شود 
 معاون اداره کل اوقاف استان قم با بیان اینکه در طرح مهر تندرستی بیماران به صورت 
رایگان درمان می شوند، گفت: افراد بی بضاعت، ایتام و کسانی که از نظر تامین دارو با مشکل 

مواجه هستند به بیمارستان علی بن ابی طالب )ع( قم مراجعه کنند. 
حجت الاسلام علی عزیزی ، با اشاره به برگزاری طرح مهر تندرستی در استان قم اظهار 
داشت: افرادی که مشکل بیماری ودرمان دارند به بیمارستان علی بن ابیطالب )ع( مراجعه 
می کنند و پزشکان پس از تائید بیماری کار درمان را به صورت رایگان انجام می دهند که 
این هزینه ها به وسیله موقوفات پرداخت می شود. معاون اوقاف قم با بیان اینکه طرح مهر 
تندرستی به همت سپاه قم و اداره کل اوقاف استان قم برگزار می شود، افزود: طرح مهر 
تندرستی از روز شنبه به همت اداره کل اوقاف قم آغاز شد که تا روز 5شنبه ادامه دارد، اگر 
نیاز باشد پرونده برای بیماران طرح مهر تندرستی تشکیل می شود و طول درمان آن ها 
به صورت ماهانه پرداخت می شود. عزیزی با بیان اینکه در طرح مهر تندرستی بیماران 
به صورت کاملاً رایگان درمان می شوند، بیان کرد: افراد بی بضاعت، ایتام و کسانی که از نظر 
تامین دارو با مشکل مواجه هستند از ساعت 8 تا 16 به بیمارستان علی بن ابی طالب 
)ع( واقع در خیابان بوعلی مراجعه کنند. وی با بیان اینکه در حاشیه بیمارستان علی بن 
ابیطالب )ع( نمایشگاه مهر تندرستی برپا شده است که به معرفی موقوفات حوزه درمان 
می پردازد، گفت: جزوه ای به نام مهرماندگار که درباره موقوفات کشور و در زمینه دارو و 

درمان است در این نمایشگاه توزیع می شود.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

بیمارستان هزار تختخوابی قم  
تا سه سال آینده احداث می شود

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه افق روشنی برای حوزه بهداشت و درمان 
قم می بینیم،  گفت: برای حل مشکلات این بخش باید اقدامات زیرساختی و بنیادین 

چشمگیری انجام شود. 
ابوالفضل ایرانی خواه  در مراسم گرامیداشت روز پرستار که با حضور رئیس مجلس شورای 
اسلامی از سوی دانشگاه علوم پزشکی قم در سالن همایش مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( برگزار 
شد در سخنانی، با اشاره به اجرای طرح تحول سلامت در کشور، اظهار داشت: تردیدی 
نیست این طرح نوید آن را می دهد که به زودی شاهد جامعه سالم و فاقد بیمارهای 
سخت و افزایش بهبود و کیفیت زندگی آحاد جامعه خواهیم بود. وی با اشاره به طرح 
تحول سلامت در حوزه بهداشت، گفت: این طرح در همه نقاط استان قم با اعتباری بالغ 
بر 60 میلیارد تومان در حال اجرا شدن است و تا پایان سال تمام مردم در گروه های سنی 
مختلف حداقل یک بار تحت معاینات پزشکی قرار می گیرند و اقدامات بعدی برای آنان 
برنامه ریزی خواهد شد. رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم ادامه داد: بسته اول طرح 
تحول در حوزه سلامت در قم با اعتباری بالغ بر 80 میلیارد تومان و با رضایت مردم اجرایی 
شد و ما معتقدیم که جامعه پزشکی و پرستاری دو بال پیکره سلامت جامعه هستند که 
نباید آسیب ببینند. وی ادامه داد: پرستاران در استان قم حداقل با شش ماه تأخیر حق 
الزحمه خود را دریافت می کنند که امید است با حمایت های مسئولان، کم توجهی ها به 
بخش درمان و سلامت و کارکنان این بخش پایان یابد. ایرانی خواه، با بیان اینکه در دو سال 
اخیر تحولات خوبی در عرصه بهداشت و درمان استان قم صورت گرفته است، افزود: برای 
حل مشکلات حوزه بهداشت و درمان قم باید اقدامات زیرساختی و بنیادین چشمگیری 
صورت گیرد که این امر در دست اجرا است و افق روشنی برای حوزه بهداشت و درمان قم 
می بینیم. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: زیرساخت های استان قم در زمینه بهداشت 
و درمان فرسوده بود و این امکانات درشأن مردم قم نبود که در این راستا در سفر رئیس 
جمهور به قم کار احداث بیمارستان هزار تختخوابی در قم آغاز شد که در  ایام الله دهه فجر 
شاهد کلنگ زنی آن بودیم که امیدواریم تا سه سال آینده مراحل ساخت آن به اتمام برسد.

معاون امور اجتماعی بهزیستی استان قم اعلام کرد:

پذیرش 215 کودك خیاباني
 طی 11 ماه  گذشته

معاون امور اجتماعی بهزیستی استان قم از پذیرش و ساماندهي تعداد 215 کودک کار 
و خیابان در مرکز کودکان خیاباني در 11 ماه سال 94 خبر داد.

مریم علیشیري در جلسه شورای معاونین ، با اشاره به این موضوع که جمع آوري 
کودکان کار و خیابان از  جمله وظایف شهرداري مي باشد عنوان نمودند در 11 ماه سال 
94 تعداد 215 کودک کار و خیابان در مرکز کودکان خیاباني بهزیستي  پذیرش شده اند. 
وی  افزود: این کودکان با دریافت خدمات اقامتي، مددکاري، مشاوره اي، آموزشي و... 
از مرکز ترخیص و با پیگیریهاي بعدي در خصوص مشکلات و نیازهاي خانواده هاي آنها 

اعم از معیشتي، درماني، تحصیلي، آموزشي، حرفه اي و اشتغال به توانمندي مي رسند.
علیشیری  ادامه داد: در اکثر موارد خانواده هاي این کودکان به دلیل کسب درآمد بیشتر 
از محل فعالیت کودک، تمایلي به همکاري با بهزیستي در راستاي توانمندسازي خود 

ندارند و عملاً اقدامات و پیگیریهاي همکاران مرکز بي نتیجه مي ماند.
معاون امور اجتماعی بهزیستی ضمن اشاره به شروع به کار مرکز روزانه حمایتي آموزشي 
کودک و خانواده از آبان ماه سال جاري در استان  گفت: کارشناسان مرکز با مراجعه به 
محل تردد و فعالیت کودکان کار و خیابان، نسبت به ارائه خدمات در محل و تشریح 

فعالیتهاي مرکز و نوع خدماتي که مي توانند این کودکان دریافت نمایند مي پردازند.
وی همچنین افزود: بعد از جذب این کودکان نسبت به تشکیل پرونده براي آنها و 
خانواده هاي ایشان اقدام نموده و با ارائه خدمات مددکاري، مشاوره اي، آموزشي، حمایتي، 
مهارت آموزي و ... سعي در توانمندسازي و ساماندهي مناسب این کودکان و خانواده آنها 
مي نمایند.   علیشیري در پایان گفت: کلیه خدمات مرکز به صورت رایگان ارائه مي شود 
و  مهمترین هدف طرح حمایتي آموزشي کودک و خانواده را کنترل و کاهش آسیبهاي 
اجتماعي، حمایت از حقوق کودکان و پیشگیري از سوء استفاده احتمالي از آنها توسط 

افراد سودجو و تحکیم بنیان خانواده می باشد.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم:

70درصد ناوگان جمع آوری زباله در قم 
مکانیزه است

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره از افزایش 40 درصد ناوگان 
جمع آوری زباله اتوماتیک خبر داد و گفت: ناوگان جمع آوری زباله مکانیزه شهرداری قم از 

30 درصد به 70 درصد رسیده است. 
سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به اهمیت فعالیت سازمان های مردم نهاد و گروهای 
دوست دار محیط زیست در امر بازیافت زباله اظهار داشت: هر جا که کار را به سازمان های 
مردم نهاد و گروهای زیست محیطی سپرده ایم کار جلو رفته است و مردم هم با این 
گروه ها همراه شده اند. سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینکه 
ناوگان جمع آوری زباله مکانیزه شهرداری قم از 30 درصد به 70 درصد رسیده است، 
افزود: این مسئله برای شهرداری هزینه داشته  و تلاش ما این است که از هزینه سایر 
بخش ها صرفه جویی کنیم تا بتوانیم کار را بهتر جلو ببریم. وی خاطرنشان کرد: جلسات 
متعددی را با اداره کل صنعت، معدن، تجارت استان قم و شرکت شهرک ها داشته ایم، 
خروجی کارخانه ها باید رصد شود، بعضی از پسماندهای این صنایع می تواند مواد اولیه 
سایر صنایع باشد. میرابراهیمی با اشاره به اینکه عدم وجود شبکه بازیافت قوی و استفاده 
مجدد از پسماند صنایع سبب شده است که زباله بیشتری داشته باشیم، تصریح کرد: طرح 
احسان ماندگار هم که در پایان سال اجرایی می شود به همین منظور و به منظور استفاده 
مجدد از وسایل بلااستفاده و کاهش پسماند انجام می شود. سرپرست سازمان مدیریت 
پسماند شهرداری قم با بیان اینکه در مدارس به دنبال ایجاد نگاه متفاوت دانش آموزان 
نسبت به پسماندهستیم، افزود: سازمان مدیریت پسماند آموزش های گوناگونی را در زمینه 
تفکیک زباله، زمان بیرون گذاشتن زباله و رطوبت گیری زباله به دانش آموزان استان قم داده 
می شود. وی عنوان کرد: یک روز هفته در مدارس مناطق مختلف زباله های خشک جمع 
آوری می شود و در پایان هفته نمایشگاه کارهای دانش آموزان از همین اقلام بازیافتی در 

مدارس دایر می شود.
میرابراهیمی با اشاره به اینکه دانش آموزان می توانند از این طرح الگوبرداری کرده و آن 
را در خانواده خود هم رواج دهند، افزود: به دنبال این هستیم که غرفه های بازیافت در 
سطح شهر را هم به مردم بهتر بشناسیم، در پایان هفته های طرح های ویژه ای از جمله 
اهدا کتاب و اهدا گل های آپارتمانی در ازای دریافت پسماند برای این غرفه های بازیافت 

ترتیب داده ایم.

گزارش/ فرزانه سیار

سیما و منظر شهری؛ عبارتی که این روزها بیش از 
گذشته وارد ادبیات شهرسازی شده و مسئولان شهری 
از آن به عنوان یک دغدغه یاد می کنند؛ اما عده ای شاید 
آن را با عبارت »معماری اسلامی – ایرانی« هم اشتباه 
بگیرند. تقریباً در بین عموم جامعه این گونه جاافتاده 
است که منظور از »معماری اسلامی – ایرانی« همان 
نمای ساختمان ها است، این دیدگاه تا حدودی در بین 
افرادی که در ساخت وساز هم دستی دارند جاافتاده و 
این گونه می اندیشند که اگر در نمای ساختمانی که 
احداث می کنند از مصالحی همچون آجر و سنگ 
استفاده کنند، توانسته اند »معماری اسلامی – ایرانی« 
را رعایت کرده و اگر از مصالح دیگر همچون شیشه و 
فلز در نمای ساختمان خود استفاده کنند، »معماری 
مدرن و غربی« را جایگزین »معماری اسلامی – ایرانی« 
کرده اند. حال ایراد کار از هرکجا که باشد، امروز در شهر 

قم و در بین عموم جامعه این گونه جاافتاده است! 
اما منظور از سیما و منظر شهری نه تنها »معماری 
اسلامی – ایرانی« نیست، بلکه خود عبارت »سیما« و 
»منظر« شهری هم دو تعریف جداگانه دارد. منظور از 
سیمـای شهـر؛ تمام عناصر و عوامل شهری است که 
به دیده می آید، چشم قادر به تماشای آن می باشد و در 
ذهن و خاطره انسان شکل می گیرد و منظور از منظر 
شهری نیز یکپارچگی بصری و ساختاری مجموعه 
ساختمان ها، خیابان ها و مکان هایی است که محیط 
شهری را می سازد؛ اما ما در این نوشتار قصد داریم تنها 
بخشی از »سیما و منظر شهری« را مورد آسیب شناسی 

قرار دهیم و آن هم »نمای ساختمان های قم« است.
متأسفانه زوائد بصری آن چنان در شهر قم زیاد است 
که تقریباً نمای ساختمان ها را از دید شهروندان دور 
کرده است، تابلوهای تبلیغاتی، تابلوهای سردر مغازه ها، 
تابلوهای غیرمجاز، تیرهای چراغ برق و ... آن چنان ذهن 
عابران را به خود مشغول می کند که دیگر وقتی برای 
دیدن نمای ساختمان ها برای آنان باقی نمی گذارد. 
ولی اگر یک روز فقط برای دیدن نمای ساختمان ها 
به خیابان ها و کوچه های قم سری بزنید، تازه متوجه 
بلاتکلیفی موجود در نمای ساختمان های قم می شوید. 
به واقع نمی توان گفت که نمای ساختمان ها، سیمای 
شهری قم را زشت کرده است یا زیبا؟! در یک کوچه 
که طول آن به بیش از 100 متر نمی رسد، تقریباً 20 
مدل گوناگون نمای ساختمان می بینید، از نمای رومی 
بسیار  نورپردازی های  کامپوزیت.  و  چوبی  تا  گرفته 
مدرن و شیک را هم باید به این نماها اضافه کنید. 
فضاسازی بیرونی برخی از ساختمان ها به خصوص در 
مناطق بالای شهر قم، نگاه هر عابری را به خود جلب 
می کند. تک تک این ساختمان ها شاید برای خود از 
زیبایی بسیار بالایی برخوردار باشد، ولی وقتی از ابتدا و 
یا انتهای کوچه به قد و قواره ساختمان ها نگاه می کنید، 

بلاتکلیفی و بی قوارگی در آن موج می زند.
اما برخی از محلات و مناطق قم که قصه پر غصه ای 
دارد. بدقوارگی و آشفتگی چنان بر این مناطق سایه 
افکنده که رها شدن از آن تلاش بسیار می خواهد و 
زمان طولانی. کافی است پا به خیابانی در این مناطق 
از رنگ ها، سنگ ها، شیشه ها،  انبوهی  با  تا  بگذاری 
آجرنماها و بتن هایی روبرو شوی که نام بنا بر خود 
دارند. بلند و کوتاه با خطوط افقی و عمودی نامتناسب و 
رنگ های ناهمگون. پنجره های نازیبا، ورودی ها و مصالح 
متنوع و… این گوناگونی و ناهمگونی در سبک و شکل 
به اغتشاش انجامیده و منظر و سیمایی ناهماهنگ و 

نابسامان را به شهروندان هدیه کرده است.
حال چه شده که منظر و سیمای شهری قم دچار 
چنین بلاتکلیفی گردیده است؟ این سؤالی است که 
باید به آن پاسخ داده شود. برخی معتقدند سیمای شهر 
باوجودآنکه نخستین جلوه از شهر است که در ذهن 
و حافظه شهروندان باقی می ماند اما سال هاست که از 
چشم برنامه ریزان و مدیران شهری دورمانده است و 

هنوز برنامه جامعی برای آن وجود ندارد.

این در حالی است که شهر قم درگذشته با ساختار 
و بافت های همگون و نسبتاً سنتی، مطابق با شرایط 
اقلیمی، نیازها و عقاید مذهبی مردم شکل گرفته بود و 
نوعی تعادل و توازن میان صورت و محتوا وجود داشت. 
بنایی وجود نداشت که از ساخت فرهنگی و عقیدتی 
مردم و شهروندان و کالبد و بدنه شهر تأثیر نگیرد؛ اما 
امروز روند شتابان تغییرات دنیای مدرن در عرصه های 
اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و معماری از یک سو و 
سیل ایده ها و طرح های جدید در طراحی و معماری 
از سوی دیگر موجب شده که سیمای امروز شهر ما نه 
آن هماهنگی و هم سنخی گذشته را حفظ کرده و نه 
ترکیب موزون و ساختار تعریف شده و معنادار مدرن در 

آن پرورش یافته باشد.
به  مشکل  این  از  بخشی  کارشناسان،  اعتقاد  به 
سیاست های ساخت وساز وزارت مسکن و شهرداری ها 
برمی گردد و بخشی دیگر به ساختار مالکیت زمین در 

شهر و ساختار سرمایه در گردش.
اما در این میان نقش مردم و مالکان ساختمان ها و 
از سوی دیگر نقش شهرداری و سازمان نظام مهندسی 
در شکل گیری سیما و منظر شهری به خصوص نمای 
ساختمان ها بسیار پررنگ است. برخی معتقدند که 
مردم قم توجه چندانی به نمای ساختمان خود ندارند. 
البته این دیدگاه را نمی توان به تمام مناطق قم تعمیم 
داد. امروزه شاهد هستیم که برخلاف گذشته تقریباً 
نمای ساختمان ها برای مردم بیش ازپیش مورد اهمیت 
قرارگرفته تا جایی که دیگر در شهر قم ساختمان های 

نوساز نمانشده نمی بینیم.
  نقش پررنگ شهرداری و نظام مهندسی در 

ساماندهی نمای ساختمان ها
یکی از پررنگ ترین نقش ها را در شکل گیری نما 
و منظر شهری به خصوص در نمای ساختمان های 
خصوص  این  در  دارد.  عهده  بر  شهرداری  احداثی، 
نماینده قم در شورای عالی استان ها در گفت وگو با 
خبرنگار ما با اشاره وظیفه نظارتی شهرداری ها در مورد 
نماکاری بیان کرد: شهرداری ها، مسئول مستقیم دادن 
پایان کار به مالکان هستند و واگذاری پایان کار به 

متقاضیان، درگرو نماکاری ساختمان است.
بااین وجود  داشت:  اظهار  ورجانی  قاسمی  علی 
شهرداری می تواند به صورت مستقیم در شکل گیری 
نمای ساختمان تأثیرگذار باشد و از بروز آشفتگی و 

بلاتکلیفی در نمای ساختمان ها جلوگیری کند.
وی افزود: اینکه در یک خیابان یا کوچه هر ساختمانی 
ساز خود را کوک کرده و شکل و شمایلی دارد که با 
دیگر ساختمان ها و فضای کلی منطقه همگون نیست، 

مشکلی است که باید برای آن چاره اندیشی شود و در 
این خصوص نمی توان از نقش شهرداری غافل بود.

عضو شورای اسلامی استان قم اضافه کرد: سازمان 
نظام مهندسی ساختمان هم در این خصوص می تواند 
بسیار تأثیرگذار باشد، چراکه وظیفه طراحی و نظارت 
ساختمان ها بر عهده مهندسین عضو این سازمان است.

قاسمی ورجانی با اشاره به اینکه آنچه موجب افتخار 
و تعلق انسان به محل سکونت و شهر خود می شود، 
وجود خصوصیتی است که آن را از بقیه متمایز می کند، 
افزود: متأسفانه در شهر قم و در نماسازی ساختمان ها 
به این مسئله توجه چندانی نشده و شهر از هر سو 
رها است و به دنبال آن شهروندان نیز احساس تعلق 
چندانی ندارند و این موضوع تحت تأثیر الزامات درآمد 

شهرداری قرارگرفته است.
وی برنامه ریزی شهری و منطقه ای، ایجاد عناصر 
فرهنگی در شهر و محلات و توجه به عناصر دیگر 
تشکیل دهنده هویت شهر ازجمله نما و منظر شهری 
را در ایجاد این تعلق مؤثر دانست و بیان داشت: سیما 
و منظر شهری مقوله ای است که در شهر قم کمتر 
موردتوجه قرارگرفته است به نحوی که هرروز درگذر از 
معابر شهر و با نگاهی به اطراف می توان پریشان حالی 
از هویت شهر را شکل  سیمای شهری که بخشی 

می دهد مشاهده کرد.
داد:  ادامه  استان ها  عالی  شورای  در  قم  نماینده 
ناهماهنگی بین ابعاد و ارتفاع ساختمان ها، استفاده 
از الگوهای طراحی و مصالح و رنگ معابر متفاوت و 
ناهمگون در عناصر دخیل در سیمای شهر، نماهای 
ساختمان های مغشوش و ناهمخوان با یکدیگر، ازجمله 
مصادیق این موضوع هستند که چهره ای نازیبا و آشفته 

به شهر قم بخشیده اند.
قاسمی ورجانی تصریح کرد: دستگاه های متولی این 
امر یا در اثر غفلت و یا به خاطر درگیری با مسائل دیگری 
که اولویت بیشتری برای آن ها دارند از ساماندهی سیما 
و منظر شهر و هویت بخشی به آن چشم پوشیده اند 
نمای  و  سیما  به  مربوط  امور  اکنون  به نحوی که 
ساختمان ها و تصمیم گیری در خصوص آن را سلایق 
مالکان و سازندگان این بناها تعیین می کند حال آنکه 
همه شهروندان خواسته یا ناخواسته، در معرض سیما و 
منظر فضاهای شهری قرار دارند و از آن تأثیر می پذیرند. 
درواقع می توان گفت که نماهای شهری بخشی از حوزه 
عمومی اند که به وسیله بخش خصوصی بدون نظارت 
ایجاد می شوند و این بنیادی ترین نقد بر وضعیت موجود 

نماهای شهر قم است.
وی ادامه داد: بنا بر تعریف متخصصان، شهر زیبا، 

شهری است که در آن بین سه عنصر انسان، طبیعت 
و کالبد شهر تعادل ایجاد شود، این تعادل در فضای 

شهری قم کمتر دیده می شود.
کارشناسان می گویند زندگی شهری نوعی اضافه بار 
اطلاعاتی برای افراد ایجاد می کند که استرس آور است 
و خستگی و ذهنی و نبود تمرکز حواس را موجب 
و  طبیعی  مناظر  از  استفاده  با  درحالی که  می شود 
زیبایی های نهفته در شهرها تا حدود زیادی می توان 
از این فشارها کاست. آنان نابسامانی سیمای شهری را 
ناشی از دو مشکل نبود طرح های بالادست و ناکارآمدی 
یا نبود مصوبات قانونی عنوان می کنند و می گویند: 
ایجاد طرح های کلان و برنامه هماهنگ و مدون در این 
زمینه و تهیه راهکارهای اجرایی و ضوابط و قوانین لازم 
و همچنین ایجاد ساختار مناسب برای اجرای قوانین از 
مواردی است که باید موردتوجه مسئولان شهری قرار 

گیرد.
در ماده 23 قانون نوسازی و عمران مصوب 1347 هم 
اختیار نظارت بر طرز استفاده از اراضی داخل محدوده 
و حریم شهر ازجمله تعیین تعداد طبقات، ارتفاع و 
نماسازی و کیفیت ساختمان ها بر اساس نقشه جامع 
شهر و منطقه بندی آن با رعایت ضوابطی که از سوی 
شورای عالی شهرسازی تعیین و توسط وزارت کشور 
ابلاغ می شود بر عهده شهرداری ها گذاشته شده است 
بنابراین شهرداری ها با استفاده از اختیارات فوق مکلف 
به برنامه ریزی برای دستیابی به سیمای شهری مناسب 

و هماهنگ هستند.
  نمای ساختمان ها باید مناسب اقلیم قم باشد

اما مصطفی سعادت طلب استاد دانشگاه و عضو 
نظر  این خصوص  در  نیز  قم  اسلامی شهر  شورای 
جالب توجهی دارد. او در گفت وگو با خبرنگار ما با اشاره 
به نمای مناسب با اقلیم شهر قم گفت: برای کسب 
اطلاعات درزمینه مناسب ترین نما برای اقلیم گرم و 
خشک قم باید به بررسی گذشته پرداخت و دید که 

چه نماهایی برای ساختمان ها به کار گرفته می شدند.
عضو هیئت رئیسه و رئیس کمیسیون امور زیربنایی 
شورای اسلامی شهر قم افزود: اگر به گذشته برگردیم 
می بینیم که نما مناسب با آب وهوا در نظر گرفته می شود 

و قدیمی ترها این مهم را موردتوجه قرار می دادند.
وی بابیان اینکه در راستای توجه به نمای مناسب 
اقدامات لازم انجام شده است، خاطرنشان کرد: در این 
حوزه برنامه ریزی و تدوین ضوابط سیما و منظر شهری 
طراحی و یک سال است که ابلاغ شده و امیدواریم در 

ماه های آینده شاهد اجرایی شدن این طرح باشیم.
سعادت طلب به بحث نماسازی در شهر قم اشاره کرد 

و گفت: بحث نما در قم جایگاه مناسبی ندارد، چه در 
اجرا، طراحی و چه در بخش مصالح آن طور که باید به 

استاندارد ها توجه نمی شود.
عضو هیئت رئیسه و رئیس کمیسیون امور زیربنایی 
شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: رفتار مردم نتیجه 
همه امور اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و ... در شهر 
است و همه این ها فرهنگ عمومی نام دارد و در حوزه 
معماری و شهرسازی این فرهنگ از بقیه موضوعات 

تأثیر می گیرد.
وی در خصوص مقایسه نما های امروزی و نماهای 
قدیمی تصریح کرد: نماهای امروزی جنبه ظاهری و 
ریاکارانه دارد درحالی که در معماری اسلامی صرفاً به 
کارکرد توجه می شود نه ریا و در آثار قدیمی هیچ اثری 

از ریا و تجمل گرایی وجود ندارد.
امامزاده ها،  درگذشته  کرد:  عنوان  طلب  سعادت 
مساجد، آب انبارها و حسینیه ها با نمای سنتی کار 
می شدند و توجه عموم در آن بود چون برای شخص 
خاصی نبود و در داخل منازل نیز به طراحی نمایی 

مناسب می پرداختند.
  تصویب دستورالعمل سیما و منظر شهری قم

محسن بهشتی معاون عمرانی استانداری قم که سابقه 
مدیریت در شهرداری قم را هم دارد و مدتی هم در 
سمت مدیر کلی راه و شهرسازی استان حضورداشته 
تصویب  از  ما  خبرنگار  با  گفت وگو  در  نیز  است 

دستورالعمل سیما و منظر شهری قم خبر داد.
وی گفت: در راستای تأکید رهبر معظم انقلاب بر 
رعایت و اجرای اصول معماری و شهرسازی اسلامی 
ایرانی، دستورالعمل سیما و منظر شهری قم تصویب 

شد.
بهشتی اظهار داشت: با عنایت به ناهمگونی نمای 
ساختمان ها در سطح شهر قم که بدون لحاظ کردن 
ضوابطی مشخص و تنها صرف اعمال سلیقه ای مالکانه 
به وجود آمده است و در راستای فرمایش رهبر معظم 
انقلاب که در سفر سال 89 به استان قم بر رعایت اصول 
معماری اسلامی ایرانی تأکید داشتند، دستورالعمل فوق 
پس از بررسی های دقیق کارشناسانه به تصویب رسید.

وی اضافه کرد: به همین منظور و همچنین ارتقاء 
تاریخی  اصالت  و  هویت  و  اسلامی  معماری  سطح 
شهر قم و زیبایی و استحکام بناها در توسعه فضای 
شهری قم، شهرداری قم دستورالعملی را تهیه و به 
دبیرخانه کمیسیون ماده پنج )مستقر در اداره کل راه و 

شهرسازی استان قم( ارسال کرد.
به گفته وی، با تو جه به ابلاغ مصوب شورای عالی 
و  ضوابط  خصوص  در  ایران  معماری  و  شهرسازی 
مقررات ارتقاء کیفی سیما و منظر شهری، دستورالعمل 
مذکور پس از بررسی در کمیسیون ماده پنج و با حضور 

استاندار قم به تصویب رسید. 
بهشتی، ارتقاء کیفی سیما و منظر شهر مقدس قم 
متناسب با جایگاه این شهر در جهان اسلام، حفظ و 
تقویت هویت تاریخی و اصالت شهرسازی و معماری 
شهر قم، ساماندهی وضعیت موجود منظر شهری و 
افزایش کیفیت ساخت وسازهای شهری و همخوانی 
نماسازی ها با اقلیم شهر قم را از مهم ترین اهداف این 

دستورالعمل عنوان کرد.
وی خاطرنشان کرد: برای اجرای این مصوبه باید 
دست به هم داد و بر رعایت اصول معماری اسلامی، 
ایرانی شهر مقدس قم چه در حفظ ساختارهای تاریخی 
و چه در ایجاد بناهای تازه پای فشرد و با نظارت دقیق 

آن را عملی ساخت.
قم  شهری  منظر  و  سیما  که  می رسد  نظر  به 
به خصوص وضعیت نمای ساختمان ها این شهر که در 
حال حاضر در وضعیت بلاتکلیفی به سر می برد، نیازمند 
دستگاه های  بخشی  بین  همکاری  و  همگانی  عزم 
مختلف ازجمله راه و شهرسازی، شهرداری و سازمان 
بتوانند  تا  نظام مهندسی ساختمان استان قم است 
در یک دوره زمانی مشخص و بدون شتاب زدگی در 
تصمیم گیری، نسبت به ساماندهی این وضعیت اقدامات 

لازم را به عمل آورند.

بلاتکلیفی در نمای ساختمان های قم موج می زند؛

سیمای شهری قم؛ نه زشت، نه زیبا !
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مدیر عامل سازمان آتش نشانی قم خبر داد:

حریق در رستوران مجتمع زیتون قم

مدیر عامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم از وقوع حریق در رستوران مجتمع زیتون قم خبر 
داد و گفت 20 آتش نشان این حریق را خاموش کردند. 

عباس جعفری اظهار داشت: 31 عملیات آتش نشانی طی 72 ساعت گذشته در قم بوقوع 
پیوست که شامل 14 حریق، هفت عملیات نجات و 11 مورد ایمن سازی می شود. وی گفت: 
حریق های بوقوع پیوسته شامل حریق رستوران مجتمع زیتون، انفجار لوله گاز شهری بر اثر 
حفاری با یک مصدوم، 2 حریق خودرو،   6 مورد حریق ضایعات، حریق منزل، حریق کانکس، 
حریق تیر برق، انفجار گاز شهری در منزل می شود. مدیر عامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم 
عنوان کرد: نجات های انجام گرفته شامل 2 مورد گیر کردن در آسانسور، 2 مورد محبوس شدن 
کودک در اتاق، گیر کردن پای شخص لای پل، گیر کردن انگشت کودک 2 ساله در اسباب 
بازی و تصادف خودروی 206 با جدول می شود. وی بیان کرد: ایمن سازی های انجام گرفته شامل 
چهار مورد بازگشایی درب خودرو و منزل، سه مورد رهاسازی گربه، سه مورد قطع آژیر، تصادف 
و محبوس شدن داخل خودرو و احتمال انفجار احتمالی آبگرمکن می شود. جعفری با اشاره به 
وقوع حریق در رستوران مجتمع تفریحی زیتون واقع در اتوبان قم - تهران افزود: با اعلام آتش 
سوزی در رستوران مجتمع تفریحی زیتون به مرکز فرماندهی آتش نشانی قم بلافاصله چهار 
دستگاه خودرو عملیاتی سنگین و 2 اکیپ پشتیبانی به همراه 20 آتش نشان به محل حریق 
اعزام شدند. وی ادامه داد: حریقی که در رستوران سنتی این مجتمع که جنب پمپ بنزین واقع 
شده بود با تلاش آتش نشانان اطفا و از سرایت به قسمت های دیگر جلوگیری شد. مدیر عامل 
سازمان آتش نشانی شهرداری قم اضافه کرد: استفاده از لوازم تزیینی از قبیل حصیر ها، گونی ها 
و لوله های پلاستیکی در سقف و آلاچیق های این رستوران باعث شده بود حریق بسیار سریع 
شعله ور شده و تمامی قسمت های رستوران را در برگیرد که آتش نشانان از چهار زاویه مختلف 

به سمت حریق رفته و حریق را اطفا کردند.

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم  خبرداد:

دستگیری شکارچی ناکام در تالاب مره 
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم از دستگیری یک شکارچی متخلف که در 

تالاب مره قم شروع به شکار کرده بود، خبر داد.
طیب احمدی با اشاره به افزایش گشت و پایش در مناطق تالابی استان اظهار داشت: تالاب مره 
و تالاب بهشت معصومه از شروع فصل مهاجرت پرندگان به شدت تحت نظارت نیروهای محیط 
بانی قرار گرفته اند.  وی افزود: طی عملیات پایش در تالاب مره قم با حضور ماموران اجرایی 
حفاظت محیط زیست استان، یک شکارچی متخلف که شروع به شکار کرده بود، پیش از هر 
اقدامی دستگیر و از وی یک قبضه سلاح شکاری نیمه خودکار ساچمه زنی به همراه 15 عدد 
فشنگ کشف و ضبط شد. وی تصریح کرد: امروز فضا برای متخلفان زیست محیطی در عرصه 
های طبیعی و انسانی بسیار ناامن شده و به طور حتم این روند با حمایت و مشارکت همه مردم 

و مسئولان با شدت و قاطعیت هرچه بیشتر ادامه خواهد داشت.

 سرداراشتری :  وضعیت امنیتی مرزها مطلوب است

رئیس کلانتری 126 تهرانپارس  اعلام کرد :

انهدام باند سارقان خودرو در شرق تهران 

دستگیری 2 حفار غیرمجاز آثار میراث فرهنگی در شوش 

فرمانده نیروی انتظامی کشور گفت: حرکت اشرار یا گروه های 
ضد انقلاب پیش از اینکه به مرزهای ایران برسند، خنثی شده 

است. 
به گزارش ایسنا ، سردار حسین اشتری دیروز 27 بهمن ماه 
در جمع خبرنگاران و در خصوص تحرکات اشرار در مرزهای 
کشور، تصریح کرد: حرکت اشرار یا گروه های ضد انقلاب پیش 
از اینکه به مرزهای ایران برسند، خنثی شده و برخوردهای 
خوبی با آنان صورت می گیرد همچنین در ماه های گذشته 
برخی از عوامل انتحاری که قصد ورود به کشور را داشتند، 

شناسایی و دستگیر شدند. 
وی با بیان اینکه با اقدامات خوبی که صورت گرفته در مرزهای 
کشور شاهد مشکل خاصی نیستیم، در خصوص افزایش میزان 
جرم، عنوان کرد: نیروی انتظامی اقدامات پیشگیرانه و مقابله ای 

را در این خصوص انجام داده است. 
اشتری ادامه داد: در سرقت هایی که صورت گرفته سارقان در 
سریع ترین زمان ممکن دستگیر شده و تحویل مراجع قضایی 
شده اند، در خصوص سرقتی که  دوشنبه شب از یک طلافرشی 
در مشهد صورت گرفته نیز سرنخ های خوبی به دست آمده 

است. 

وی با بیان اینکه وضعیت امنیتی مرزها مطلوب است، اظهار 
کرد: در مرزهای خراسان رضوی مشکل خاصی نداریم همچنین 
در مرزهای شرق کشور با تمهیداتی که اندیشیده شده و با 

همکاری نیروی انتظامی، سپاه و ارتش مشکل خاصی نداریم. 
فرمانده نیروی انتظامی کشور با اشاره به لزوم افزایش بودجه 

نیروی انتظامی برای سال آینده، افزود: در جلساتی که با مجلس 
و دولت داشته ایم از طریق ستاد نیروهای مسلح نیازمندی های 
خود را اعلام کرده و قول هایی در این خصوص دریافت کردیم و 
امیدواریم برای سال آینده پایه اعتباری نیروی انتظامی نسبت به 

سال جاری افزایش داشته باشد. 
اشتری با بیان اینکه در برخی از استان ها یا مرزهای کشور 
کمبود نیرو داریم،  گفت: خوشبختانه با همین نیروهای موجود 
ماموریت ها را به خوبی انجام می دهیم و کمبود نیرو در مناطق 

مرزی و شهری مشکل خاصی را ایجاد نکرده است. 
فرمانده نیروی انتظامی کشور ادامه داد: با مجوزهایی که در 
اختیار داریم جذب و گزینش نیروهای جدید را انجام می دهیم، 
در مناطقی که با کمبود نیرو مواجه بودیم از دیگر حوزه های 

انتظامی، نیروهای پشتیبان فرستاده شده اند. 
وی با بیان اینکه در خصوص آموزش نیروها اقدامات بسیار 
خوبی صورت گرفته است، اظهار کرد: این اقدامات موجب 
تحرک بیشتر شده و در اجرای ماموریت ها با کاهش تلفات 
روبه رو شدیم و امیدواریم این روند برای سال آینده به منظور 
خدمت رسانی به مردم و حفظ نظم، امنیت و آرامش ادامه پیدا 

کند. 

 رئیس کلانتری 126 تهرانپارس از انهدام باند سارقان خودرو و لوازم داخل آن در شرق 
پایتخت خبر داد و گفت: متهمان در بازجویی های پلیسی به 60 فقره سرقت اعتراف کردند. 

به گزارش روز شنبه ایرنا از پایگاه خبری پلیس، سرهنگ ضرغام امیری افزود: در پی چندین 
فقره سرقت خودرو در محدوده شرق تهران پرونده ایی در این رابطه تشکیل و تیمی از ماموران 
کلانتری 126 تهرانپارس رسیدگی به موضوع را در دستور کار خود قرار دادند.وی تصریح کرد: 
در تحقیقات پلیسی مشخص شد سرقت های اخیر از سوی یک باند بزرگ سارقان خودرو و 
لوازم داخلی آن صورت گرفته است به همین منظور ماموران تجسس ضمن هماهنگی با مقام 
قضائی شناسایی و دستگیری باند مورد نظر را به صورت کاملا حرفه ای و تخصصی آغاز کردند.

سرهنگ امیری ادامه داد: چند روز پیش ماموران موفق شدند با به کارگیری شگرد های 
خاص پلیسی چهار سارق به نام های »بیژن« )سرکرده باند(، »مرتضی«، »مسعود« و »میلاد« 
را در خیابان توحید دستگیر کنند. وی گفت: در بازرسی از مخفیگاه سرکرده باند اموال مسروقه 

بسیاری از قبیل چندین دستگاه ضبط و باند، آمپلی فایر و خازن, فنر لول خودرو و باکس 
کشف شد.

 رئیس کلانتری 126 تهرانپارس افزود: متهمان از مدت ها قبل پس از سرقت و اوراق کردن 
خودروها، آنها را در سطح معابر رها می کردند. 

وی با اشاره به اینکه متهمان در بازجویی های فنی به بیش از 60 فقره سرقت خودرو اعتراف 
کردند، تصریح کرد: سارقان به همراه اموال مسروقه و شکات پرونده جهت تحقیقات بیشتر و 
سیر مراحل قانونی به پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران بزرگ منتقل شدند. سرهنگ امیری 
خاطرنشان کرد: شهروندانی که از 6 ماه گذشته تا کنون خودرو و یا لوازم داخلی خودرو آن ها 
به سرقت رفته است جهت طرح شکایت و پیگیری پرونده به پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران 
بزرگ واقع در خیابان شریعتی، بعد از پل سید خندان، خیابان ابوذر غفاری جنب کلانتری 

120سید خندان مراجعه کنند.

رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
شوش از دستگیری 2 حفار غیر مجاز آثار میراث فرهنگی 
در این شهرستان خبر داد.  سعید دیناروند در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا اظهارکرد: چهار حفار غیر مجاز ساعت 23:30 
باستانی  محوطه  در  حفاری  حال  در  دوشنبه شب  دقیقه 
روستای بیت مشحود بخش شاوور شوش تحت تعقیب یگان 
حفاظت میراث فرهنگی قرار گرفتند که 2 نفر آنان دستگیر 
شدند.وی با اشاره به متواری شدن 2 حفار دیگر افزود: ماموران 
یگان حفاظت میراث فرهنگی شوش برای دستگیری این افراد 
ناچار به شلیک هوایی شدند. رئیس اداره میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری شوش افزود: اعضای این باند حفار 
غیر مجاز با تجهیزات لازم اقدام به حفاری در محوطه باستانی 
روستای یاد شده کرده و به لایه های باستانی منطقه خسارت 

وارد کرده اند.دیناروند افزود: افراد دستگیر شده از اهالی بومی 
منطقه بوده و تحویل مقام های قضایی شدند.شهر باستانی 
شوش در شمال استان خوزستان از معروف ترین شهرهای 
دنیای کهن است که زمانی پایتخت حکومت ایلام و همچنین 
پایتخت زمستانی پادشاهی هخامنشی بوده و آثار باستانی از 
دوره های مختلف تاریخ در آن وجود دارد.آپادانا، کاخ داریوش، 
معبد چغازنبیل، شهر شاهی، شهر پانزدهم و قلعه شوش از 
جمله آثار باستانی شوش است.محوطه باستانی شوش سومین 
اثر در استان خوزستان بوده که به ثبت جهانی رسیده است. 
پیش از این تپه چغازنبیل در هفت تپه و آبشارهای شوشتر 
در خوزستان به ثبت جهانی رسیده اند.شوش که در 110 
کیلومتری اهواز مرکز خوزستان واقع است در تمام ایام سال 

میزبان گردشگران خارجی از کشورهای مختلف است. 

آگهی فقدان سند مالکیت 
آقا طی درخواست شماره 1/14865 مورخه  الدین میر  اینکه سید کمال  به  نظر 
94/11/26 با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ 
پلاک 873/387/10996 اصلی بخش 1 قم ذیل صفحه 366 دفتر 701 بنام نامبرده )سید 
کمال الدین میرآقا( ثبت و سند صادر شده است که اسناد اولیه در اثر سهل انگاری مفقود 
گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده لذا به استناد تبصره یک اصلاحی 
ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در 1 نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی 
وجود سند مالکیت نزد و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی 
قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی 

برابر مقررات اقدام خواهد شد.
کاظمی – رییس ثبت اسناد منطقه 1 قم 
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 آخرین تحرکات انتخاباتی در جبهه اصلاح طلبان تنور انتخابات 
دهمین دوره مجلس شورای اسلامی از ماه ها قبل، حرارت خود را 
با مطرح شدن گزینه های متعدد از سوی هر دو جناح سیاسی آغاز 
کرده است.حرارتی که با نزدیک شدن به زمان انتخابات مجلس دهم 

داغ تر هم می شود.
بین  در  سیاسی  نشاط  و  پویایی  این  »تابناک«،  گزارش  به 
نامزدهای مطبوع جریانات سیاسی بیشتر لمس می شد، چرا که هر 
روز دو جناح سیاسی اصول گرا و اصلاح طلب از نامزد پیشنهادی 
جدیدی رو نمایی کرده و با در نظر گرفتن روند سیاسی انتخابات در 
روزهای پیش رو در فکر جایگزین کردن نیروهای بهتری در لیست 

های انتخاباتی خود هستند.
با کمی تامل، دلیل این بی نظمی و از هم گسستگی جناح های 
سیاسی را می توان در نبود یک سازوکار جامع انتخاباتی و برنامه 

ریزی ضعیف به دور از آینده نگری دانست.
هرچند که اصول گرایان پایتخت به نظر می رسد که جمع 
بندی نهایی خود را انجام داده اند و لیست شورای ائتلاف احتمال 
کمتری دارد تا دستخوش تغییرات جدید گردد، اما در روزهای اخیر 
شاهد معرفی لیست های متعدد و البته پیاپی از سوی اصولگرایان در 

استانهای مختلف هستیم.
این عدم ثبات در رای، اعتراضات زیادی را از سوی چهره های 
سیاسی و حتی در داخل بدنه اصولگرایان به همراه داشته است. در 
مقابل جریان اصلاح طلب هم از این قاعده مستثنی نبوده و هر روز 
با رو نمایی از کاندیدهای لژیونر جدید، گزینه مطبوع خود را در رده 
های دوم و سوم جریان اصلاح طلبی و با برگزاری مصاحبه های 

حضوری جستجو می کند.

 آخرین تایید صلاحیت شده ها 
در کل کشور چه کسانی هستند

اسامی برخی از تایید صلاحیت شده ها از سوی شورای نگهبان در 
حوزه انتخابیه تهران به شرح زیر هستند:

تایید صلاحیت شده ها حوزه تهران
نام محمود بهمنی رییس کل بانک مرکزی محمود احمدی نژاد 
در میان آخرین دور تایید صلاحیت شده های از سوی شورای نگهبان 

دیده می شود.
سجاد ابراهیمی، فاطمه آباد، احمد انجم شعاع، رضا پرتوی زاده، 
سیدمرتضی خاتمی و سیدمحمد رضا طباطبایی نسب از دیگر تایید 

صلاحیت شدگان از سوی شورای نگهبان هستند.
از دیگر تایید صلاحیت شدگان از سوی شورای نگهبان قانون 

اساسی، آقایان رجب پناهی و سید مرتضی خاتمی هستند.
همچنین جلال سهرابی و محمدعلی دوستداری نیز از حوزه 

تهران توسط شورای نگهبان تایید شده است.
رد صلاحیت شده ها در تهران

در میان رد صلاحیت شده ها در حوزه انتخابیه تهران نیز اسامی 
چهره هایی همچون رسول اژئیان، فرشاد ابراهیم پور و محمدعلی 

ایازی و علی قائم مقامی دیده می شود.
نتیجه بررسی صلاحیت ها در استان های کشور

به گزارش ایلنا، با توجه به این موضوع که در برخی استان ها 
همچون گیلان، یزد، بوشهر و ایلام، قزوین، قم و کردستان، سمنان، 
تایید  هیچ  مازندران  و  سیستان و بلوچستان  و  رضوی  خراسان 
صلاحیت شده جدیدی وجود ندارد، اسامی سایر تایید صلاحیت 

شده ها در کشور به شرح زیر است:
چهارمحال و بختیاری: اردشیر نوریان

اردبیل: احمد بیتوته، عبدالرحمن حیدرزاده، ولی ملکی
البرز: محمود بهمنی، صمد ولی زاده خواجه شاهی

اسفندیار  توکلی،  یاسین  انتظاری،  آذربایجان شرقی: حسین 
صادقی، احمد سعید، حسین کرامتی، مجید نصیرپور، حسین دهقان

آذربایجان غربی: عبدالکریم حسین زاده، اسحاق عابدی، شهروز 
گنجی زاده،  صابر فلکی

استان مرکزی: احمد مجیدی
هرمزگان: سیدهاشم توانا

همدان: حسن ونایی
کهگیلویه و بویراحمد: غلام عباس مردانی

گلستان: پورمحمد تربتی نژاد
لرستان: آرش میراسماعیلی

کرمان: یحیی کمال پور، مریم موحدی
فارس: ایوب ارغوانی

خوزستان: شبیب جوی جری
زنجان: محمد عزیزی

آمار تایید صلاحیت ها در استان مرکزی به 185 نفر رسید
شکرالله حسن بیگی رئیس ستاد انتخابات استان مرکزی اظهار 
کرد: 185 کاندیدا در استان مرکزی برای هفت کرسی مجلس 
تایید  نهایی  نتیجه  اینکه  به  اشاره  با  وی  کرد.  خواهند  رقابت 
صلاحیت ها از سوی شورای نگهبان امروز اعلام شد، ادامه داد: براین 
اساس، از 344 کاندیدای ثبت نام کننده 185 نفر به تایید صلاحیت 

نهایی دست یافتند.

ائتلاف اصولگرایان اصلاح طلب تشکیل شد
جمشید ایرانی رییس کمیته انتخابات جبهه اعتدال گرایان گفت: 
براساس تصمیم نشست شورای سیاستگذاری جبهه اعتدالگرایان که 
شب گذشته برگزار شد، این جبهه فهرست انتخابات ارائه نمی کند 
اما اعلام شد فهرستی که برای تهران به امضای محمدرضا عارف و 
در قم به امضای علی لاریجانی رسیده باشد؛ مورد تایید و حمایت 
ما است. هدف جبهه اعتدالگرایان حفظ وحدت بین اصلاح طلبان 
و اعتدالگرایان است، ائتلافی که به نام اصولگرایان اصلاح طلب شکل 
گرفته بر اساس منویات رهبر معظم انقلاب و مبتنی بر »راه صحیح 
اصولگرایی اصلاح طلبانه« است. ما کاظم جلالی، حسن سبحانی، 

شهاب الدین صدر و حسن غفوری فرد به عارف برای قرار گرفتن در 
لیست اصلاح طلبان از سوی جناح اعتدالگرا معرفی کردیم

تایید صلاحیت شده ها حوزه تهران
نام محمود بهمنی رییس کل بانک مرکزی محمود احمدی نژاد 
در میان آخرین دور تایید صلاحیت شده های از سوی شورای نگهبان 
دیده می شود. سجاد ابراهیمی، فاطمه آباد، احمد انجم شعاع، رضا 
پرتوی زاده، سیدمرتضی خاتمی و سیدمحمد رضا طباطبایی از دیگر 

تایید صلاحیت شدگان از سوی شورای نگهبان هستند.
از دیگر تایید صلاحیت شدگان از سوی شورای نگهبان قانون 
اساسی، آقایان رجب پناهی و سید مرتضی خاتمی هستند. همچنین 
محمدعلی  و  نسب  طباطبایی  و سیدمحمدرضا  شهرابی  جلال 
دوستداری نیز از حوزه تهران توسط شورای نگهبان تایید شده است

رد صلاحیت شده ها
در میان رد صلاحیت شده ها در حوزه انتخابیه تهران نیز اسامی 
چهره هایی همچون رسول اژه ایان، فرشاد ابراهیم پور و محمدعلی 
ایازی دیده می شود. مجید فراهانی دبیر کل حزب ندای ایرانیان  
نیز خبر از رد صلاحیت خود برای دهمین انتخابات مجلس شورای 

اسلامی داد. 
شورای نگهبان اسامی نهایی 

داوطلبان انتخابات را به وزارت کشور داد
شورای نگهبان امروز اسامی نهایی داوطلبان انتخابات دهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی را به وزارت کشور اعلام کرد. به گزارش 
فارس، شورای نگهبان دیروز سه شنبه ۲7 بهمن ماه اسامی نهایی 
داوطلبان انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی را به وزارت 
کشور اعلام کرد. نامزدهای دهمین دوره انتخابات مجلس شورای 
اسلامی از پنجشنبه ۲۹ بهمن ماه تا ۲4 ساعت قبل از آغاز رای گیری 

فرصت دارند تا به تبلیغات انتخاباتی بپردازند.
تایید صلاحیت 38 نفر دیگر از 

کاندیداهای مجلس شورای اسلامی
محمدحسین مقیمی در گفت وگوی کوتاهی با ایسنا، دریافت 
لیست نتایج رسیدگی به شکایات 147 نفر از داوطلبان انتخابات 
مجلس شورای اسلامی در شورای نگهبان را تایید کرد. وی گفت: 
از 147 نفر کاندیدایی که صلاحیت شان تایید یا احراز نشده بود، 38 
نفر تایید شدند. وی خاطرنشان کرد که تایید صلاحیت نشدگان دیگر 
فرصت شکایت ندارند و اسامی امروز به فرمانداری ها اعلام خواهد شد.

خبرنگار ایسنا هم چنین در پیگیری های خود باخبر شد که اسامی 
هنوز به فرمانداری تهران اعلام نشده است، اما اخبار غیررسمی حاکی 

از آن است که ۹ کاندیدای دیگر در تهران تایید صلاحیت شده اند.
وزارت کشور دیروز، ۲7 بهمن ماه، اسامی را به حوزه های انتخابیه 
اعلام کرده و پس از آن تبلیغات از ۲۹ بهمن به مدت یک هفته انجام 
می شود. ستاد انتخابات کشور اعلام کرده که بیش از 54 میلیون و 
۹15 هزار نفر واجد شرایط رای دادن هستند و 1۲0 هزار صندوق 

اخذ رای برای انتخابات 7 اسفند پیش بینی شده است.

اصلاح طلبان:
لیست اصلاح طلبان هنوز به تایید نهایی 

هیات رییسه شورا نرسیده است
حسین کمالی عضو شورای عالی سیاستگذاری انتخاباتی اصلاح 
طلبان در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در مورد لیست نهایی اصلاح طلبان 
در حوزه انتخابیه تهران اظهار داشت: از نهایی شدن لیست و نتیجه 
مذاکرات اطلاعی ندارم. بدیهی است آنچه در کارگروه مربوطه بررسی 
می شود، باید به تایید نهایی هیات رئیسه شورای عالی سیاست گذاری 
انتخاباتی اصلاح طلبان و خود شورا برسد و نوعی وفاق در مورد همه 

اشخاص حاضر در لیست صورت گیرد.

لیست ائتلاف اصلاح طلبان نهایی شد
کانال مرعشی لیست نهایی نامزد های مورد حمایت اصلاح طلبان 

تهران را اعلام کرد:
1-دکتر محمدرضا عارف، ۲-فریده اولاد قباد، 3-محمد رضا 
بادامچی، 4-دکتر کاظم جلالی، 5-مهندس سهیلا جلودار زاده، 
8-دکتر  حضرتی،  7-الیاس  حسینی،  السادات  فاطمه  6-دکتر 
غلاموضا حیدرى، ۹-دکتر فاطمه ذوالقدر، 10-علیرضا رحمتی، 11-

دکتر ابوالفضل سروش، 1۲-فاطمه سعیدى، 13-پروانه سلحشور، 
14-رحیم سمیحانی راد، 15-طیبه سیاووشی، 16-دکتر مهدى 

شیخ، 17-دکتر محمود صادقی، 18-محسن علیجانی زمانی، 1۹-
دکتر محمد جواد فتحی، ۲0-مصطفی کواکبیان، ۲1-احمد مازنی، 
۲۲-پروانه مافی، ۲3-علیرضا محجوب، ۲4-داوود محمدى، ۲5-

علی مطهری، ۲6-دکتر سید فرید موسوى، ۲7-محمدرضا نجفی، 
۲8-بهروز نعمتی، ۲۹-محمد علی وکیلی، 30-عبدالرضا هاشم زائی

لیست مشترک اصلاح طلبان و حامیان دولت
عضو شورای عالی سیاستگذاری انتخاباتی اصلاح طلبان با بیان 
اینکه اصلاح طلبان و حامیان دولت در قالب حزب اعتدال و توسعه 
با یکدیگر در سراسر کشور لیست مشترک خواهند داد، گفت: نام 
علی مطهری به عنوان یک استثنا فارغ از تعلقات حزبی به صورت 
مشفقانه ای در لیست مشترک قرار گرفت. سید حسن رسولی در 
گفت و گو با خبرنگار سیاسی پایگاه اطلاع رسانی وخبری جماران 
درباره آخرین اقدامات شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان برای 
تهیه و اعلان لیست این طیف در انتخابات مجلس، اظهار کرد: بررسی 
سوابق و امتیازات کاندیداهای اصلاح طلب تأیید صلاحیت شده برای 
قرار گرفتن در لیست 30 نفره حوزه انتخابیه تهران، ری، شمیرانات 
و اسلامشهر به هیئت رئیسه شورای عالی سیاست گذاری انتخاباتی 
اصلاح طلبان محول شد.مشاور رئیس شورای عالی سیاستگذاری 
اصلاح طلبان ادامه داد: لیست انتخاباتی اصلاح طلبان با حامیان دولت 
در قالب حزب اعتدال و توسعه برای حوزه انتخابیه تهران و سایر حوزه 
های کشور یکسان می باشد و به عبارتی همان سازوکار ائتلافی که 
باعث پیروزی اصلاح طلبان در ۲4 خرداد ۹۲ شد در انتخابات مجلس 

شورای اسلامی پیش روی ماست.
لیست جبهه جهادگران امروز اعلام می شود

جهادگران  جبهه  لیست  کرد:  تصریح  جهادگران،  دبیرکل 
روز چهارشنبه اعلام می شود. وهاب عزیزی اعلام کرد:۲7 نفر از 
لیست جهادگران ایران اسلامی قطعی شده و برای مشخص شدن 
وضعیت سه نفر باقی مانده، شورای مرکزی در حال رایزنی و بررسی 
رزومه کاندیداها است. وی افزود: نهایت دقت را انجام می دهیم که 
افرادی متخصص، سالم و صاحب صلاحیت را انتخاب کنیم که روز 
چهارشنبه ۲8 بهمن ماه تصمیم نهایی از طریق رسانه های جمعی 
به اطلاع مردم شریف ایران خواهد رسید. دبیرکل جهادگران از تیم 
رسانه ای قدرتمند این جبهه و حضور گسترده و هدفمند در شبکه 
های اجتماعی به عنوان نقطه قوت این تشکل مردمی یاد کرد.به نظر 
می رسد جبهه جهادگران تنها جریان سیاسی است که شبکه های 
اجتماعی را جدی گرفته و برای استفاده مفید از این امکانات فراگیر 
و ارزان که آلودگی محیط زیست هم ندارد، برنامه ریزی کرده است. 
در همین راستا تیم رسانه ای جهادگران در بیش از چهار هزار گروه 
تلگرامی عضویت دارد که در نوع خود یک رکورد محسوب می شود.

 لیست نامزدهای ائتلاف  اصلاح طلبان در 10 حوزه
ناصر  فردیس:  و  اشتهارد  کرج،  انتخابیه  حوزه  البرز:  استان 

حاجیان مطلق و علی امرایی قاضی
حوزه انتخابیه ساوجبلاغ، نظرآباد و طالقان: پرویز انصاری راد

استان اصفهان: حوزه انتخابیه اصفهان: حیدرعلی عابدی، مینو 
خالقی، ناهید تاج الدین، کوروش محمدی و مسعود حمیدی

استان چهارمحال و بختیاری: حوزه انتخابیه شهرکرد، بن و سامان: 
امامقلی بیابانی

حوزه انتخابیه اردل، فارسان، کوهرنگ، کیار:  علی کاظمی
استان خراسان رضوی: حوزه انتخابیه مشهد و کلات: حسین 
امینی، تقی ابراهیمی سالاری، محمد رضا کلائی، علیرضا شهریاری 

و نسرین یوسفی
استان خراسان شمالی: حوزه انتخابیه بجنورد، مانه وسملقان، 

گرمه، جاجرم و راز و جرگلان: علی اکبری و علی قربانی
حوزه انتخابیه شیروان: قربانعلی اسدی

استان سیستان وبلوچستان: حوزه انتخابیه زاهدان: عبدالواحد 
شهنوازی و غلامرضا عزیزیان

استان لرستان: حوزه انتخابیه خرم آباد و دوره: محمد بیرانوندی 
و بهزاد مؤمنی

با اصولگرایان معتدل و مستقلین ائتلاف می کنیم
غلامرضا انصاری یک عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت 
ایران اسلامی گفت: نمی خواهیم مجلس هشتم و نهم تکرار شود 
با اصولگرایان معتدل و مستقلین که دغدغه مردم سالاری دارند برای 
حضور در لیست انتخاباتی ائتلاف می کنیم. آفت امروز این است 

که یک جریان رادیکال غیرمنطقی که مدعی هم هست به دنبال 
یکدستی مجلس رود.

اصلاح طلبان همیشه پیروز رقابت های نابرابر هستند
که  نکنیم  فراموش  گفت:  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
اصلاح طلبان همیشه پیروز رقابت های نابرابر هستند. عبدالله ناصری 
در گفت وگو با ایلنا، افزود: در برخی حوزه های انتخابیه بیش از یک 
اصلاح طلب تایید صلاحیت شده اما در برخی حوزه ها نیز صلاحیت 

هیچ اصلاح طلبی مورد تایید قرار نگرفته است. 
عضو بنیاد باران گفت: ما پدیده ای  به نام عدم احراز نداریم و 
قانونگذار چنین عنوانی را در قانون پیش بینی نکرده است، صلاحیت 

افراد باید تایید یا رد شود. 
او با بیان اینکه مشکل اصلاح طلبان برای بستن لیست های 
انتخاباتی به قوت خود باقی است، گفت: متاسفانه همچنان هم دلایل 
رد صلاحیت ها مشخص نشده است و شاهد نوعی بازی کردن با 

نیروهای اصلاح طلب هستیم. 
ناصری با بیان اینکه همیشه رد صلاحیت اصلاح طلبان در چند 
قانون کلیشه ای خلاصه شده است، گفت: فردی که چند دوره وزیر یا 
نماینده مجلس بوده به دلیل عدم التزام به اسلام و نظام رد صلاحیت 

می شود. 
ناصری خاطرنشان کرد: آنچه در اکثر حوزه های انتخابیه صورت 
گرفته این است که اصلاح طلبان با نیروهای حامی دولت یا اعضای 
حزب اعتدال و توسعه لیست کاملا مشترکی خواهند داد و این به 
اجماع رای در روز رای گیری کمک خواهد کرد، اما نباید فراموش 

کنیم که اصلاح طلبان همیشه پیروز رقابت های نابرابر هستند.
چند نامزد شاخص اصلاح طلب دیگر

 به رقابت های انتخاباتی بازگردانده شدند
یک منبع آگاه گفت که در لیست 40 نفره ای که شورای نگهبان 
صلاحیت آنها را در بازنگری نهایی تایید کرده است نام شماری از 
اعضای شناخته شده  احزاب اصلاح طلب به چشم می خورد این 
منبع با استناد به تماس هایی که با داوطلبان اصلاح طلب برقرار کرده 
است گفت تا به این جا صلاحیت دست کم 5 نفر از نامزدان اصلاح 
طلب و حامی دولت تایید شده است وی گفت امروز با آنها تماس 
برقرار شده و خبر تایید صلاحیت شان به آنها اعلام شده است این 
افراد عبارتند از : اشرفی اصفهانی  مهر علیزاده، اشراقی )نوه امام(، حق 

شناس، مجید فراهانی، رحمانی خلیلی
 اصول گرایان: 

 اصولگرایانی که در فهرست نیستند 
برای خدا انصراف دهند

غلامعلی حدادعادل سخنگوی شورای ائتلاف اصولگرایان گفت:  
همایش اصلی ائتلاف اصولگرایان در روز سه شنبه 4 اسفند ماه برگزار 
میشود. اصولگرایانی که در فهرست قرار نگرفتند برای خدا بهتر است 
انصراف دهند. اگر آنها انصراف ندهند نه خودشان موفق می شوند و نه 
کسانی که در فهرست قرار گرفته اند. افرادی که در فهرست نیستند 

نباید بی جهت رای بشکنند که بعدا پشیمان بشوند.
وحید یامین پور از کاندیداتوری 

در انتخابات مجلس دهم انصراف داد
از کاندیداتوری در  انصرافش  بیانیه خود دلیل  یامین پور در 
انتخابات مجلس را »جلوگیری از سواستفاده بدخواهان و تقویت 

جبهه اصولگرایی« عنوان کرده است.

برگزاری همایش اصلی ائتلاف اصولگرایان 4 اسفندماه
از  ائتلاف اصولگرایان،  غلامعلی حدادعادل سخنگوی شورای 
برگزاری همایش اصلی ائتلاف اصولگرایان در روز سه شنبه 4 اسفند 
ماه خبر داد. حداد عادل همچنین درباره لزوم انصراف نامزدهایی که 
در لیست اصولگرایان قرار ندارند و لیست جداگانه ای خواهند داد، 
گفت: بنده فکر می کنم همانطور که نامزدهایی که در لیست ائتلاف 
قرار گرفتند، تکلیف دارند بمانند، آن اصولگرایانی که در فهرست قرار 
نگرفتند نیز برای خدا بهتر است انصراف دهند. سخنگوی شورای 
ائتلاف اصولگرایان با بیان اینکه اگر آنها انصراف ندهند نه خودشان 
موفق می شوند و نه کسانی که در فهرست قرار گرفته اند، تصریح کرد: 
مجلس تنها جای خدمت به انقلاب نیست و اگر کسی به هر دلیلی 
از جمله محدود بودن ظرفیت اسمش در فهرست قرار ندارد، می تواند 
در جاهای دیگر به انقلاب خدمت کند. وی تاکید کرد: افرادی که در 
فهرست نیستند نباید بی جهت رای بشکنند که بعدا پشیمان بشوند. 
حدادعادل همچنین اظهار داشت: سومین جلسه هماهنگی لیست 
30 نفره صبح امروز برگزار شد و در این جلسه درباره برنامه های 
هفته تبلیغات، همایش ها و برنامه های هر یک از اعضای لیست بحث 
و تبادل نظر صورت گرفت و از روز پنجشنبه با آغاز قانونی تبلیغات، 

برنامه های تبلیغاتی لیست ائتلاف اصولگرایان آغاز خواهد شد.
کارخانه ای از نامزدی در انتخابات مجلس دهم انصراف داد

رئیس کمیته هسته ای مجلس به نفع فهرست ائتلاف اصولگرایان 
از نامزدی در انتخابات مجلس دهم انصراف داد. ابراهیم کارخانه ای 
عضو شورای مرکزی فراکسیون اصول گرایان مجلس نهم به نفع 
فهرست ائتلاف اصول گرایان از نامزدی در انتخابات دهمین دوره 

مجلس شورای اسلامی انصراف داد.

سومین جلسه هماهنگی لیست 
شورای ائتلاف اصولگرایان برگزار شد

سخنگوی شورای ائتلاف اصولگرایان از برگزاری سومین جلسه 
هماهنگی لیست 30 نفره این شورا در صبح امروز خبر داد. غلامعلی 
حداد عادل با اشاره به برگزاری این جلسه اظهار کرد: در این جلسه 
درباره برنامه های هفته تبلیغات، همایش ها و برنامه های هر یک از 
اعضای لیست بحث و تبادل نظر انجام گرفت و از روز پنج شنبه با 
آغازقانونی تبلیغات برنامه های تبلیغاتی لیست ائتلاف اصولگرایان آغاز 
خواهد شد. وی افزود: اعضای ائتلاف به صورت فردی و جمعی برنامه 

هایی با اقشار مختلف خواهند داشت.

فهرست های ناتمام انتخاباتی

انتخابات از پنجره مجازی
ضرورت وحدت و انسجام در رویکردها و رفتارهای انتخاباتی مساله ای است که چهره 
های ۲ جریان اصولگرا و اصلاح طلب بارها بر آن تاکید کرده و می کنند. این در حالی است 
که دشواری های ارایه فهرست های انتخاباتی واقعیت های رقابت های سیاسی را آشکارا می 
نمایاند. در فاصله 10 روز تا برگزاری انتخابات مجلس دهم و خبرگان پنجم، عرصه سیاست 
ایران پر جنب و جوش تر از همیشه شاهد فعالیت شخصیت ها، احزاب، گروه ها و تشکل ها 
برای تاثیرگذاری هرچه بیشتر در انتخابات پیش رو است. سلسله گزارش های »انتخابات از 
پنجره مجازی« نگاهی اجمالی به فعالیت جناح های سیاسی در فضای مجازی دارد؛ فضایی که 
با شبکه های پرمخاطبش در این دوره از انتخابات به یقین تاثیر به سزایی در تعیین سرنوشت 
نامزدها خواهد داشت. کانال های »تلگرام«، صفحه های »اینستاگرام« و »توییتر« و نیز گروه 
های »فیسبوک« در روزهای آتی به ویژه پس از آغاز تبلیغات رسمی نامزدهای تایید صلاحیت 
شده عرصه گسترش رقابت های مجازی برای کسب کرسی های سبز بهارستان و نیز صندلی 

های سرخ خبرگان خواهد بود؛ رقابت هایی که البته از مدت ها پیش کلید خورده است. 
هر چند شبکه های مجازی و ابزارهای ارتباطی نو، کار تبلیغات را برای نامزدها سهل کرده 
اما به همان میزان هم تصمیم و خبرگیری بهینه و هدفمند را برای مخاطب دشوار ساخته 
است. در این میان، پخش انواع شایعه، پراکنش بی اخلاقی ها، تخریب های سیاسی و برداشت 
های مجازی از سخنان حقیقی، اعتماد مردم به این شبکه ها و کانال ها را نیز خدشه دار خواهد 
کرد. از این رو در گزارش های انتخابات از پنجره مجازی تلاش می شود برآیندی کلی از آنچه 
در فضای انتخاباتی شبکه های مجازی می گذرد پیش روی مخاطبان قرار گیرد و امکان 

همسنجی اخبار و اطلاعات و نیز دستیابی به تحلیلی بر مبنای داده های موجود فراهم آید.
* اصولگرایان در شبکه های مجازی

تکاپوی جریان اصولگرا برای پیروزی در مجلس دهم هر روز جدی تر می شود. پس از 
انتشار فهرست نامزدهای این جریان برای تهران، »غلامعلی حدادعادل« سخنگوی شورای 
مرکزی ائتلاف اصولگرایان از افراد منتسب به این طیف خواسته بود تا در صورت قرار نگرفتن 
نامشان در فهرست از نامزدی انتخابات انصراف دهند. در کانال تلگرامی خبرگزاری »تسنیم« 
به نقل از حدادعادل آمده است وی بعید می داند فهرست دیگری به نام اصولگرایان منتشر 
شود. ۲ روز پس از این گفته ها و در پی انتشار ۲ فهرست دیگر مشخص شد که اصولگرایان 
چندان به توصیه های او عمل نکرده اند. سرانجام فهرست مورد تایید »علی مطهری« نماینده 
تهران با عنوان »صدای ملت« منتشر شد. پس از انتشار این فهرست در کانال تلگرامی »ایلنا« 
مشخص شد که به جز مطهری برخی دیگر از چهره های اصولگرا چون »بهروز نعمتی«، 
»حسن غفوری فرد« و »کاظم جلالی« در کنار شماری از اصلاح طلبان در این فهرست حضور 
دارند. نکته جالب توجه فهرست صدای ملت، همنامی یکی از نامزدها با وزیر فرهنگ و ارشاد 
دولت »محمود احمدی نژاد« است. این مساله »سیدمحمد حسینی« را به واکنش و تکذیب 
وا داشته است. به نوشته کانال »مرصاد«، حسینی اعلام کرده است عضو فهرست صدای ملت 

نیست و نامی که در این فهرست وجود دارد تنها تشابه اسمی است.
به جز ائتلاف صدای ملت؛ ائتلاف دیگری منتسب به جناح اصولگرا تشکیل و فهرست 
اعضای آن منتشر شد. این خبر را کانال تلگرام »یاران احمدی نژاد« به نقل از تارنمای »دولت 
بهار« منتشر کرده و نوشته است: لیست مورد اشاره موسوم به لیست هیئتی های تهران و تحت 
عنوان »من انقلابی ام« است و بسیاری از چهره های نزدیک به رییس جمهور سابق در این 
لیست در کنار اعضای گروه پایداری قرار گرفته اند. به نظر می رسد با انتشار این ۲ فهرست و 
اعلام حضور مستقل چهره هایی چون »علی لاریجانی«، در عمل ائتلاف اصولگرایان از وضعیتِ 
مطلوبِ فهرست واحد فاصله می گیرد؛ وضعیتی که کانال »بهارنیوز« با اشاره به آن، شکست 
در ائتلاف را شتری دانسته که سرانجام درِ خانه اصولگرایان نیز نشسته است. از سوی دیگر در 
شهرستان ها نیز ائتلاف اصولگراها با مشکلاتی روبرو شده است. در این ارتباط، کانال تلگرامی 
»ایران تایمز« به نقل از رییس ستاد انتخابات مجمع اصولگرایان استان اصفهان نوشته است: 
تشکیل ائتلاف های خلق الساعه با نام و عنوان اصولگرایی غیر قابل توجیه است. ائتلاف هایی 
از این دست نه تنها لیست محسوب نمی شوند بلکه کارکرد لحظه ای و انتخاباتی نیز دارند. 
باید از انجام چنین حرکاتی در مجموعه اصولگرایی پرهیز شود. البته در اردوگاه اصولگرایان می 
توان شاهد نشانه های مثبتی نیز بود، از جمله برخی برای حفظ وحدت اصولگرایان از نامزدی 
انتخابات مجلس انصراف می دهند. »حمیدرضا حاجی بابایی« سخنگوی »جبهه یکتا« اعلام 
کرده است: بنده به عنوان عضوی از جبهه یکتا در شورای ائتلاف اصولگرایان عضویت دارم و 
طبق مصوبه این شورا نیز ملاک عمل تصمیم نهایی شورای عالی ائتلاف اصولگرایان قرار گرفته 
است و در نتیجه ما نیز از تصمیمات شورای ائتلاف حمایت کرده و لیست جداگانه ای ارایه 
نخواهیم کرد.  اخبار موثقی از انصراف نامزدهای شهرستان ها در کانال های پرعضو منعکس 
نشده است اما تا این لحظه بیش از 10 نامزد اصولگرا در تهران و استان اصفهان کناره گیری 
خود از ادامه رقابت های انتخاباتی را اعلام کرده اند. کانال تلگرامی »مشرق« با انتشار فهرستی 
که در حال تکمیل است نام نامزدهای اصولگرا را در 60 حوزه انتخابیه منتشر کرده است اما 
تاکنون هیچ واکنشی از جانب اصولگرایان حوزه های انتخابیه درباره این فهرست گزارش نشده 
است. در شبکه های مجازی می توان خبرهایی متناقض از انصراف یا ادامه رقابت های انتخاباتی 
را دید. کانال مرصاد ابتدا از خبر انصراف »سید شهاب الدین صدر« چهره اصولگرا از نامزدی 
به نفع دیگر چهره های این جریان خبر داد و نوشت: رییس سابق سازمان نظام پزشکی و 
نایب رییس سابق مجلس، پس از قرار نگرفتن در لیست واحد اصولگرایان، با صدور بیانیه ای 
اعلام کرد »در راستای ائتلاف اصولگرایان و در احترام به لیست این ائتلاف و فهرست واحد از 
کاندیداتوری خود انصراف می دهم«. این خبر را چند ساعت بعد کانال »تله خبری« به نقل 
از صدر تکذیب کرد. صفحه اینستاگرام »انصاف نیوز« هم در خبری اعلام کرد صدر نه تنها 

انصراف نداده بلکه درصدد است که با فهرستی تازه در انتخابات حضور یابد.
*پویش سایبری اصلاح طلبان در آستانه انتخابات

اصلاح طلبان می گویند پس از رد صلاحیت بسیاری ار چهره های شاخص این جریان، 
عرصه عمل برای آنان تنگ شده است به گونه ای که در فاصله یک روز مانده به آغاز تبلیغاتِ 
نامزدها نه از رد و تایید برخی چهره هایشان اطمینان دارند و نه توانسته اند به فهرست مشترک 
در تهران دست یابند. البته کانال تلگرامی »مجمع اصلاح طلبان« به نقل از »حسین مرعشی« 
نوشت که فهرست انتخاباتی آماده است. با وجود این، هنوز به طور رسمی فهرستی اعلان نشده 
است. گمانه زنی های برخی شبکه های مجازی هم در این رابطه در کوتاه زمانی با تکذیب یکی 
از چهره های اصلاح طلب مواجه شد. کانال تلگرامی منتسب به »محمدرضا عارف« رییس 
شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان نوشت: هنوز به مرحله نهایی تدوین و انتشار لیست 

انتخاباتی نرسیدیم و اسامی اعلام شده در رسانه ها بیشتر گمانه زنی است و اصالت ندارد.
هر چند کار تهیه فهرست مشترک اصلاح طلبان در تهران طول کشیده است اما فهرست 
های مورد حمایت جریان اصلاحات در شهرستان ها یکی پس از دیگری منتشر می شود. 
طبق اعلام صفحه اینستاگرام »اعتدال«، ائتلاف اصلاح طلبان مشهد پنج نفر را برای این 
حوزه انتخابیه معرفی کرده است. طبق اعلام کانال »اصلاحات نیوز«، حوزه های انتخابی کرج، 
بیرجند و خرم آباد نیز نامزدهای اصلاح طلب خود را شناخته است. حوزه انتخابیه تبریز اما 
هنوز با اما و اگرهایی روبرو است. یک روز پس از انتشار فهرست اصلاح طلبان تبریز در کانال 
های مختلف اصلاحات، »مسعود پزشکیان« نماینده کنونی این شهر و نامزد انتخابات مجلس 
دهم در صفحه اینستاگرام خود نوشت: به زودی درباره این لیست با مردم سخن خواهم 
گفت؛ اما طبق معمول گمانه زنی ها برای خروج پزشکیان از ائتلاف اصلاح طلبان و حضور 
در فهرست جدید شروع شده است. یکی از جنجالی ترین افرادی که این روزها نامش میان 
۲ جریان اصولگرا و اصلاح طلب رد و بدل می شود مطهری است که پیشتر به اقدام وی برای 
انتشار فهرست صدای ملت اشاره شد. پس از گفته های چند وقت اخیر مطهری، اصولگرایان 
یقین داشتند که او در هیچ فهرستی منتسب به آنها در انتخابات شرکت نخواهد کرد اما اصلاح 
طلبان که مواضع او را به ویژه در مسایل سیاسی به جریان خود نزدیک تر می دیدند از حضور 
وی در فهرست خود استقبال کردند. کانال تلگرامی »ایسنا« اما امروز به نقل از مطهری اعلام 
کرد وی تعهدی به اصلاح طلبان نداده است. به گفته مطهری »این چیزی که اسمش را میثاق 
نامه گذاشته اند، اطلاعات شخصی مثل میزان تحصیلات و سوابق پژوهشی و آموزشی و سوابق 
اجرایی و فعالیت رسانه ای را خواسته اند و در پایان آن هم آمده است که نامزد در صورت 
پیروزی در انتخابات، عضو فعال فراکسیون اصلاح طلبان شود، برای وی قابل پذیرش نیست«. 
شایعه های مربوط به فهرست های انتخاباتی اصلاح طلبان، وزیر کشور دولت اصلاحات 
را نیز به واکنش واداشته است. به نوشته کانال »گام دوم«، »عبدالواحد موسوی لاری« اخبار 
مربوط به تایید فهرست اصلاح طلبان نزد رییس دولت اصلاحات را کذب محض دانسته و 

عنوان کرده است رسانه های اصلاح طلب به دام شایعات نیفتند.
* کارزارهای انتخاباتی و تب و تاب رقابت های مجازی مجلس خبرگان

کمپین »دو میلیون رای به خبرگان مردم« با پیغام »سید محمود دعایی« مدیر مسوول 
روزنامه اطلاعات جنبه رسمی تری یافت. این کمپین که برای حمایت از فهرست »خبرگان 
مردم« ایجاد شده در فضای مجازی مورد استقبال قرار گرفته است. کمپین »من با اعتماد رای 
می دهم« کارزار دیگری است که در آستانه انتخابات مردم را تشویق به حضور در پای صندوق 
های رای می کند. »هنگامه قاضیانی« بازیگر سینما و تلویزیون هم با انتشار تصویری از این 
کمپین در صفحه اینستاگرام خود از آن حمایت کرده است. در این ارتباط باید گفت، رسانه 
های جناح اصولگرا در فضای مجازی چندان به تشکیل کمپین رغبت ندارند و به همین دلیل 
بیشتر کمپین های تبلیغاتی را اصلاح طلبان و اعتدالیون راه اندازی و اداره می کنند. در کنار 
پویش های مجازی برای انتخابات مجلس شورای اسلامی، بخش مهمی از فعالیت کانال های 
گوناگون به انتخابات خبرگان معطوف شده است. پس از انتشار فهرست های »جامعتین« 
یعنی »جامعه مدرسین حوزه علمیه قم« و »جامعه روحانیت مبارز«، مشخص شد نام آیت الله 
»اکبر هاشمی رفسنجانی« رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام از فهرست نخستین حذف 
شده است. این رخداد طی روزهای گذشته در شبکه های مجازی بازتاب زیادی داشته است.

در زمینه دیگر رخدادهای مربوط به فهرست بندی های انتخابات مجلس خبرگان کانال 
تلگرامی »خبر آنلاین« نوشت: جامعه مدرسین حوزه علیمه قم لیست نامزدهای مورد حمایت 

خود در انتخابات خبرگان را منتشر و از 88 کرسی این مجلس از 81 نفر حمایت کرد
به گزارش ایرنا،  لیست منتشر شده حکایت از این دارد که این تشکل در دو استان گلستان 
و کردستان هیچ نامزدی را مورد حمایت خود قرار نداده است. جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم همچنین در استان گیلان به جای 4 نامزد، از ۲ نامزد و در استان خوزستان نیز به جای 
6 نامزد از 5 نامزد حمایت کرده است. در این باره کانال تلگرامی »انتخاب« نیز نوشت: »سید 
احمد علم الهدی« در جمع خبرنگاران در واکنش به شایعات منتشر شده مبنی بر تاثیر نظر 
وی بر ترکیب لیست های انتخاباتی اظهار کرد در انتخابات دهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی و آرایش جریانات سیاسی مثل اصولگرایان هیچ دخالتی نکرده و نمی کنم. به تمام 
نیروهای متدین توصیه می  کنم متحد عمل کنند، زیرا دشمن به دنبال نفوذ است و در مقابل 

سیل باید سنگی متحد و استوار بود.

دریچه

تفاهم برجام که موجب تضعیف استراتژی ایران ستیزی در جامعه جهانی شد،  راه 
قاره سبز برای تعامل با تهران در زمینه های مختلف گشوده است. ظرف چند ماه اخیر 
قراردادهای کلان اقتصادی میان تهران و پایتخت های اروپایی منعقد شده است که نشان 
دهنده اشتیاق اروپا برای افزایش تبادلات اقتصادی است. گفتنی است اروپایی ها منتظر 
اجرایی شدن برجام نماندند و طی دو سال پیش بیش از 100 هیات اقتصادی اروپایی به 

تهران سفر کردند.
روابط اتحادیه اروپایی با جمهوری اسلامی ایران پیش از تحریم های خصمانه با وضع 
قطعنامه های شورای امنیت را می توان اولین تجربه بروکسل در تعامل فرامنطقه ای قلمداد 
کرد. اتحادیه اروپایی در دکترین خود برای ایران همواره نقش متمایزی در خاورمیانه قائل 
بوده است اما این رویکرد براثر دیپلماسی دولت سابق تحت تاثیر سیاست های ایالات متحده 
قرار گرفت. اتحادیه اروپایی مشتری 60 درصد صادرات نفت خام ایران بود که این رقم در 

سال های تحریم به شدت افت کرد.
می توان گفت که اتحادیه اروپایی بیش از همه در جریان سال های تحریم های خصمانه 
از الزام همگرایی با ایالات متحده از ناحیه منع تجارت با ایران متضرر شد. برهمین اساس، 
اتحادیه اروپایی در طول مذاکرات هسته ای  ایران با گروه 1+5 تلاش کرد که نقش یک 

هماهنگ کننده استراتژیک را برعهده داشته باشد.
اتحادیه اروپا دنبال نقش پررنگ

 بروکسل امروز تلاش می کند در فضای پسابرجام نیز نقش پررنگی ایفا کند. تهران نیز 
با توجه به تبادلات اقتصادی کلان با قاره سبز همگرایی با اتحادیه اروپایی را دنبال می کند. 
براساس معادله برد – برد ایران – اتحادیه اروپایی، محمدجوادظریف به عنوان نخستین 
وزیرخارجه ایران راهی بروکسل شده است تا با عالی ترین مقامات اتحادیه اروپایی ملاقات 

و مذاکه داشته باشد.
در این میان نکته حائز اهمیت اینجاست که پارلمان اتحادیه اروپایی نیز ظرف چند ماه 
اخیر با تکیه بر دیپلماسی پارلمانی تلاش کرده است با مجلس شورای اسلامی تعاملات 
سازنده را دنبال نماید که این مهم در جریان سفر »مارتین شولتز« به تهران و ملاقات 
با دکترعلی لاریجانی، رئیس مجلس شورای اسلامی مطرح گردید. »فدریکا موگرینی«، 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپایی نیز در سفر جداگانه که به تهران داشت در جهت 
گسترش روابط ایران و اتحادیه اروپایی با رئیس مجلس شورای اسلامی نیز دیدارهایی داشت 

که اهمیت تعمیق روابط برای طرف اروپایی را محرز می کند.
براساس آخرین گفته های »فدریکاموگرینی« مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپایی، 
وی در بهار راهی تهران خواهد شد تا پروژه های همکاری های جدیدی را با تهران دنبال 

کند.  اتحادیه اروپا اخیرا  در واکنش عملیات روانی علیه تفاهم برجام و پس از مذاکرات با 
دیپلمات های ایرانی در غالب تفاهم برجام دستور العمل رسمی تهیه و آن را به تمام زبان 

های اتحادیه اروپا ترجمه کرده است.
گفته می شود که موگرینی در سفربهاره خود به تهران گشایش دفتر نمایندگی اتحادیه 
اروپایی را در تهران دنبال خواهد کرد. نبود دفتر رسمی اتحادیه اروپا در ایران از جمله 
مشکلاتی است که شرکت های اروپایی که خواهان عقد قرارداد با ایران هستند با آن 

مواجه اند.
لزوم استقلال اتحادیه اروپا از آمریکا در تعامل با ایران

پیشتر حجت الله خدائی سوری، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی در گفت وگو با خبرگزاری خانه ملت، گفته بود که اتحادیه اروپا نباید دنباله 
رو سیاست های آمریکا در منطقه باشد و نیاز است که در این زمینه بازنگری جدی انجام 
دهد. نماینده مردم سلسله و دلفان در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: پس از برجام نیز 
حسن نیت و صداقت ایران ثابت شده و بهتر است که اتحادیه اروپا در سیاست های منطقه 

ای خود از سیاست های ایران، الگو بگیرد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: ضمن 
اینکه اتحادیه اروپا در روابط خود نسبت به ایران تجدید نظر کند، باید روابط توام با حسن 

همکاری در قبال ایران و عدم دخالت در منطقه را در پیش گیرد.
وی با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی ایران به نحو احسن در مقابل تحریم ها ایستادگی 
کرده است، افزود: با توجه به فضای جدیدی که به وجود آمده به نفع اتحادیه اروپا است که 
سطح روابط سیاسی و اقتصادی خود با ایران را افزایش و روش های گذشته خود را دیگر 

تکرار نکند.
استراتژی همگرایی بروکسل با تهران

درباره استراتژی اتحادیه اروپایی با ایران پسابرجام باید گفت که سیاست های اتحادیه اروپا 
درباره ایران تا امروز بیش تر درباره مسائل امنیتی بوده است اما آنها با امروز به دنبال همکاری 
در فازغیرامنیتی به ویژه در زمینه های اقتصادی هستند. از سوی دیگر اتحادیه اروپا خریدار 
انرژی از روسیه است ولی برخی کشورها مانند ایتالیا ترجیح می دهند انرژی مصرفی خود را 
ایران دریافت کنند و لازم است تا ایران هم آمادگی جدی خود را در این زمینه اعلام کند؛ 
چرا که اتحادیه اروپا آمادگی کاملی برای همکاری با ایران دارد و می توان انتظار داشت پس 

از بحران اوکراین، ایران بتواند نیازهای اروپا در حوزه گاز را تامین کند.
در میان تمام فاکتورهایی که گفته شد، اروپایی ها در تجارت با ایران احساس امنیت 
بیشتری نسبت به دیگر کشورهای خاورمیانه می کنند که باید این موضوع تقویت شود. 

ایران به عنوان لنگرگاه ثبات و امنیت در خاورمیانه که اصلی ترین دشمن داعش قلمداد می 
شود این توانایی را دارد که سرمایه های کلان اروپا را در صنایع خود جذب کند. در نگاه 
اروپایی ها روابط دوستانه ایران با واتیکان به عنوان یک نماد از روابط مسلمات آمیز جمهوری 

اسلامی قلمداد می شود.
هرگونه موضع گیری در تخاصم با اتحادیه اروپایی تنها دشمنان ایران و جنگ طلبان 
آمریکایی را شیرین خواهد کرد. در یک نگاه کلان می توان گفت که اتحادیه اروپایی به هر 
میزان که به ایران نزدیک شود از عربستان سعودی دور خواهد شد. در قاره سبز که تهدید 
جنگ صلیبی توسط داعش را در جریان حملات تروریستی به پاریس احساس کردند 
این نگاه وجود دارد که تنها تهران می تواند حملات تروریستی طراحی شده در ریاض را 

کنترل کند.
اتحادیه اروپایی اخیرا برنامه تحریم تسلیحاتی عربستان را توسط کشورهای قاره سبز 
مطرح کرده است که در نوع خود بی سابقه است. رویکرد جدید بروکسل تاحد زیادی تحت 

تاثیر تفاهم برجام و توسعه روابط با تهران است.
جابری انصاری، سخنگوی وزارت امورخارجه کشورمان در پاسخ به سوال خبرگزاری 
خانه ملت در رابطه با تحریم تسلیحاتی عربستان گفته است: واقعیت این است که عربستان 
سعودی متاسفانه سیاستی که در سال های اخیر دنبال کرده در منطقه غرب آسیا و 
کشورهای خاورمیانه دنبال کرده است، سیاست مبتنی بر تشدید بحران ها، تنش آفرینی و 
جنگ طلبی است.  از سلاح های زیادی که در قراردادهای گسترده تسلیحاتی با کشورهای 
مختلف از جمله کشورهای اروپایی منعقد شده است، در تشدید بحران ها و در جنگ 

مستقیم علیه مردم یمن در حال وقوع است استفاده شده است.
جابری انصاری گفت: تحولاتی که از عربستان سرچشمه گرفته است، یک ضرورت 
مشترک را در افکار عمومی جامعه جهانی ایجاد کرده است که مبارزه با تروریسم منوط 
به کنترل و محار منبع حمایت از تروریسم به شکل مستقیم و غیر مستقیم است تا امکان 

موفقیت مبارزه با تروریسم فراهم شود.
در یک نگاه کلان می توان گفت که قاره سبز در مجموعه شرایط سختی که گرفتار آن 
است امید به گسترش روابط اتحادیه اروپایی با جمهوری اسلامی در بهار پسابرجام دوخته 
است. این رویکرد برای ایران نیز در عرصه های مختلف می تواند مفید باشد. این دو مقوله 
در کنار هم به معنای نفع مشترک است که روابط آینده را تضمین می کند. در این میان 
عملیات روانی تخریبی از سوی سعودی ها، صهیونیست ها و جنگ طلبان آمریکایی به 

عنوان یک تهدید بالقوه از سوی تهران و بروکسل لحاظ شود.
علی ودایع

آخرین رخدادهای انتخاباتی در دو جناح اصولگرا و اصلاح طلب

از نهایی شدن لیست تا خواهش برای انصراف 

تهران و بروکسل در پسابرجام فصل جدیدی را دنبال می کنند

چشم قاره سبز به بهار روابط ایران و اتحادیه اروپا
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به درگاه خداوند بسيار دعا كنيد
 زيرا خداوند از ميان بندگانش كسانى را 

دوست دارد كه او را به دعا بخوانند.

چهارشنبه - بیست و هشتم بهمن ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3942 روزنامه

تمجید روزنامه آمریکایی از »ژنرال سلیمانی« 
 گفته می شود: روزنامه آمریکایی در گزارشی نوشت: قاسم سلیمانی قهرمان ملی با نشاط 
ایران شخصی است که اعتبارش به خاطر تلاش برای سقوط قدرت آمریکا در منطقه به هدف 
افزایش نفوذ معنوی ایران در جبهه مقاومت علیه آمریکا، اسرائیل و متحدان دیگر آن ها است. 
به گزارش فارس، »اسکات پیترسون« روزنامه نگار نشریه آمریکایی »کریستین ساینس مانیتور« 
در گزارشی از تهران نوشت: سال ها بود که ژنرال »قاسم سلیمانی« فرمانده نیروهای سپاه قدس 
ایران در سایه فعالیت می کرد و در نبردهایی از افغانستان گرفته تا لبنان مشغول انجام وظیفه 
بود؛ اما قاسم سلیمانی امروزه  ژنرال برجسته ایران است، مردی که از سوی رسانه های اجتماعی 
به قهرمان ملی ارتقا یافت و دست کم 10 حساب اینستاگرامی  به انتشار تصاویر  وی در خطوط 
مقدم در عراق و سوریه مبادرت می ورزند. این روزنامه آمریکایی نوشت: در واقع سلیمانی منبع 
افتخار و نشانه ای قدرت همه اقشار ایرانیان در زمینه قدرتمندی کشورشان در خارج از مرزها 
است. در انتهای این گزارش، با اشاره به اثرگذاری ژنرال سلیمانی بین هنرمندان نیز آمده است: 
ابراهیم حاتمی کیا »کارگردان شهیر فیلم های جنگی ایران نیز در این باره گفت؛ فیلم« بادی گارد 
)محافظ( که در جشنواره فیلم فجر تهران به اکران گذاشته شد، به عشق حاج قاسم سلیمانی است 

و او فردی است که کره زمین زیر پاهایش  قرار دارد.

اننقاد فرمانده سپاه از یک روزنامه  
 گفته می شود:  فرمانده کل سپاه در پاسخ به سوالی مبنی بر انتشار مطلبی در روزنامه قانون 
و نحوه انتقاد تأمل برانگیز این روزنامه از سپاه پاسداران در مواجهه با تفنگداران دریایی آمریکا 
گفت: این روزنامه کار بسیار اشتباهی انجام داده است و باید به خاطر این کارش توبه کند و امید 
است که ان شاءالله دیگر شاهد چنین مواردی نباشیم. سرلشکر جعفری تأکید کرد: نام اسلام و 
انقلاب اسلامی در دنیا ماندگار است؛ لذا اگر دیگران از این موضوع نگران بوده و هراس دارند، 
این بستگی به میزان باطل بودن خودشان دارد. همواره وقتی حق جلوه می کند، باطل باید برود 

و چاره ای جز این نیست.

اعلام موجودیت طالبان سوم 
 گفته می شود:  شاخه دیگر گروه طالبان به رهبری »عبیدالله هنر« یکی از رهبران این گروه 
درجنوب افغانستان اعلام موجودیت کردوهمزمان باآن درگیری بین این گروه و طرفداران اختر 
محمد منصور جانشین ملا »محمد عمر« رهبر پیشین طالبان آغاز شد. به گزارش ایرنا، خبرگزاری 
»جمهور« افغانستان اعلام کرد که این گروه دراستان »پکتیکا« اعلام موجودیت کردومدعی شد 
یک هزار عضو آن در استان های زابل، غزنی و پکتیکا فعال هستند. این گروه باانتشار »ویدئویی« 
گفته است که انتقام »منصوردادالله« و خانواده اش را که توسط طرفداران »اختر محمدمنصور« به 
قتل رسیده را خواهند گرفت. منصور دادالله یکی از فرماندهان مشهور گروه طالبان وازطرفداران 
»ملامحمد عبدالرسول« گروه دیگر انشعابی طالبان پس از اعلام خبر مرگ ملاعمر بود که در 

حمله طرفداران اختر محمد منصور در استان زابل کشته شد.

تماس تلفنی »شیخ زکزاکی« با برادرش
 گفته می شود:  عضو جنبش اسلامی نیجریه با بیان اینکه »شیخ زکزاکی« رهبر شیعیان 
این کشور روز گذشته به صورت تلفنی با برادر خود ارتباط برقرار کرده است، گفت: جزئیات 
محتوای این تماس تلفنی اعلام نشده است. حسن بالا درباره آخرین وضعیت »شیخ زکزاکی« 
رهبر شیعیان این کشور، تصریح کرد: ارتش نیجریه از ارائه هرگونه اطلاعاتی در خصوص آخرین 
وضعیت شیخ زکزاکی خودداری می کند، به همین دلیل تاکنون خبر دقیقی جز اینکه وی 
همچنان در قید حیات است، در دست نیستوی همچنین با اشاره به رایزنی های اعضای انجمن 
علمای اسلام با مقامات دولتی به منظور فراهم آوردن زمینه ملاقات »شیخ زکزاکی« با خانواده 

اش، تأکید کرد: این رایزنی ها تاکنون نتیجه نداده است و همچنان ادامه دارد.

ورود پول های کثیف به انتخابات شهرستان خوی
 گفته می شود: موید حسینی صدر نماینده مردم خوی در مجلس نهم با تایید خبر ورود 
پول های کثیف به انتخابات در این شهرستان گفت: آقای »م. س« که با اتکا به سمت هایی که 
در دولت احمدی نژاد داشته، به ثروتی هنگفتی دست یافته، با صرف هزینه های میلیاردی در 
شهرستان خوی، از نامزدهای جبهه پایداری حمایت می کند. حسینی صدر در گفتگو با ایلنابا تاکید 
بر این که صاحبان قدرت و ثروت، نه تنها به مردم بلکه به گرایش سیاسی خود نیز پایبندی ندارند، 
خاطرنشان کرد: افراد صاحب ثروت و قدرتی که تا پیش از این به لحاظ سیاسی رقیب یکدیگر 
بودند، امروز در کنار هم قرار گرفته اند تا بتوانند این ثروت ها و پول های کثیفی که از شیوه های 

نامشروع به دست آمده را در بلوک قدرت خود حفظ کنند.

حمایت موتلفه قم از کاندیدا های جامعه مدرسین
 گفته می شود: حزب مؤتلفه اسلامی قم با صدور اطلاعیه ای از کاندیداهای جامعه  مدرسین 
در انتخابات، اعلام حمایت کرد. به گزارش  ایسنا، در این اطلاعیه که با امضای محمد عرب، دبیر 
حزب مؤتلفه اسلامی استان قم منتشر شده، آمده است: حزب مؤتلفه اسلامی استان قم به تبعیت 
از جامعه محترم مدرسین حوزه علمیه قم، در انتخابات مجلس خبرگان رهبری از فقیه انقلابی 
و وارسته حضرت آیت الله حاج شیخ محمد مؤمن قمی و در انتخابات مجلس شورای  اسلامی، 
از آقای دکتر علی لاریجانی، حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا آشتیانی و حجت الاسلام 

والمسلمین علی بنایی حمایت می نماید.

واکنش شمخانی به شایعه بیماری سید حسن نصرالله
 گفته می شود:  امیر دریابان علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی در حاشیه همایش 
جهان در پیچ تاریخی و نقش جمهوری اسلامی ایران در هندسه جهانی قدرت در پاسخ به سوال 
خبرنگار دفاعی امنیتی گروه سیاسی باشگاه خبرنگاران جوان درباره اینکه آیا دبیر کل حزب الله 
لبنان در ایران است، عنوان داشت: خیر، البته سید حسن نصرالله ایران است، چون حزب الله در 
ایران حاکم است. وی در پاسخ به سوال خبرنگار دفاعی امنیتی گروه سیاسی باشگاه خبرنگاران 
جوان؛ درباره ادعای مضحک رسانه های صهیونیستی در رابطه با سرطان سید حسن نصر الله 

گفت: صهیونیست ها سرطان فکری دارند.

مهاجرت 30 درصد داروسازان کشور به کانادا
گفته می شود: مدیرکل نظارت بر داروی سازمان غذا و دارو گفت: 30 درصد فارغ التحصیلان 
دانشکده های داروسازی جذب کانادا می شوند. اکبر عبداللهی اصل، افزود: متاسفانه دستمزد 
داروسازان در کشور کافی نیست و به همین دلیل بخشی از فارغ التحصیلان رشته داروسازی به 
کانادا مهاجرت می کنند. وی گفت: دستمزد داروسازان در ایران کمتر از مدیران بازاریابی در بخش 
خصوصی است. وی از وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواست برای ارتقای دستمزد داروسازان 

تمهیدی اندیشیده شود.

فروش اموال بابک زنجانی از هفته آینده
 گفته می شود: مسئول دریافت مطالبات وزارت نفت از آغاز دریافت مطالبات نفتی ایران 
از سوی شرکت های خارجی خبر داد و درباره مطالبات گفته می شود: بابک زنجانی نیز گفت: 
مقدمات فروش اموال آقای زنجانی آغاز شده و از هفته آینده نسبت به فروش آن اقدام می کنیم. 
اصغر هندی با تشریح جزئیات دریافت مطالبات نفتی ایران پس از تحریم ها، آخرین جزئیات 
بدهی بابک زنجانی را نیز اعلام کرد و درباره وجود بابک زنجانی دوم نیز گفت: بابک زنجانی یکی 
است و با هیچ عنوانی در آینده نیز به وجود نخواهد آمد. پدیده ای بود که در یک برهه زمانی 

خاص و با حمایت هایی ایجاد شد.

ویژه برنامه تحویل سال شبکه یک با اجرای ضیاء
گفته می شود: ویژه برنامه تحویل سال شبکه یک سیما با نام »یکِ یک« با اجرای سیدعلی 
ضیاء روی آنتن می رود. علاقمندان می توانند استعدادهایشان را در زمینه هاى مختلف از جمله 
گزارشگرى، طراحی لوگو، خواندن یا سرودن ترانه تیتراژ برنامه، اجراى استندآپ کمدى و یا 
ساخت فیلم 15 ثانیه اى با موضوع دلخواه محک بزنند. بهترین آثار رسیده در برنامه نوروز ۹5 
روی آنتن خواهد رفت و مخاطبان یک ماه وقت دارند از طریق سایت، تلگرام و اینستاگرام برنامه 

آثار خود را فرستاده و با برنامه در ارتباط باشند.

گوینده خبر صدا و سیما سکته کرد  
 گفته می شود:  رضا حسین زاده گوینده خبر به علت سکته در بیمارستان بستری شد. 
رضا حسین زاده )متولد 14 بهمن 1344 - محلهٔ مولوی تهران( یکی از گویندگان اخبار صدا و 
سیمای جمهوری اسلامی ایران است. او علوم سیاسی را تا لیسانس در دانشگاه استانبول ترکیه 
خوانده و کارشناسی ارشد ژورنالیستی را نیز در مرحله پایان نامه، نیمه تمام رها کرده است. با این 
حال صدایش باعث شده از 1۹ سالگی و خیلی زودتر از این ترقی های تحصیلی به خبر راه یابد. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران، وی 3 سال پیاپی جوایزی را از جشنواره خبر و برنامه های سیاسی ـ 

که قبل تر برگزار می شد ـ را بدست آورده است.

اخراج رضا حقیقی از تیم تایلندی  
 گفته می شود:  یک سایت تایلندنی مدعی شد قرارداد هافبک ایرانی سوفانبوری بدون اینکه 
بازی کند فسخ شده است. به گزارش ایلنا، رضا حقیقی که از تیم صبای قم جدا شد و به تیم 
سوفانبوری پیوست بدون اینکه برای این تیم بازی کند اخراج شد! سایت تای فوتبال تایلند مدعی 
شده که قرارداد رضا حقیقی پس از چند هفته تمرین با این تیم و بدون اینکه در ترکیب این تیم 
به میدان برود فسخ شده است. این سایت در توئیتی نوشت: به نظر می رسد باشگاه سوفانبوری در 

تصمیمی غیرمنتظره قرارداد  رضا حقیقی بازیکن ایرانی خود را لغو کرده باشد.

شرط افزایش حقوق کارکنان از اول سال 95! 
گفته می شود: محمد باقر نوبخت سخنگوی دولت از پرداخت ۲000 میلیارد تومان یارانه به 
تولید خبر داده است. وی از پرداخت یارانه یه بیش از 75 میلیون ایرانی با وجود حذف های انجام 
شده سخن گفته و اعلام کرده است که اگر بودجه سال آینده را مجلس در سال جاری تصویب 

نکند به طور حتم از افزایش حقوق کارکنان و بازنشستگان هم از اول سال بعد خبری نیست.

نامه توکلی به جهانگیری
 گفته می شود:  احمد توکلی در نامه ای به معاون اول رئیس جمهور نوشت: اگر دولتی به 
مردم خویش وعده هایی داد ولی در عمل آن وعده ها لباس تحقق نپوشید، باید احساس سرافرازی 

یا ابراز شرمندگی کند؟

 یامین پور انصراف داد  
 گفته می شود:  وحید یامین پور به نفع لیست اصول گرایان انصراف داد. وحید پامین پور 
کاندیدای انتخابات مجلس دهم شورای اسلامی از استان قم در گفت وگو با تسنیم، اظهار داشت: 

بنده به نفع ائتلاف اصول گرایان از کاندیداتوری در انتخابات مجلس دهم انصراف دادم.

نامحــرمانه

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه متوسط سرانه 
ورزشی در کشور به ویژه در استان قم بسیار پایین است 
گفت: قطعا با واگذاری پروژه های نیمه تمام ورزشی به بخش 

خصوصی شاهد توسعه و شکوفایی این حوزه خواهیم بود.
به گزارش خانه ملت، دکتر علی لاریجانی پیش از ظهر 
دیروزدر مراسم افتتاح مجموعه ورزشی شهدای مدافع حرم با 
بیان اینکه شهدا نماد غیرت انقلابی و اسلامی هستند گفت: 
به طور حتم تمام مردم قدر و منزلت والایی برای آنها قایل 
هستند و شهدا به ویژه شهدای مدافع حرم در دل ملت ایران 

جای دارند. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به عدم اتمام پروژه های عمرانی و ورزشی در کشور 
افزود: متأسفانه در چند سال اخیر با وجود تلاش های انجام 
شده کاروان به گل نشسته پروژه های عمرانی حرکت نکرده 
از این رو براساس آمارها حدود 400 هزار میلیارد تومان پروژه 
عمرانی نیمه تمام وجود دارد که با اعتبار سالانه حدود 30 
هزار میلیارد تومانی در بخش عمران اجرا و اتمام این پروژه ها 

حدود 30 سال طول می کشد.
وی با اشاره به ضرورت واگذاری پروژه های نیمه تمام 

به ویژه پروژه های ورزشی به بخش خصوصی تأکید کرد و 
گفت: بسیار خوشحال هستیم که وزارت ورزش برنامه ریزی 
مناسبی را برای واگذاری این پروژه ها انجام داده البته مجلس 
در بودجه های سالیانه این اختیار را به دستگاه ها و وزارتخانه 
ها ارائه کرده تا پروژه ها را به بخش خصوصی و مردم واگذار 
کند. دکتر لاریجانی با اشاره به نیمه تمام ماندن 14 پروژه 
ورزشی در شهر مقدس قم تصریح کرد: این پروژه ها باید هر 
چه سریعتر به بخش خصوصی و خیرین واگذار شود زیرا با 
توجه به وضعیت اعتبارات اجرای آنها بسیار طول می کشد.

وی ادامه داد: براساس آمارها متوسط سرانه کشور و 
استفاده از زمین ورزشی حدود 75 سانتی متر است که این 
آمار در شهر قم به 45 سانتی متر رسیده از این رو این آمار 
نشان می دهد که توسعه اماکن ورزشی در استان بسیار 

ضروری است.
رئیس قوه مقننه گفت: یکی از راه های اجرای طرح های 
نیمه تمام در کشور به ویژه استان قم واگذاری آنها به خیرین 
است که دستگاه ها باید در جهت اجرای این موضوع اقدام 
کنند استانداری قم نیز باید بخش خصوصی و خیرین را برای 
اجرای پروژه های ورزشی تشویق کنند از این رو در صورتی 
که این پروژه های نیمه تمام ورزشی به بخش خصوصی 
واگذار شود قطعا در آینده شاهد توسعه و شکوفایی ورزشی 

در استان خواهیم بود.
اینکه توسعه  با اعلام  رئیس مجلس شورای اسلامی 
امکانات ورزشی موجب شناسایی و پیدایش استعدادهای 
جدید و کاهش آسیب های اجتماعی در جامعه می شود 
گفت: تمام مسئولان باید در جهت گسترش ورزش کشور و 

ارتقاء امکانات تلاش کنند.

دکتر لاریجانی تاکید کرد؛

لزوم واگذاری پروژه های نیمه تمام ورزشی به بخش خصوصی
اخبـــار

سردار مجتبایی در دیدار فرمانده مرزباني عراق:

12 هزار تبعه عراقی  در قم 
زندگی می کنند

فرمانده انتظامي استان قم گفت: روابط دو کشور بزرگ ایران و عراق دیرینه 
بوده و پیشینه بسیار روشن و با ارزشي دارد.

به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس، سردار " کاظم مجتبایي" در دیدار 
با فرمانده مرزباني عراق که در استودیو خبر فرماندهي انتظامي استان برگزار 
شد اظهار داشت: فرمانده مرزباني کشور دوست و همسایه عراق " سپهبد 
حامد عبدالله ابراهیم الحسیني" را به استان قم شهر کریمه اهل بیت حضرت 
معصومه )س( را گرامي مي داریم و خوش آمد عرض مي کنم به ایشان و همه 

عزیزاني که ما امروز میزبان آنها را داریم . 
میزبان  بیت  اهل  اینکه شهر کریمه  از  افزود: خوشحال هستیم  وي 
شخصیتي، انقلابي ، شیعه و فرزند شهید و از یادگاران دفاع مبارزه با ظالمین 
است. فرمانده انتظامي استان قم روابط دیرینه کشور بزرگ ایران و کشور عراق 
پیشینه بسیار روشن و با ارزش دانست و افزود : بخصوص بعد از پیروزي ملت 
عراق و کنارگذاشتن دولت قبلي و این روابط در بخش هاي مختلف سیاسي، 
اقتصادي، فرهنگي و بخصوص مرزي توسعه پیدا کرده است و توجهي که هم 
مسئولان و زمامداران کشور ایران و همچنین مسئولان و زمامداران کشور 
عراق دارند قابل تقدیر است و مي تواند یک خط روشني براي ادامه این 

روابط باشد. 
سردار مجتبایي بیان داشت: آنچه که مسلم است کشورهاي اسلامي اعم 
از شیعه و سني کشورهایي هستند که از نظر گرایش هاي مربوط به اسلام 
، کشورهایي یکپارچه هستند و امروز از منظر ما هم شیعه و سني به عنوان 
برادراني هستند که در کنار یکدیگر براي ترویج اسلام عزیز در حال فعالیت 
هستند و امیدوارم با برادري و صمیمیتي که بین شیعیان و دوستان سني 
مذهب در کشور عراق است ما شاهد پیروزي هاي هر چه بیشتر این کشور بر 

دشمنان مشترک باشیم. 
فرمانده انتظامي استان خاطرنشان کرد: استان قم یک میلیون و دویست 
هزار نفر جمعیت دارد، در حال حاضر بیش از 60 هزار اتباع خارجي در استان 
قم با بیش از 110 ملیت زندگي مي کنند و از این میان حدود 1۲ هزار نفر 
از برادران ، عراقي هستند و روزانه بین ۲ هزار تا 5 هزار زائر عراقي از شهر قم 

،شهر کریمه اهل )ع( بیت بازدید و زیارت کردند . 
در ادامه این دیدار ، فرمانده مرزباني عراق گفت: براي فرماندهي مرزباني 
عراق افتخار و شرف است که در کنار دوستان و همکاران خود مخصوصاً شهر 

مقدس قم که کریمه اهل بیت )ع( است، حضور یابند. 
سپهبد حامد عبدالله ابراهیم الحسیني  اظهار داشت: روابط عمیقي بین 
ایران و عراق برقرار است و این روابط به برکت آستان هاي مقدسه اي است 
که در این دو کشور وجود دارد،  با اینکه دشمنان خیلي سعي کردند روابط 
ما را به هم برنند ولي به خواست خداوند این روابط پابرجاست و روز به روز 

بیشتر مي شود. 
فرمانده مرزباني عراق افزود: ما مي دانیم شهر مقدس قم در آن زمان تعداد 
زیادي از پناهندگان و اقلیت هاي مختلف عراقي را که به قم پناهده شدند به 
گرمي پذیرفتند و آنها را یاري کردند و الان شهرهاي نجف و کربلا نیز ملجاء 

اکثر پناهندگان هستند . 
این مقام ارشد عراقي ادامه داد: از همین جا یک پیام مي دهم به همه 
دشمنان که قصد دارند روابط ایران و عراق را به هم بزنند که اصلًا این روابط 
بر هم نخواهد خورد و ما که مرزبان هستیم با مرزبانان جمهوري اسلامي ایران 
که در مرزها حضور دارند و مرز مشترکي با جمهوري اسلامي ایران داریم هیچ 

مشکلي نداریم و مشکلات احتمالي را هم حل و فصل خواهیم کرد. 
فرمانده مرزباني عراق اضافه کرد: درجلساتي که با مرزبانان ایران داشتیم 
بحث تسهیل امر زائران اربعین امام حسین )ع( و تعداد قریب دو تا سه میلیون 
زائر از مرزهاي چزابه ، شلمچه و مهران به عراق سر مي کنند، هدف ما ایجاد 
امنیت این زائران از بدو ورود از مرز تا استقرار در شهرهاي نجف و کربلا و 

همچنین برگشت با سلامت و خوشي به ایران است. 
سپهبد الحسیني در پایان سخنان خود از استقبال و آشنایي با فرماندهي 

پلیس قم تشکر کرد. 

معاون امور عمرانی استانداری قم :

فضای سبز جنگلی حاشیه شهر قم  
باید توسعه یابد

معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: با استفاده از پساب تصفیه شده 
فاضلاب باید به توسعه فضای سبز جنگلی حاشیه شهر قم کمک کنیم.

محسن بهشتی در جلسه بررسی مشکلات فی مابین شرکت آب منطقه 
ای و شهرداری قم افزود: تخصیص بخشی از آب تصفیه شده فاضلاب برای 
آبیاری فضای سبز جنگلی حاشیه شهر قم، هم کمک شایانی به کاهش 
مصرف آب و برداشت از سفره های زیرزمینی می نماید و هم می تواند به 
توسعه فضای سبز شهر قم برای مقابله با پدیده ریزگردها در حاشیه شهر 
کمک نماید.وی گفت: لازم است شهرداری برای آبیاری فضاهای سبز شهری 
پیگیر اخذ پروانه برای چاه های فاقد پروانه شود و آب منطقه ای هم معادل آب 
مورد نیاز فضاهای سبز شهری، مجوز چاه به شهرداری اعطاء نماید.وی با تاکید 
بر بهینه سازی مصرف آب در فضای سبز شهری افزود: تا پایان خردادماه سال 
آینده، چاه های آب فضاهای سبز شهرداری قم باید به کنتور هوشمند مجهز 
شوند.بهشتی همچنین خواستار تعامل و همکاری شهرداری و شرکت آب 
منطقه ای قم در بهره برداری از رودخانه قمرود شد و گفت: ساماندهی رودخانه 
قمرود و رفع نقاط مسدود شده باید هرچه زودتر اجرا شود تا در زمان وقوع 
سیلاب دچار مشکل و خسارت به جان و مال شهروندان و بیت المال نشویم.

وی افزود: اگرچه این مسیل در حال حاضر تبدیل به یکی از محورهای شریانی 
عبوری در شهر قم شده و مسیر جنوب به شمال قم و بالعکس در کوتاهترین 
زمان طی می شود اما برای مقابله و عبور سیلاب ها نیز باید کارکرد رودخانه 
ای آن حفظ شود.وی در پایان خواستار همدلی مدیران و دوری از بخشی 
نگری در مدیریت و مصرف آب و پساب شد.جلسه بررسی مشکلات فی مابین 
شرکت آب منطقه ای و شهرداری قم با حضور شهردار قم، مدیرعامل شرکت 
آب منطقه ای و جمعی از مسئولان حوزه آب استان به ریاست معاون امور 

عمرانی استانداری قم برگزار شد.

شهردار قم:

مونوریل تا نیمه اول سال 95 
در اختیار شهروندان قم قرار مي گیرد

شهردار قم گفت: دو واگن مونوریل نصب شده و اکنون برق دهي به صورت 
اضطراري انجام مي شود و 18 واگن دیگر در حال آماده سازي است، البته کار 
به سمتي و سویي رفته که تا اواسط سال ۹5 بتوانیم مونوریل را در اختیار 

مردم بگذاریم.
سقائیان نژاد با اشاره به بهره برداري و کلنگ زني از 135 پروژه شهري 
به مناسبت سالروز پیروزي انقلاب اظهار کرد: این پروژه ها در ابعاد مختلف 
عمراني، خدماتي، ترافیکي، فرهنگي و اجتماعي هستند که شاهد بهره برداري 
و استفاده مردم از آنها هستیم. وي خاطرنشان کرد: در چارچوب نقشه جامع 
قم سه رینگ وجود دارد، این سه رینگ در اکثر خیابان ها و تقاطع هاي غیر 

همسطح آن هنوز کاري براي آن انجام نشده است.
شهردار قم با اشاره به دیگر پروژه ها گفت: هفت خیابان در مناطق مختلف 
و نزدیك به ۲4 بوستان افتتاح شد و پروژه هاي محله محور را نیز در دستور کار 
داریم که بهسازي چهل اختران از جمله پروژه هاي موجود در بافت فرسوده 
مي باشد. وي خاطرنشان کرد: ورودي جعفریه یکي از مراکز تولید ریزگردها 

است که در این بخش 1۲0 میلیارد ریال هزینه شده است.
دکتر سقائیان نژاد به پروژه هایي که جنبه تفریحي دارد، اشاره کرد و افزود: 
سورتمه ریلي از جمله این پروژه ها است که افتتاح آن مي تواند فضاي مناسب 

تفریحي را فراهم کند.
وي خاطرنشان کرد: امروز در حوزه آي تي 50 کیلومتر فیبر نوري افتتاح 
شد که قابل تامل است، در بحث هاي برنامه ریزي قم، براي برنامه 1414 در 

اتاق هاي فکر کار مي کنیم ولي هنوز برنامه جامعي در شهر قم نداریم.
با چشم انداز 10 ساله  برنامه پنج ساله قم  اینکه  بیان  با  شهردار قم 
درنظرگرفته مي شود، گفت: تا اواسط سال ۹5 قم برنامه 1400 فراهم مي شود 

و از سال ۹6 به طور کامل برنامه حساب شده خواهیم داشت.
وي خاطرنشان کرد: دسترسي به پردیسان از طریق احداث بلوار مرجعیت 
صورت مي گیرد که فاز اول این بلوار از تقاطع انسجام تا میدان شهید کریمي 

افتتاح شد و دو فاز دیگر آن نیز در دستور کار است.
سقائیان نژاد با اشاره به پروژه مونوریل گفت: دو واگن مونوریل نصب شده و 
اکنون برق دهي به صورت اضطراري انجام مي شود و 18 واگن دیگر نیاز است، 
البته کار به سمتي و سویي رفته که تا اواسط سال ۹5 بتوانیم مونوریل را در 

اختیار مردم بگذاریم.

معاون سیاسی و امنیتی استانداری قم 
بر لزوم جلوگیری از امنیتی کردن فضای 

دانشگاه ها تأکید کرد.
 احد جمالی ظهر سه شنبه در نشست 
مشترک با تشکل های دانشجویی استان 
از  صحبت  که  زمانی  داشت:  اظهار  قم 
دانشگاه و دانشجو به میان می آید انسان 
انگیزه و انرژی مثبت برای خدمت رسانی 

به این قشر پیدا می کند.
با  قم  استان  انتخابات  ستاد  رئیس 
بیان اینکه دانشجویان هنجار ها را تقویت 
می کنند و نابسامانی ها و ناهنجاری ها را از 
بین می برند، گفت: نباید فضای دانشگاه ها 
باید صحبت های  بلکه  کنیم  امنیتی  را 

سلایق مختلف را بشنویم.
وی با بیان اینکه ارتباط ما با دانشگاه ها 

و رؤسای دانشگاه ها و تشکل های دانشجویی 
نزدیک است، افزود: دانشگاه های قم با توجه 
به ظرفیت های فوق العاده ای که دارند باید 
فعالیت بیشتری در زمینه های مختلف داشته 

باشند.
از ظرفیت شهر  اینکه  بیان  با  جمالی 

قم در دانشگاه ها به خوبی استفاده نشده 
است، افزود: استانداری اعتقاد راسخ دارد که 
یکی از مأموریت هایش همفکری با رؤسای 
دانشگاه ها است و قصد امنیتی برخورد کردن 

را ندارد.
توجه به امور فرهنگی ضروری است

ما  انقلاب  گفت:  قم  استاندار  معاون 
انقلابی تمام عیار و فرهنگی است و تداوم 

این نظام نیز تنها با انجام امور فرهنگی امکان 
پذیر است و مسائل امنیتی باید در برابر 

معاندان باشد.
نیروهای  قم  در شهر  کرد:  عنوان  وی 
بسیاری قوی و اندیشمند داریم که باید از 

ظرفیت این نیرو ها استفاده شود.
جمالی با تأکید بر لزوم ارتباط مستمر 
میان دانشجویان و استانداری افزود: انتظار 

داریم ارتباطات نزدیکی میان استانداری با 
دانشگاه ها برقرار شود.

عنوان  به  دانشجو ها  داد:  ادامه  وی 
فعال ترین و زنده ترین نیروهای اجتماع 
باید در انتخابات حضور فعال و مؤثر داشته 

باشند.
با  قم  استان  انتخابات  ستاد  رئیس 
بیان اینکه انتخابات به معنی رجوع به 
عقل جمعی جامعه است، افزود: مجریان 
انتخابات هم مسئولیت در برابر انتخاب 
شوندگان و هم مسئولیت در برابر انتخاب 

کنندگان دارند.
وی ادامه داد: باید عدالت را رعایت 
کنیم، سلامت انتخابات را مورد توجه 
بغض  و  حب  اینکه  بدون  دهیم،  قرار 
را  افراد  باشیم  داشته  به کسی  نسبت 

انتخاب کنیم.
جمالی با بیان اینکه باید حساسیت لازم 
را در انتخابات داشته باشیم، افزود: امیدواریم 
بتوانیم مجلسی با عقلانیت بالا داشته باشیم 
زیرا هر چه عقلانیت مجلس بالا باشد به نفع 

کشور است.

معاون استاندار قم:

فضای دانشگاه ها نباید امنیتی شود

به استناد مجوز هیئت مدیره به شماره 55/15۲۲8 مورخ13۹4/6/08در نظر دارد از طریق مزایده 
عمومی نسبت به پیش فروش کل واحدهای مسکونی بلوکC  از مجتمع  انارستان )در هفت 
طبقه هر طبقه چهار واحد ( واقع در میدان بسیج شهرک محدث قمی با شرایط پرداخت به 
صورت70% نقد و 10% در زمان تحویل و۲0% در زمان انتقال سند طبق مشخصات ذیل اقدام نماید. 

توضیحات :
1. بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ، مشخص، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده)دربسته( 

تسلیم گردد.
۲. مبلغ سپرده شرکت در مزایده معادل5درصد مبلغ پایه واحد مورد مزایده مندرج در آگهی می باشد که 
شرکت کنندگان باید به حساب سپرده شماره 1006۲۲0۲88 نزد بانک شهر به نام سازمان توسعه و عمران 

و یا به صورت اوراق مشارکت و اوراق ضمانت تحویل نمایند.
3. شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شروط طبق ضوابط جاری آئین نامه معاملات شهرداری 

می باشد.
4. متقاضیان محترم می توانند جهت دریافت مدارک و اطلاعات تکمیلی و اسناد شرکت در مزایده از 
تاریخ نوبت دوم اگهی تا تاریخ 1394/12/13از ساعت 8 الی13 به نشانی قم- خیابان معلم – مجتمع 
ناشران- طبقه پنجم- سازمان توسعه و عمران مراجعه و یا با تلفن 37840660 الی 61 تماس حاصل نمایند.

5. تمامی اوراق و اسناد شرکت در مزایده باید از سوی متقاضیان با قید کلمه)قبول است( امضا شود.
6. مدت قبول پیشنهادات از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم، تا تاریخ 1394/12/13 می باشد.

7. محل تسلیم پیشنهادات: قم،خیابان معلم،مجتمع ناشران،طبقه پنجم،سازمان توسعه و عمران ،واحد 
حراست.

8. سازمان توسعه و عمران شهرداری قم در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله مختار است.
۹. برنده موظف است ظرف یک هفته از تاریخ ابلاغ نتیجه مزایده نسبت به انجام معامله اقدام نماید. در غیر 
این صورت ضمن ضبط سپرده وی به نفع سازمان توسعه و عمران شهرداری قم موضوع مزایده به شخصی 

که پیشنهاد او در رتبه دوم قرار گیرد واگذار می گردد.
10. کلیه هزینه نقل و انتقال ) عوارض – مالیات و غیره( به عهده برنده مزایده می باشد.

11. هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.
1۲. شرکت کنندگان می بایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت)مصوب 1337( 

اقدام نمایند.
13. پیشنهادات رسیده در تاریخ 1394/12/15 ساعت 10 صبح در محل سازمان توسعه و عمران مفتوح 

و قرائت می گردد.

سازمان توسعه و عمران شهرداری قم 

سازمان توسعه و عمران شهرداری قم

آگهی مزایده )نوبت اول(


